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Jau piekto reizi Latvijā, šogad 
Cēsīs 24. un 25. jūlijā, notika pa -
 saules latviešu diasporas kon-
ference “Latvieši pasaulē – pie -
derīgi Latvijai un savam nova -
dam”, kas bija sapulcējusi lat -

LATVIEŠI PASAULĒ – 
piederīgi Latvijai un savam novadam

viešus no 16 valstīm. Tās mērķis 
bija turpināt dialogu starp ārval - 
s tīs dzīvojošajiem lat viešiem, Latvi-
 jas valsts iestādēm un sabiedrību 
latviskās identitā tes saglabāšanai 
un saišu stipri nāšanai ar Latviju. 

(Turpinājums 12. lpp.)

Konferenci organizēja Kultūras 
ministrija un Cēsu novada dome, 
sadarbī bas partneri – Ārlietu mi -
nistrija, Izglītības un zinātnes mi -
nistrija, Pasaules Brīvo latviešu 
ap   vienība un Īrijas-Latvijas Tirdz-

 niecības kamera. Gandrīz 200 kon-
feren ces dalībnieku bija ieradu - 
š ies no ASV, Kanadas, Austrālijas, 
Liel britanijas, Īrijas, Dānijas, Zvied  -
rijas, Norvēģijas, Islandes, Nī   der-
landes, Vācijas, Austrijas, Beļ ģi  jas, 

Ideju un pieredzes apmaiņa un 
iespēja veidot kontaktus tālākai pro-
 fesionālai sadarbībai bija viens no 
centrālajiem vadmotīviem jūlija 
otrajā nedēļā Rīgā notikušajām       
2. Pasaules latviešu ekonomikas un 
innovāciju forumam, kas vienuviet 
pulcēja vairāk nekā 200 Lat  vijas 
izcelsmes speciālistu un Latvijas 
draugu no 17 valstīm, ap   tverot Ei -
ropu, ASV, Kanadu, Aust  rāliju, Ķīnu, 
Saūda Arābiju, Ap   vienotos Arābu 
Emirātus. Starp da   lībniekiem no ār -
valstīm vispla šāk bija pārstāvēta 
ASV, no ku  rienes forumā piedalī-
jās 33 da   lībnieki, no Kanadas 6, 
bet Aus t rālijas – 5. 

Foruma priekšvakarā 9. jūlijā Rī -
gā, Latvijas Nacionālās biblio tē   kas 
telpās, norisinājās pirmsforuma tik -
šanās, kuŗas atklāšanā dalīb  niekus 
uzrunāja Ministru prezi den te Laim -
dota Straujuma un ārlietu ministrs 
Edgars Rin  kēvičs. Kā to tikšanās 
gaitā, uz   klausot vai rāku Latvijā in -
vestē  jušu, ārpus Lat vijas dzimušu 

Pēc labi padarīta darba
latviešu uzņēmēju pieredzi, iero si-
nāja Straujuma, viņa vēlas Minist-
ru prezidenta biroja paspārnē iz -
veidot augsta līmeņa diasporas lat-
viešu uzņēmēju kon sultātīvo pa   -
domi, kas piedalītos Lat vijas taut-
saim nie cības jautāju mu risi nāšanā. 

Nepieciešamība uzrunāt un ie  -
saistīt ārpus Latvijas dzīvojošos 
Latvijas uzņēmējus Latvijas taut -
saimniecības veicināšanā ir viens 
no galvenajiem motivatoriem,   
ko savā komūnikācijā uzsvēra      
arī Latvijas ārlietu ministrs Ed -
gars Rinkēvičs, kuŗa vadībā Ār   -
lietu ministrija sniegusi būtisku 
atbalstu 2. Pasaules latviešu eko-
nomikas un innovāciju foruma 
norisei. Ministrs pateicās par dia-
sporas ieguldīju mu Latvijas taut-
saimniecībā, tās izaugsmes veici-
nāšanā, kas ik ga   du sasniedz ap -
tuveni 600 miljonu eiro.

Aicinājumu ārpus Latvijas dzī -
vojošajiem tautiešiem aktīvāk ie  -
saistīties Latvijas tautsaimniecī -

bā izteica arī Latvijas Valsts pre-
zidents Raimonds Vējonis, kuŗš 
stājās amatā foruma norises ne -
dēļā.  “Iespējams, ka tieši liela da    ļa 
no jums esat pirmie Latvijas uz  -
ņēmēju pārstāvji savās zemēs, tu -
 vumā un tālumā, un neviens la  -
bāk par jums nepārzina tirgus 
situāciju, iespējas un risinājumus. 
Tāpat jūs lieliski pārzināt Latvi jas 
tradicijas un biznesa vides no   sa -
cījumus, vienlaikus redzot Latviju 
no malas un reizumis daudz pre-
 cīzāk spējot saskatīt tieši to, kas 
visvairāk nepieciešams mūsu 
valsts ekonomiskajai izaugsmei,” 
savā uzrunā teica Vējonis.

Lai veicinātu Latvijas konku -
rētspēju pasaulē, Latvijas uzņē -
mējiem ir būtiski mainīt domā -
šanas veidu no “ražots Latvijā” uz 
“radīts Latvijā”, savā uzrunā uz  -
svēra Pasaules Bankas vecākais 
ekonomists Ķīnā Kārlis Šmits. 
Globālos konkurences apstākļos, 
kur citās valstīs iespējams sara - 

ž ot lietas par lētāku cenu, Latvijas 
uzņēmējiem ir svarīgi radīt aug -
s tas pievienotās vērtības produk-
tus. Kā to norā  dīja viens no foru-
ma runātājiem iz glī tības novēr-
tēšanas lietotnes Edurio radītājs 
Ernests Jenavs, kuŗš pēc vairāku 
gadu dzīves Lielbritanijā atgrie - 
z ies Latvijā, Latvija ir laba vieta, 
kur uzsākt uzņēmējdarbību. Par 
innovā  ci jas un uzņēmējdarbības 
kultūras stiprināšanu forumā 
runāja arī panākumiem bagā tais 
innovators un uzņēmējs, Epocal 
dibinātājs Dr. Imants Lauks no 
Kanadas, kuŗš uzsveŗ, ka akadē-
miķiem ir jā   nokāpj no sava zi -
loņkaula torņa un vairāk jāiesais-
tās savu inno   vāciju ko  mer ciā-
lizācijā. Ļoti būtiski Lat vijai un 
Latvijas uzņēmumiem veicināt 
savu atpazīstamību pa  saulē, kur 
nozīmīgu atbalstu var sniegt dia-
sporas latvieši. 

Atskatoties uz foruma rezultā-
tiem, Latvijas Ārlietu ministrija 

izceļ uzsāktās sarunas ar vairā - 
k iem dalībniekiem no ārvalstīm, 
kuŗi potenciāli varētu iesaistīties 
Latvijas eksporta veicināšanā. 
Tāpat arī Latvijas Tirdzniecības 
un rūpniecības kamera atzīmē, 
ka foruma laikā tai izdevies uzru-
nāt vairākus potenciālus LTRK 
pārstāvjus ārvalstīs, kuŗi varētu 
piedalīties tirdzniecības sakaru 
veicināšanā. Foruma izvērtēšanas 
anketās 70% respondentu atzī-
mēja, ka tiem forumā izdevies 
atrast profesionālus kontaktus un 
potenciālus sadarbības partne-
rus. Savukārt 87 procenti atzī-
mēja, ka tie guvuši jaunas idejas 
un informāciju, kas tiem būs 
noderīga tālākā profesionālā dar-
bā. Jau uzsāktas sarunas par 
reģionāla Pasaules latviešu eko-
nomikas un innovāciju foruma 
rīkošanu Austrālijā 2016. gada 
nogalē, kuŗas uzmanības lokā 
būtu sadarbības veicināšana ar 
Āzijas un Austrumu tirgiem. 

SALLIJA
BENFELDE

Spānijas un, protams, arī no tu -
vākajiem kaimiņiem – Igau nijas 
un Krievijas. 



LAIKS 2015. ga da 1. augusts – 7. augusts2

IZDEVĪGAS CENAS LIDOJUMIEM UZ LATVIJU
AIREX - AVE SOL TRAVEL

A. JANSONS
73 Glenwood Ave., Leonia, NJ 07605

Runājam latviski:
201-944-1273

Runājam angliski:
1-866-944-1273

e-pasts: jansonsa@gmail.com

LASĪTĀJU BALSISLatvian newspaper

Latviešu nedēļas laikraksts
Iznāk sestdienās, 48 reizes gadā

Abonēšanas maksa ASV dolaros: 1 gadam US $ 144.00; 
6 mēn. US $ 83.00; 3 mēn. US $ 50.00.

Redakcija Rīgā, Ģertrūdes ielā 27, Rīga, LV-1011, Latvija.
Tālr.: +371 67326761, fakss: +371 67326784

e-pasts - redakcija@laiks.us
mājaslapa - www.laiks.us
Redaktore: Ligita Kovtuna

mob. tālr.: +371 29439423. e-pasts: ligita@laiks.us

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti LATVIJĀ, maksājumi notiek EURO.

Neizlietotus manuskriptus un fotoattēlus redakcija neuzglabā.
Redakcijai ir tiesības iesūtītos materiālus izmantot arī saīsinātus.

Laikrakstā iespiestajos, ar autora vārdu vai iniciāļiem
parakstītajos rakstos izteiktās domas ar redakcijas viedokli

par pašu jautājumu var arī nesaskanēt.
Par reklāmas vai sludinājuma saturu atbild reklāmdevējs.

Administrātore ASV: Rasma Adams
114 4th Ave NW, Largo, FL33770

Tālr.: 727 953 6313, fakss: 727 286 8543
e-pasts: rasma@laiks.us

Kanadas ziņas: Mārtiņš Štauvers
104-3000 Notre Dame Street, Lachine, QC, H8S 2H1
Tālr.: 514-639-8722, e-pasts: stauvers@yahoo.ca, 

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti ASV, maksājumi notiek ASV dolaros.

Sēru sludinājumus un adrešu maiņas sūtiet pēc adreses
50 Sternberger Ave Unit 5, Long Branch, NJ 07740

e-pasts: LaiksDSR@aol.com

Frequency: WKLY EXC 1ST WK - MAY; LAST WK - JUN; 
2nd WK - SEPT; LAST WK - DEC

50 Sternberger Ave Unit 5,
Long Branch, NJ 07740

laiksdsr@aol.com
Lūdzu, maksāt ASV dolaros uz “Laiks” Inc. vārda

Abonējiet laikrakstu LAIKS, neizejot no mājām – lietojiet 
www.laiks.us!

“LAIKA” abonements maksā: 3 mēnešiem.......ASV $ 50.00
                                                6 mēnešiem.......ASV $ 83.00
                                                1 gadam.............ASV $ 144.00
Floridas iedzīvotāju ievērībai! Lūdzu pievienojiet 7% Floridas 
nodokli par laikraksta abonēšanu!

Gada abonenti saņems bez maksas:
sešus JAUNO LAIKS pielikumus;• 

Laiks pa gaisa pastu Amerikā
Gadā ASV $235.00...................6 mēneši $130.00
Laiks pa gaisa pastu Latvijā
Gadā ASV $235.00...................6 mēneši $130.00
Laiks pa gaisa pastu Kanadā
Gadā ASV $260.00...................6 mēneši $140.00
Laiks pa gaisa pastu citur ārzemēs
Gadā ASV $330.00.....................6 mēneši $175.00
JAUNO LAIKS abonements sešas avīzes
Gadā..............ASV $30.00
Kanadā gadā...............ASV $35.00

Ārpus ASV LAIKU var pasūtināt tikai pa gaisa pastu.
-------------------------------------------------------------------------
Ar šo nosūtu Jums
US $____________         par_________mēn./___________gadu
Ja abonementu nevēlaties atjaunot, lūdzu, norādiet iemeslu
____________________________________________________
____________________________________________________
Uzvārds, vārds:_______________________________________
Adrese:______________________________________________
____________________________________________________
____________________________________________________
zip: ____________________________

Zvaniet – INESE ZAĶIS
Tālr.: 727-623-4666

6301-D Pelican Creek Crossing
St. Petersburg, Florida 33707

e-pasts: rigaven@aol.com

IEPRIECINI SAVU SIRSNIŅU
AR INTERESANTU CEĻOJUMU!

Mēs varam palīdzēt!

ar visām lidfirmām no visām ASV pilsētām
* Viesnīcas * Pasūtiet lidojumus internetā

VYTIS TOURS
40-24 235th Street, Douglaston, NY 11363

Tel.: 718-423-6161,   1-800-778-9847,   Fax: 718-423-3979
E-mail: VYTTOURS@EARTHLINK.NET

Web site: www.vytistours.com

LATVIJA – LATVIJA – 20152015
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Pa pēdām dažām publikācijām laikrakstos
Laiks un Brīvā LatvijaILMĀRS KNAĢIS

Neatceros, kad vēl pēc kāda 
cita Latvijas Valsts prezidenta 
vēlēšanām (sākot ar G. Ulmani), 
būtu notikusi tāda ievēlētā jaunā 
prezidenta vērtēšana un, galve-
nais, paša ievēlēšanas fakta iztir-
zāšana kā pēc pēdējām – 3. jūnijā 
notikušajām vēlēšanām.

Pareizi tas vai nepareizi, labi 
vai slikti, bet pēc Satversmes 
Valsts prezidentu ievēl ne tauta, 
bet Saeima. Pagaidām tas laikam 
ir pareizi. Tādas ir arī manas do -
mas. Bet viena tautas daļa domā 
citādāk, un laikam tādēļ Valsts 
vadība nolēma veikt neformālu 
tautas aptauju, lai uzzinātu tās 
viedokli. Bet vai tas vispār bija 
va  jadzīgs? Tas tikai tautas traci-
nāšanai. Ja jau nē, tad nē. Turklāt: 
„Egilu Levitu neievēlēja, jo viņu 
nemaz nebija paredzēts ievēlēt...” 
– domā Māra Zālīte (Laiks Nr. 23.)

Es ne pārāk sekoju pēcvēlē-
šanu polemikai presē, bet, lasot 
laikraksta Laiks Nr. 23, uzkrita 

izteicieni dažos rakstos. Piemē-
ram: „Tas, ka E. Levits netika ie -
vēlēts par Valsts prezidentu, lie -
cina, ka Latvija nav gatava pār-
maiņām polītiskajā vidē. Mums 
vēl jāaug līdz Levita līmenim, un 
tautai ir jāmostas,” – raksta Ieva 
Brante. 

Kam jāaug? Tautai? Vai tauta 
priekšvēlēšanu laikā jau nebija 
izteikusi savu viedokli?.

Visiem labi pazīstamais un 
cienītais Knuts Skujenieks, bū -
dams Egila Levita atbalstītājs, 
tomēr esot bijis pārliecināts, „...
ka izredžu Levita ievēlēšanai par 
prezidentu ir maz.” No ku  rienes 
tāda pārliecība?

„Jā, Egils Levits būtu izcils pre -
zidents, ar savu stāju un izpratni, 
par to, kas ir demokrātiska un 
tiesiska valsts, bet Latvijas polīti-
ķiem ir vajadzīgs savējais”. – Tā 
Solvita Olsena, man gan nezi-
nāma, bet daudziem  laikam labi 
zināma, ja ieņem tādu posteni 

(Eiropas Veselības aprūpes tiesību 
asociācijas prezidente), tāpat kā 
jau iepriekš minētā Ieva Brante 
(Jāņa Čakstes Demokratijas un 
ilgtspējīgas attīstības biedrības 
valdes priekšsēde). 

Kas lika vairākiem man pa  zīs-
tamiem dažādu partiju Saeimas 
deputātiem balsot par Vējoni, 
patiesībā, cik zinu, simpatizējot 
Egilam Levitam? 

Vai pietiekami skaidri savas 
domas par Egilu Levitu nebija 
izteikuši tautā labi pazīstami cil-
vēki? Nerunājot jau par „paras-
tiem mirstīgiem”.

Tēlaini  izsakoties – gan es pats 
par Levitu, gan mani kaimiņi par 
viņu, draugi un paziņas arī par 
Levitu. Man zināmajās aprindās 
visi par viņu. Arī t.s. plašsaziņas 
līdzekļos visi par Levitu. Tauta 
par, bet kas pret? Saeima? Saeima 
pret tautu? Murgs! Vai tāda Sa -
eima vispār ir vajadzīga?

„Esam palaiduši garām iespēju 
ievēlēt pasaules līmeņa Prezi-
dentu.” (Solvita Olsena). 

Kas palaidis gaŗām šo iespēju? 
Tauta?

„Mūsu polītiskā kultūra būtu 
mainījusies, ja mūsu Prezidents 
būtu Levits...” – tā Māra Zālīte. 

Varbūt, ka šoreiz, pēc visām 
tām Saeimas „rebēm”,  būtu īstais 
laiks šo Saeimu atlaist, nevis to -
reiz, kad to izdarīja Valdis Zatlers.

Bet Latvijas Valsts prezidents ir 
ievēlēts un laikam ne sliktākais 
no iespējamiem. Bet kā man, 
„pa  rastajam mirstīgajam” zināt, 
kas labāks, kas sliktāks?   

Var tikai apskaust dzejnieces 
Liānas Langas optimismu, do  mā-
jot, ka: „Pārmaiņas Latvijas de -
mo kratijas stiprināšanas virzienā 
ir nenovēršamas” (Laiks Nr. 23). 

P.S. Ar šo rakstu es nebūt ne -
domāju apstrīdēt manis citētās 
personas. Domāju, ka viņi ir 
informēti labāk par mani. Un kā 
Knuts Skujenieks saka – „Kas 
būs, to kristīsim.”

I. K.

Vai vajadzēja 
noņemt cepuri?

 
„Vai Raimondam Vējonim va -

jadzēja noņemt cepuri, noliekot 
ziedus pie Brīvības pieminekļa, 
kā to darīja Dr. Kārlis Ulmanis?”, 
skatot Laiks nr. 27 1. lappusē pub-
 licēto foto, jautā mūsu lasītājs 
Vilis Plinte. „Vai tautas tērpam ir 
īpašas privilēģijas?”

Redakcija sazinājās ar latviešu 
tautas tradiciju labu pazinēju 
profesori Janīnu Kursīti, un viņa 
paskaidroja, ka tautiskā cepure 
jeb „gardibene” tiešām ir R. Vē -
joņa kunga tautastērpa sastāv-
daļa un, to nesot, cilvēks pauž 
cieņu tautastērpam. Profesore 
tiešām nesaskata nekādu aizskā-
rumu tradicijām Valsts prezi-
denta izvēlē to paturot galvā. 
Viņa arī atzīmēja, ka simbolis-
kiem žestiem mūsdienās vairs 
netiek pievērsta tik liela nozīme, 
un ir pārliecināta, ka mūsu jau-
nais prezidents izturas cieņpilni 
gan pret Brīvības pieminekli, gan 
tautastērpu.
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Jāizvirza kandidāti 
ALAs Atzinības

rakstiem

Kremļa propagandas mašinērijaZIGRĪDA DAŠKEVICA

Par komponista Imanta Kal-
niņa prāta pārslēgšanos Krie-
vijas virzienā izcili aprakstīja 
Franks Gordons mūsu  laikrak-
sta  slejās (Nr. 26). Komponista 
lepošanās ar čekista Vladimira 
Putina attēlu pie krūtīm uz T- 
krekla liecina, ka komponists 
turpina krievu tautas tradiciju 
no cara un padomju laikiem –  
nēsāt plakātus ar „augstākās 
varas” attēliem. Goda parādī-
šanai tagad var izmantot laik-
metīgāku versiju – T-kreklu.

Jau pērnajā gadā, kad civīlizē-
tā pasaule izteica protestu par 
Krievijas vardarbību Ukrainā 
un neatzina Krimas pievie no-
šanu Krievijai, komponists dek-
larēja, ka Krievijas vardarbību 
nesaredzot, bet attiecībā uz 
Krimu sekoja norādījums, ka 
Krievijai vajadzējis pretoties 
pret ”Ukrainas iekļaušanas ASV 
koloniālā perifērijā” (intervija 
LNT raidījumā).

Cik zināms, tautas iecienītais 
komponists pirmo reizi daudzus 
nepatīkami pārsteidza 2007. ga -
dā, kad Doma laukumā bija 
sapulcējušies protestētāji pret 
Saeimu un koris dziedāja Kal -
niņa – Dziesma, ar ko tu sācies. 
Pilnīgi negaidīts bija komponi-
sta un respektētā deputāta iz -
teiktais sašutums un pārmetums 
korim, ka protesta akcijā dzie-
dāta viņa dziesma. Komponists 
uzskatīja, ka viņa dziesma iz -
mantota pasākumā, kas tika 
organizēts, lai radītu cilvēkos 

apjukumu, nemieru un bailes. 
Taču, ieskatoties dziesmas tek-
stā, var saprast,  kāpēc koris to 
bija izvēlējies: .... „dziesma, ar 
ko tu sācies, sācies ar klusu 
vārdu, sācies ar klusu zilbi – 
Tavējie sapratīs, ka dziesma ir 
kliedziens.”

Kas cienījamo komponistu un 
deputātu, kā izteicās Franks 
Gordons, pārvērtis līdz nepazī-
šanai?

Šo apmātību ar Putinu, viņa  
cildināšanu un Krievijas var-
dar bības Ukrainā noliegšanu ir 
interesanti salīdzināt ar parā-
dību Krievijā, kas aprakstīta   
domnīcas CEPA (Eiropas polī-
tikas analizes centrs) publikā-
cijā. Pētījuma autors Mikaels 
Emersons (Michael Emerson) ir  
bijušais Eiropas Savienības vēst-
 nieks Maskavā un  labi pazīst 
Krievijas sabiedrību.

Raksta autors plaši apraksta 
Maskavas melu un baumu 
plūsmu, kritušo krievu armijas 
kaŗavīru līķu slēpšanu, morāles 
trūkumu, kā arī  piemin 1975. 
gada Helsinku principu ignorē-
šanu, gan 1994. gada  Budapeš-
tas  memoranda   neievērošanu. 
Taču Kremļa propagandas ma -
šinērija ejot vēl tālāk, mani pu-
lējot Krievijas sabiedrības uz -
skatus jau tādā līmenī, ka bei -
dzamajā gadā sabiedrībā ir  
mainījies saprāts.

„Mēs, kas esam pastāvīgos 
sakaros ar Krievijas sabiedrību, 
esam šausmās, ka normālas 

polītiskas sarunas ar normā-
liem cilvēkiem ir kļuvušas ne -
iespējamas,” liecina raksta au -
tors. Kā piemēru polītikas  
analitiķis un pētnieks piemin 
krievu matēmātikas profesora 
teikto: ’’...mēs esam gatavi 
ciešanām, lai atbalstītu mūsu 
prezidentu, kuŗam visa pasaule 
uzbrūk.”

Savukārt psichoanalītiķis Mas -
kavā teicis: „Ja mums jāpaliek 
trūcīgākiem, lai sevi aizstāvētu 
no fašistiem, tad lai tā notiek.”

Paliek atklāts jautājums, cik 
tālu sniedzas Kremļa melu un 
propagandas ražojumi un cik 
tie ir iespaidīgi.

Ka Latvijai nemitīgi uzbrūk 
Krievijas agresīvā propaganda, 
nav nekas jauns. Austrumeiro-
pas polītikas pētījuma centra 
(APPC) pētnieks Andis Kudors 
uzskata, ka liela daļa Krievijas 
iedzīvotāju un daļa krievva-
lodīgas auditorijas Krievijas 
kaimiņvalstīs, to skaitā Baltijas 
valstīs, atrodas Kremļa melu 
ietekmē.

Pētnieks uzskata, ka tagad pēc 
Latvijas prezidentūras beigām, 
atkal atsāksies informātīvie uz -
brukumi, kas prezidentūras lai-
kā bija nedaudz atslābuši.

Žurnālā Ir nesen publicēts 
APPC pētnieka Rinalda Gulbja 
raksts par Krievijas propagan-
das raidījumiem, īpašu uzma-
nību veltot Ziņu aģentūras 
Rossija Segodna propagandai. 
Raidījumā stāsta ne tikai par 

fašistu noziegumiem Ukrainā 
un kā ASV mēģina uzbrukt 
Krievijai, bet arī par nacisma 
atdzimšanu Baltijas valstīs un 
par latviešu agresīvo kampaņu  
pret Krieviju. Kā piemēru vēl 
var minēt „Vesti Ņedeļ” rai dī-
jumu, kuŗā Dmitrijs Kiseļovs 

izvietot geto.
Grūti iedomāties, kas notiek 

ar cilvēka prātu, kas pakļauts 
šādiem safabricētiem melu un  
propagandas ziņu raidījumiem 
bez citu ziņu avotu izvēles. Taču 
mazliet iepazīstoties ar Kremļa 
melu un propagandas piemē-

Ik gadu Amerikas latviešu 
apvienība piešķiŗ Atzinības rak-
stus organizācijām un atse viš-
ķiem individiem par izciliem 
sasniegumiem sabiedriskā un 
latviešiem nozīmīgā kultūras 
darbā.  

ALAs Kultūras nozare atgā di-
na visiem draudžu, organizā ciju 
vadītājiem un ieinteresētiem 
tautiešiem, ka ir laiks izvēlēties 
un pieteikt kandidātus šī gada 
Atzinības rakstiem. Kandidātus 
piesakot, lūdzam izpildīt „Pie -
teikuma formu ALA Atzinības 
rakstam”. ALAs Atzinības rak-
stu var saņemt tikai vienu reizi 
mūžā. Atzinības rakstu pie  šķir-
šanas noteikumi, pieteikuma 
forma un alfabētisks saraksts ar 

Atzinības rakstu saņēmējiem 
kopš 1996. gada ir atrodams 
ALAs mājas lapā: www.alausa.
org latviešu valodā, Kultūras 
nozares daļā. 

Lūdzam sūtīt nominācijas 
ALAs Kultūras nozares vadītājai 
Līgai Ejupei: 5321 Johnson Ave., 
Western Springs, IL 60558 vai 
arī pa e-pastu: ligaejups@gmail.
com. Ieteikumus, kuŗi tiks sa -
ņemti pēc 31. augusta, diemžēl 
šogad nevarēs pieņemt. Ja ro -
das jautājumi, var rakstīt uz 
iepriekš minēto adresi vai zvanīt 
uz ALAs biroju: 301-340-1914.  

LĪGA EJUPE,
ALAs Kultūras nozares 

vadītāja

Eduards Silkalns recenzijā par 
Zanes Gailītes grāmatu „Mūsu 
Baumaņu Kārlis”, (Laiks, 27) 
raksta: „Aizrāvušies ar dižgaru 
Raiņa un Aspazijas 150 gadu 
svinēšanu, esam varbūt nedaudz 
piemirsuši citus savas tautas 
pieminēšanu pelnījušus apaļos 
jubilārus.” Arī Kārli Baumani, 

Viņš . . . mani noskūpstīja 
(Aspazija)

strādāja par mājskolotāju pie 
arendatora Rikveiļa kunga Drie-
liņu muižā, Limbažu tu  vumā:

Rikveiļi bija ļoti bagāti cil   vēki. 
Drieliņu muižu tie turēja uz 
renti. Dzīvojamo istabu bija 
daudz. Kundze labi ģērbās un 
laiku pa laikam brauca uz Rīgu 
jaunas tualetes iepirkt. Labi viņa 
spēlēja klavieres, spēlēja pat Bēt-
 hovenu un citas sarežģītas 
kompozīcijas. Man gan klavieres 
lietot atvēlēja, tikai skolnieces 
mācot. 

...Mana alga bija desmit rubļu 
mēnesī. Pārtiku deva labu, un 
arī izturēšanās pret mani bija 
laba. Kad Rikveiļi gāja viesos, 
arī mani aicināja līdz. Vispār – 
satikām labi...

Reiz Limbažos bija sarīkota 
masku balle. Tā kā citi mani 
mājnieki uz to rosīgi taisījas, tad 
es darīju to pašu. Tikai man lī -
dzekļu nebija dārgu kostīmu 
sagatavošanai, bet iet tomēr gri -
bējās. Ko darīt? Prātā iešāvās 
in  teresanta doma, kā tikt cauri 
lēti un labi. 

Es lūdzu mājniekiem, lai man 
dod visādas drēbju lupatiņas. 
No šīm lupatiņām un papīra 
strēmelēm es sev pagatavoju kos-
 tīmu un tādā veidā, ka papīra 
strēmeles reprezentēja nošu pa -
pīra līnijas un notis, bet nošu 
atslēga man bija uz galvas. Uz 

ASTRIDA STAHNKE

Latvijas himnas teksta autoru 
un komponistu. Lasot par maz 
pazīstamo patriotu, manā acu 
priekšā tomēr parādījās Aspa-
zijas tēls līdzās Baumanim. Kā -
dā greznā zālē, bagātu latviešu 
sabiedrībā... Bet lai stāsta dzej-
niece pati, kas toreiz, 1893. ga  dā, 

drēbēm man bija izšūti vārdi 
„Dievs, svētī Latviju.” Tātad mu -
 gurā man bija mūsu himnas 
vārdi un arī notis. 

Masku ballē bija ieradies arī 
mūsu himnas komponists Bau -
maņu Kārlis. Viņš, mani redzot 
tādā kostīmā, bija tā sajūsmināts, 
ka ar asarām acīs mani apkam-

pa un uz pieres noskūpstīja.
Tā bija pirmā un pēdēja reize, 

kad redzēju Baumaņu Kārli... 
Mana maska tika atzīta no vi -
siem par oriģinālu un skaistu. 
(Aspazija, „Mana dzīve, autobi-
ografija”, Kopoti Raksti VI, 

Rīga: Liesma, 1988, 317.)
Drieliņos, rakstot naktīs, As -

pazija sarakstīja divas gluži at -
šķirīgas piecu cēlienu traģē dijas: 
„Vaidelote” un „Antonija” (vēlāk – 
„Zaudētas tiesības”). No Drieli-
ņiem jaunā autore pārcēlās līdzi 
Rikveiļiem uz citu muižu vārdā 

Ķaukuļi. Tur, turpinot savus māj-
skolotājas pienākumus, viņa 
„dabūja no maģistra Birzmaņa 
sajūsminātu vēstuli un uzaici-
nājumu braukt uz Rīgu un pa -
stāvīgi strādāt pie Rīgas Latviešu 
teātŗa. Tas bija 1893. gada pava-
 sarī” (turpat, 318).

Baumaņu Kārlis

Krekli tiek tirgoti interneta vietnē SuperPutin.lv, un pro-
jekta direktore Natālija Rusinova paskaidro, ka kompo-
nists pats vēlējies krekliņu iegādāties, jo simpatizējot 
Krievijas prezidentam un apbrīnojot viņa cilvēciskās un 
profesionālās īpašības, kā arī vēloties atbalstīt pašu projek-
tu, kas viešot cerības uz acupriekšā iztukšojušās Latvijas 
glābiņu // Focus.lv

pieteica sižetu par rusofobiju 
Latvijā, nobeigumā pievieno-
jot piezīmi, ka latvieši  kriev-
valodīgos nepilsoņus piedāvā 

riem, ir vieglāk izprotama Mi -
kaila Emersona šausmināšanās 
par krievu tautas prāta mani -
pulācijas sekām.
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DZIDRA ZEBERIŅA Vēstule no Havaju salām
Mums, kas te dzīvojam, žēl 

Amerikas cietzemes tautiešu. Pēc 
ļoti bargas ziemas gaidītais pa -
vasaris nāca ar vētrām, plūdiem, 
citur atkal ar tuksneša sausumu. 
Vasara droši vien pārāk karsta. 
Tikai te viss mierīgi un mēreni, 
bez pārspīlējumiem cauru gadu. 
Pat pērkonu dzirdam reti un tikai 
augstu kalnos. Daudzi gan pār-
steigti, dzirdot, ka gaisa dzesinā-

šana ir tikai uzņēmumos, veika-
los, ne mājās un dzīvokļos. Ļoti 
dārgā elektrība pārslogota. Mums 
arī nav apkures, ja gadās aukstāka 
nakts. 

Ļoti jauki te, bet ne bez prob-
lēmām. Varētu domāt, ka par 
des mit līdz piecdesmit miljoniem 
dolaru var nopirkt muižu vai pili, 
bet par tādām cenām nupat slu-
dina greznus dzīvokļus augst-

celtnēs. Gan ar ļoti skaistiem 
skatiem.

Aug gan tūristu, gan iedzīvotāju 
skaits, un jau tagad gan māju, 
gan dzīvokļu esot par maz. Cita 
problēma – pārslogota satiksme. 
Katru dienu daļa no lielajiem ce -
ļiem slēgta. Pārsprāguši ūdens-
vadi, koki gāzdamies pārrāvuši 
elektrības vadus vai bijusi kāda 
katastrofa. Ceļ gaisa vilcienu; pa  ies 

vēl gadi, bet mēs iepērkoties mak-
sāsim pusprocentu vilciena no -
dokli. Ir tad tas maksāšot pāris 
biljonu vairāk nekā paredzēts. Jā, 
mēs maksājam nodokli, pat pār-
tiku pērkot, 4,5%. 

Jauni likumi: nedrīkst smēķēt 
parkos, plūdmalēs. Vairums drogu 
veikalu vairs nepārdod tabakas pro-
 duktus. Vecuma robežu gan taba -
kas, gan alkohola pircējiem grib 
palielināt līdz 21 gadam. Cits li  kums 
– nedrīkst gulēt uz tro  tuāriem. 
Klaidoņu, viņu telšu un sakrautas 
mantības problēma ir milzīga. 

Nav zināms, kā beigsies kāda 
cita problēma. Lielās salas neak-
tīva vulkāna Mauna Kea galotnē 
Universitāte uzcēlusi vairākus 
teleskopus un nupat gribēja celt 
pasaules lielāko, augstāko. Bet tā 
havajiešiem esot svēta vieta, ko 
nevar apgānīt. Protestētāji nevie -
nam neļauj tur piekļūt, uzcēluši 
pat akmeņu valni pāri ceļam. 
Atceros, kā krievi pārplūdināja 
mūsu Staburagu...

Havaja ir priekšā citām paval-
stīm, iegūstot elektrību citādos vei -
dos, no saules, vēja, atkritumiem, 
ne tikai no naftas, un grib darīt 
vēl vairāk, prāto par vēja turbī-
nām tālu okeanā.

Tautiešu te nav daudz, toties 
tautietes īpaši uzņēmīgas, dūšī gas. 
Vienmēr grib, lai es visur pieda-
los, kaut ar saviem 92 gadiem 
nevaru ne auto iekāpt, ne no tā 
piecelties, mani ar visu ratiņkrēslu 

jāieceļ. Palīdzēja studenti no Lat-
 vijas, te tikko uz vasaras darbiem 
ieradušies. Tika svinēti Otrie 
Ziemsvētki, Lieldienas, Mātes 
diena un nu Jāņi. Tie it īpaši iz -
devās. Pie architekta Jāņa Bērziņa 
Kaneohē, pusstundas braucienā 
no Honolulu. Skaistā pievakarē 
– neviena oda – pulcējāmies ap 
ugunskuru, kas esot dedzis vēl 
divas dienas. Bija vietējie, Latvijas 
studenti, pat daži tūristi. Netrūka 
nekā, bija divi lieli Latvijas karo-
gi, tropu zaļumu un ziedu vai-
nagi – īsta līgošana. Tur bija četri 
Jāņi, mielojāmies ar 200 pīrā dzi-
ņiem, vairākiem rasoliem, Lat vi-
jas rupjmaizi un pašceptu sald-
skābmaizi, dzelteno kliņģeri, maz-
liet jāņusiera, ko te grūti gatavot, 
jo nevar dabūt sauso biezpienu. 
Vēl daudz kas cits, protams, alus 
un man kaut kas jauns – šašliks, 
bez tā nevarot. Bija pat Laimas 
šokolāde, atrasta tepat, militārajā 
veikalā, kas tikai militārajām ģi -
menēm. Bijusi arī veikalā Korejā! 
Man atveda.

Mēs jau tagad sākam skumt, jo 
nākamgad mūsu sirsnīgajai, dū -
šīgajai Līgai Klusai-Curit ar vīru 
virsnieku un diviem dēliņiem 
būs salas jāatstāj. Kādā citā rakstā 
Havajas slaveno draudzības un 
laipnības garu un sveicienu aloha 
iespiedkļūda pārvērta par Allaha 
garu, – tāda te nav. 

Sirsnīgs, īsts aloha visiem la -
sītājiem!

„„Mūsu šoferīti sauc Tars,”skaņu 
pastiprinātājā vēstīja gide Aija, 
kad no Rīgas Strēlnieku laukuma 
sākām savas ceļojumu aģentūras 
rīkotu autobusu ekskursiju uz 
Zemgali. „Tas tāds savāds vārds,” 
turpināja gide, „bet vecāki jau 
kādreiz saviem bērniem izvēlas 
neparastus vārdus.” Pa tam par 
Taru nosauktais jau bija paguvis 
izbraukt no stāvlaukuma, iztais-
not riteņus, un tad viņš īpaši 
skaļi un ar uzsvaru uz pirmā bal-
siena izlaboja: „GUNtars!” Eks kur-
sātani aplaudēja, gide varbūt no -
žēloja, ka iepazīšanās brīdī nav 
ieklausījusies šoferīša vārdā uz -
ma nīgāk, bet varējām, kā saka, 
sākt rullēt gana labā omā.”

Gleznotāja un jau septiņu citu 
grāmatu autora Ulža Zemzaŗa ap -
 ceŗu un tēlojumu krājums „Nu  pat 
bija rīts” vietām ir rāms un lī -
dzens kā, teiksim, nupat piemi-
nētās Zemgales līdzenums. Tāds, 
piemēram, ir tēlojums „Zaļā īkšķa 
sentiments”(2010.g.) par to, kā 
autors ar ģimenes locekļiem lūko 
iekārtot nomaļas lauku mājas sa -
vai vasaras atpūtai. Tomēr daudz-
viet tekstā  ir iekaisīti anekdotis-
  ki atgadījumi iz dzīves – varbūt 
nesvarīgi, tādi, kas ne raksturo 
stāstītājus, nedz ko īpašu izsaka 
par viņu uzklausītājiem, bet tādi, 
kas līdzeno kopainu atdzīvina un 
izrotā ar izciļņiem un ieplakām. 
Vai Nacionālās operas koŗa dzie-
donis Auziņš bijis tik nozīmīgs, 
ka vērts bijis pieminēt viņa „Ri -
goleto” ārijas dziedājumu duetā 
ar suni? (66. lpp.) Taču nē...

Un tomēr! Vai vecpuiša Zaķa 

Serijā Laika grāmata nākusi klajā mākslinieka
ULŽA ZEMZAŖA astotā prozas grāmata
"Nupat bija rīts".
Skaistā, krāsainā valodā rakstītas apceres un 
vērojumi par dzīvi, dabu, cilvēkiem, tostarp par 
mums labi zināmiem. Grāmatā paša autora gleznu 
reprodukcijas.

I n t e r e s e n t i  A m e r i kā  g rām a t u  v a r  i e gād ā t i e s ,
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EDUARDS
SILKALNS

Ar emocionālu uzrāvienu
Uldis Zemzaris „Nupat bija rīts”, apceres un tēlojumi, Laika Grāmata, 2015. gada 264 lpp.

mešanās bēgt, ieraugot kailu sie -
vieti, drīzāk uzskatāma par joku 
jeb vai te saskatāma vecpuisības 
kārtas nepelnīta apcelšana? Šā 
vai tā, viss, kas saviļņo stāstījuma 
plūdumu, ir apsveicams.

Jo vairāk saista sabiedrībā pa -
zīstamu cilvēku, „slavenību” īpat  -
nības un dīvainības. Vienai tādai 
slavenībai Uldis Zemzaris tuvu 
ticis, apprecēdams valodnieka prof. 
Jāņa Endzelīna meitu Līviju. Reiz 
profesors znotam jautājis, kas 
viņam patīkot pie viņa „duktes”, 
jo skaista taču viņa neesot!!! (101.) 
Lasītājam atliek vien nogrozīt 
gal  vu: kā tā par meitu var runāt 
tēvs un kā to gan labpaticis 
atstāstīt viņas vīram! Zinātnieka 
tuvākai iepazīšanai noderīga ir 
ziņa, ka viņš meitu kādreiz uz -
runājis latīniski, uz ko gan meita 
allaž atbildējusi latviski. (105.) 
Īpaši valodniekus un Endzelīna 
kā filologa cienītājus saistīs plašā 
apcere „Profesors kā sievastēvs”, 
kas atklāj apcerētā cilvēciskos 
vaibstus.

Sējumā ietilpst trīspadsmit 
starp 1965. un 2010.  gadu tapuši 
sacerējumi. Tajos gana daudz vē -
rojumu, padomu, konstatējumu, 
refleksiju, skaidrojumu. Vēlaties 
zināt, kāpēc kokiem bagātajā 
Latvijā nav attīstījusies koktēlnie-
cība? (Atbildi meklējiet 73. lap-
pu sē!) Vai zinājāt, ka „pie jūrmal-
iekiem tā pieņemts, ka tūlīt pēc 
pirmā viesību azaida visi iet stai-
gāt gar jūru”? (88.-89.) Kā topošs 
gleznotājs var lietderīgi pavadīt 
laiku, braucot vilcienā? (24.) Vai 
zināt, kāds augs labi noder pret 

žultsakmeņiem? (209.-210.)
Plašākās apceres, bez jau mi  nē-

tās par Endzelīnu, Zemzaris vel-
tījis gleznotājiem Leo Koklem un 
savai dzīves biedrei Līvijai, balet-
dejotājam Mārim Liepam un viņa 
bērniem, selekcionāram Pēterim 
Upītim u.c. Rakstā par Māri Liepu 
„Prinča Dezirē sirds” mazliet trau -
cē Liepas apbrīnošana par to, ka 
viņš „spējis izkāpt no provinciālas 
šaurības, no pašmāju miermīlības 
un pašapmierinātības, ka tiecies 
pasaules mākslas vērtību katēgo-
rijās...” Netīkama ir mazo pielī-
šana lielajiem, vājo stiprajiem... 
Labi, pēc plašākiem ūdeņiem vi  sos 
laikos tiekušies visi. Kā labākie 
mūsdienu mākslinieki tīko pēc 

atzinības Rietumos, tā savā laikā 
Maskava un tās Lielais teātris 
bija mūsējo „Roma un Meka”, 
pievilcībā pārspējot mūsu pašu 
Operu, kuŗas nosaukumam bija 
atņemts vārds „Nacionālā”. Bet 
vai padomju laika tieša vai netieša 
izdabāšana, ka esam vien zemāk 
vērtējami provinciāļi, bijusi tik 
stipra un ilgtspējīga, ka autoram 
savējo pašpazemināšanās procesā 
bija jāiesaistās vēl pēc neatkarī-
bas atgūšanas 1996. gadā? 

Ulža Zemzaŗa stāstījums iegūst 
īpašu emocionālu uzrāvienu, kad 
stāstītājs „tu” formā uzrunā jau 
aizsaulē aizgājušus savus kollēgas, 
draugus un labus paziņas. Tādā 
„tu” formā uzrakstītas beigas 

vienā no aizkustinošākiem pos-
miem visā grāmatā, proti, stāstam  
par slimīgā, agri mūžībā aizgājušā 
Leo Kokles un viņa gādīgās mātes 
„nemirstīgas mīlestības paraugu” 
(197.-199.). Tomēr emocionālo 
kulmināciju grāmata sasniedz 
savā izskaņā (no 242. lpp. uz 
priekšu). Šeit mākslinieks, vecs 
vīrs, kas jauno laiku pasauli ne 
nu īsti saprot, nedz arī grib to 
saprast, šķendējas par pašreizējo 
un apmīļo agrāko, vairs neatsau-
camo laikmetu. Temats varētu 
šķist neoriģināls: saka, ka visos 
laikos veci vīri esot ideālizējuši 
savu jaunību un nopēluši tagadni.

Jāņu svinības Kaneohē. Vidū sēž Dzintra Zeberiņa
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Astrida Stahnke Aspazija

Dzīve Aspazijas zīmē
Lindas Kusiņas saruna ar Aspazijas dzīves un darba pētnieci Astridu Stahnki

Pastāstiet, lūdzu, kā nokļu-
vāt Amerikā?

Mūsu ģimene – tēvs, māte, 
trīs māsas un brālis – iepeldēja 
ar kuģi Bostonas ostā 1949. ga -
da 31. augustā. Tur mūs sagai-
dīja onkulis, mācītājs Ādolfs 
Klaupiks. Viņš aizveda mūs cie-
mos pie savas ģimenes, kas dzī-
 voja Filadelfijas tuvumā, tad 
pavadīja mūs tālāk ar elegantu 
vilcienu uz jaunām mājām 
Šarlotē, Ziemeļu Karolīnā, kur 
mūs sagaidīja sponsors. Tur 
nodzīvojām gadu, līdz pārcē-
lāmies uz Klīvlandi, Ohaijo.Tā 
notika, ka mans tēvs – mācītājs 
Juris Barbins – tajā laikā lat-

jūnijā Kongress beidzot nobal-
soja par ārpuskvotu  imigrācijas 
likumu Austrumeiropas bēg-
ļiem. No tā laika sākās inten  -
sīvs darba process: mācītājs 
Klaupiks ceļoja pa Ameriku, 
meklēdams sponsorus, bet Bar-
 bins vēl bija Eslingenā, ievāca 
anketas no tiem, kas cerēja 
izceļot uz Ameriku. Jāmin, ka 
visas kristīgās konfesijas iesais-
tījās imigrācijas procesā, bet 
baptisti bija vislielākā protes-
tantu konfesija ASV dienvidos.

Jūs ģimenē bijāt četri bērni, 
arī vecākais brālis, kuŗš tobrīd 
jau atradās Vorkutas nometnē. 

kamēr vīrs pabeidza studijas, 
un vēlāk, bērnus audzinot, pa 
diviem trim kursiem semestrī 
pabeidzu. Dienvidilinojas uni-
ver sitāte, kur vīrs dabūja darbu, 
nebija tālu.

Kad iesaistījos tulkošanas 
projektā, izrādījās, ka jāzina 
vairāk – Latvijas vēsture, tul ko-
šanas vēsture, literātūrzinātne, 
lai saprastu, kā Rainis iesaistās 
latviešu literātūras ainā. Ieguvu 
maģistra gradu. Tā man tie tul -
kojumi gluži kā klēpī iekrita,  
un es sapratu – jā, tieši to es 
gribu darīt! Būtu to sapratusi 
agrāk, varbūt būtu centusies 
dabūt filoloģijas doktora gradu 

Okupācijas mūzeja valdes 
priekš sēdis. Tas bija interesanti 
– kaut kas vairāk nekā mana 
mājas vide, un arī ne tā kon-
servātīvā, noslēgtā latviešu trim-
das vide. Piedalījos kādās des-
mit konferencēs un tad 1977. 
gadā atbraucu uz Latviju. Lat-
vieši emigrācijā toreiz negri-
bēja, lai braucam, dzelzs priekš-
kars un viss cits, bet manī sa -
cēlās spītība – esmu ASV pil-
sone, kuŗš man pateiks, ko es 
drīkstu, ko ne! Turklāt toreiz no 
Vorkutas jau bija atgriezies arī 
mans brālis, gribēju viņu satikt. 

Iegāju Latvijas Universitātē, 
uz labu laimi pieklauvēju pie 

viņa šuva, pletēja, mazgāja, kal-
poja... Un „Neaizsniegtā mērķī” 
– bēgšana no mājām.

Jāsaka gan, pašas Aspazijas 
dzīvē viss notika daudz ra -
cionālāk un veiksmīgāk nekā 
lugās, kas visas beidzas tik 
traģiski...

Jā, Aspazija nedarīja sev galu, 
viņa bija ļoti racionāla. Traģiskā 
miršana drāmās varbūt drīzāk 
bija simboliska viņas iepriek-
šējā „es” nogalināšana, tāds kā 
pārejas rituāls, simbolisks pazi-
ņojums: tagad esmu izaugusi, 
augšāmcēlusies.

durvīm, un tas mani galu galā 
noveda pie Saulcerītes Vieses. 
Viņa man atvēra archīvu – aiz -
veda uz pili, uz Rakstniecības 
mū  zeju. Jau atceļā lidmašīnā 
sāku tulkot „Zalša līgavu”. To -
reiz Latvijā Aspazijas oficiāli 
„nebija”, un manī modās misio-
nāra gars, ka es varētu palīdzēt 
Saulcerītei, es varētu pateikt to, 
ko šeit nevar atļauties. Tā tas no -
  tika, gluži kā sniega bumbiņa, 
kas ripinot kļūst tikai lielāka. 

Rīgā satiku arī Baņutu Rubesu, 
kas gatavojās uzvest „Sidraba 
šķidrautu”. Izrādē bija intere-
santi aspekti, tomēr man vairāk 
patīk klasiski uzvedumi. Ļoti 
gribētu redzēt kādu labu kla-
sisku iestudējumu – to pašu „Sid -
raba šķidrautu”, „Zaudētās tie -
sības” vai „Neaizsniegtu mēr ķi” – 
tās lugas, kuŗas 1894. gadā iz -
svilpa.

„Zaudētās tiesības” savā lai -
kā Latvijā gan iestudēja ļoti 
daudzas amatieŗu trupas un 
radīja neticami plašu polemi-
ku par sieviešu tiesībām...

Bet Rīgā uzveda tikai vien-
reiz. Un „Neaizsniegtu mērķi” 
neuzveda vispār.  Es to redzu kā 
triloģiju – notikumi ņemti no 
Aspazijas dzīves: „Zeltītē” tā ir 
precību epizode, „Zaudētās tie -
sībās” – darbi, jo Aspazija ne -
kādi nespēja atrast labu darbu, 

Esat tulkojusi arī citus lat-
viešu autorus. Vai tas ir salī-
dzināms?

Esmu pārtulkojusi apmēram 
100 Vizmas Belševicas dzejoļus. 
Cerējām izdot grāmatu, bet tas 
nenotika. Darbs guļ atviktnē un 
varbūt gaida savu augšām cel-
šanos. Pārtulkoju Skalbes „Ka -
ķīša dzirnavas”. Manā atvilktnē 
dus mūsu slavenā Andreja Jan-
sona „Princese Gundega” un 
gaida... Viņa man likās par 
daudz mierīga.

Brigadere paliek latviskā vidē, 
bet Aspazija ir kosmiska, uni-
versāla. Aspazija uzrunā ļoti 
personīgi, taču tas nav mājas 
vai virtuves, bet gan ideālistiski 
personīgais. Ne jau velti Kiara 
Makoni, izlasījusi manu grā ma-
tu, uzrakstīja savu darbu par 
Aspaziju „Sarkanā komēta”,  
kuŗā viņa atklāj savu piederību 
Aspazijas garam. Un viņa nav 
vienīgā. Katra sieviete, kas skā-
rusi Aspaziju oriģinālā vai tul-
kojumā, redz tajā savu atspulgu. 
Tas, man šķiet, pierāda Aspazijas 
universālitāti un viņas lielumu 
kā pasaules māksliniecei.

Es ceru, ka rakstu savai pa -
audzei un jaunākiem, un do -
māju – vismaz Amerikā mani 
Aspazijas tulkojumi pārdzīvos 
viņas pašas darbus.

Publikācija tapusi sadarbībā 
ar „Latvijas Avīzi”.

viešiem lielā mērā bija vadoņa 
lomā, jo viņš prata latviešu, 
vācu, angļu valodas, kas bija 
nepieciešamas, kārtojot emig-
rācijas dokumentus. Tāpat mam-
ma – Milda Barbina – prata tās 
pašas valodas un bija vīram laba 
palīdze. Mamma bija LU Angļu 
valodas institūta absolvente, bet 
tēvam bija izdevība gadu studēt 
teoloģiskā seminārā Londonā. 
Toreiz viņiem pat nebija nācis 
prātā, cik ļoti valodas reiz no -
derēs, sevi un citus glābjot.

Kā izvēlējāties Klīvlandi?
Mums nekādas izvēles nebija. 

Visi, kas gribēja ieceļot ASV, 
pieņēma tās vietas, kuŗas bija 
pretīnākošas. Vispār mūsu em  i-
g rācijas stāsts ir interesants un 
sarežģīts. Mammas svainis mā -
cītājs Klaupiks aizceļoja uz ASV 
jau 1946. gadā – viņu izsauca 
kāds paziņa no studiju laikiem 
Amerikā. Kad Klaupiks pie-
ņēma darbu Vašingtonā Vispa-
saules Baptistu apvienības Palī-
dzības departamentā, viņu ie -
sais tīja bēgļu aprūpes daļā. Savā 
darbā viņam radās izdevība tik-
ties ar kongresmeņiem un stāstīt 
par mūsu tautas likteni un lūgt 
palīdzību. Kopā ar citu tautu bēgļu 
pārstāvjiem viņš tikās ar prezi-
dentu Trūmenu un sāka lo  bēt 
bēgļu ielaišanu ASV. 1948. gada 

Latviešiem vienmēr bijis ļoti 
svarīgi, lai bērni mācītos.

Tajā laikā mani vecāki pat 
nepieļāva domu, ka mēs varētu 
nemācīties. Mana vecākā māsa 
kļuva par medmāsu, jaunākā 
izmācījās par zobārsti, brālis, 
kuŗam tobrīd bija 18 gadu, 
studēja sabiedrības vadību, un 
es arī ieguvu universitātes iz -
glītību. Zināju, ka iešu uz hu -
manitārām zinībām, jo man 
patika vārdi, patika mācīties, 
lasīt Bībeli – kā daiļdarbu, īpaši 
neaizdomājoties par filozofis-
kiem jautājumiem. Es zināju 
daudz dzejoļu no galvas trīs 
valodās. Patika arī valodas, tas, 
ka angļu valodā es jūtos citādi, 
latviešu – citādi un vācu – atkal 
citādi. Angļu valodā rakstot, es 
jūtos brīva, esmu pat veidojusi 
jaunus vārdus, ja man šķiet 
ne pieciešams. Šīs brīvības un 
drosmes man, latviski rakstot, 
pietrūka, jo man taču bija tikai 
pamatskolas latviskā izglītība.

Un tā jūs nonācānt pie tul-
kojumiem?

Mamma vienmēr ļoti uzsvēra: 
mācies valodas, nevar zināt, kad 
noderēs. Mēs visi iemācījāmies 
valodas, visi atradām savu vietu 
tajā dubultajā vidē. Es iestājos 
universitātē, taču kad apprecē-
jos, paņēmu pārtraukumu, 

un strādāt augstskolā, bet tas 
vienkārši nebija praktiski iespē-
jams. Es gan esmu lasījusi kur-
sus studentiem, strādājusi arī 
skolās, aizvietojot skolotājus, 
taču esmu sapratusi, ka nevar 
uzrakstīt grāmatu, darot vēl ko 
citu.

Esat vairākkārt viesojusies 
Latvijā ne tikai konferencēs, 
bet lasījusi arī kursus Filo-
loģijas fakultātes studentiem. 

Jā, trīs reizes. Un viens kurss 
bija veltīts tieši Aspazijai. Man 
sanācis ļoti interesanti – es re -
dzēju Padomju Latvijas sākumu 
un arī beigas, biju šeit tieši gadā, 
kad mainīja karogus. Atšķirībā 
no daudziem trimdas latvie-
šiem man vienmēr bijis ļoti 
interesanti braukt uz Rīgu. Tas 
nav bijis sāpīgi, jo es, lauku 
meitene būdama, pirms kaŗa 
Rīgā biju tikai vienu reizi un 
neesmu tajā neko zaudējusi.

Bet kā sastapāties ar Aspaziju 
kā rakstnieci un kā viņa kļuva 
par jūsu darba dzīves vadmo-
tīvu?

Es saku tā – ja iesāc ar Aspa-
ziju, tad vairs netiec vaļā. Es 
galīgi nebiju plānojusi tik ilgu 
laiku pavadīt ar Aspazijas daiļ-
radi. Sākumā tulkošana bija ļoti 
personisks un ļoti vientuļš darbs, 
neviens par mani neko nezināja. 
Bet, kad darbs bija pabeigts, 
pateicu vienam, tas pateica ot -
ram – tad es vairs sev nepie-
derēju. Nāca kritika, padomi. 
Pievienojos ”Association of  Bal-
tic Studies”, tur konferencēs 
parasti piedalās diezgan daudz 
latviešu profesoru. Viens no 
asociācijas tēviem un dibinā tā-
jiem bija Valters Nollendorfs, 

Toreiz Latvijā Aspazijas oficiāli „nebija”, un manī 
modās misionāra gars, ka es varētu palīdzēt, es 
varētu pateikt to, ko šeit nevar atļauties. Tā tas 
notika, gluži kā sniega bumbiņa, kas ripinot kļūst 
tikai lielāka.

Katra sieviete, kas skārusi Aspaziju oriģinālā vai 
tulkojumā, redz tajā savu atspulgu. Tas, man šķiet, 
pierāda Aspazijas universālitāti un viņas lielumu 
kā pasaules māksliniecei.
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Godavīru Bertramu Rozenbergu atceroties
Pirms pāris gadiem – 2012.

gada vasaras sākumā – klajā 
nāca Ritas Petričekas grāmata 
par viņas tēvu – talantīgo ķi -
rur gu un Latvijas patriotu Ber -
tramu Rozenbergu (1904.-1960.). 
Darba nosaukums – „Bertrams 
Rozenbergs. Fiat Justitia”, un tas 
tika prezentēts Latvijas Oku -
pācijas mūzejā. Labā ziņa ir tā, 
ka pavisam drīz pie lasītājiem 
ceļu sāks šīs grāmatas turpi-
nājums, taču, iekams tas vēl 
nav noticis, ir vērts atcerēties, 
par ko tad īsti šai darbā bija 
vēstīts, precīzējot to, cik liela 
personība bijis Bertrams Ro -
zenbergs. 

vēstulē, kuŗā Bertrams Rozen-
bergs māsu lūdzis kļūt par savu 
galvotāju.

Kā students Bertrams Rozen-
bergs vispirms izmēģināja spēkus 
Latvijas Universitātes Lauksaim-
nie cības fakultātē, bet jau pēc 
gada pārgāja uz Medicīnas fakul-
tāti. Būdams aktīvs cilvēks, viņš 
jau otrajā studiju semestrī iestā-
jās studentu korporācijā Lettonia, 
kur jaunā studenta oldermanis 
bija Mārtiņš Bērziņš – vēlākais 
Liepājas apgabaltiesas priekšsēdis.

Studiju gados Bertrams Rozen-
bergs iepazinās ar atraitnēs pali-
kušo Lidiju Krievu, ar kuŗu sa  lau-
lājās, kļūdams par audžutēvu 12 

Dieva kalps 
Bertrams

Ja vēlētos raksturot Bertramu 
Rozenbergu kā cilvēku, pirmkārt, 
jāmin viņa reliģiozitāte, nesatri-
cināmā ticība Dievam. Kad Ilze 
un Rita vēl bijušas mazas, viņš 
retajos vaļas brīžos meitām lasījis 
priekšā Jauno Derību, līdz tikuši 
līdz beidzamajai lappusei. Pama-
nīdams, ka bērni spēlē kaŗiņu, dak -
teris spēli momentā licis pār  traukt, 
teikdams, ka tā darīt nedrīkst. Lie-
 lākais pārkāpums un netikums, 
pēc viņa ieskata, bija melošana. 
Tas bija vienīgais, par ko Bertrams 
Rozenbergs pret saviem bērniem 

citas vēstules, kas rakstīta 1951. 
gadā, noslēgumā lasāms: „[..] ie -
teicu nekad neizsamist un nebē -
dāties, jo stāv rakstīts, ka debess un 
zeme zudīs, bet Dieva vārds ne.”4

Bertrams Rozenbergs bija ne -
lokāmi pārliecināts, ka visas lie-
tas – arī Staļina laika šausmas – 
neno tiek bez Visaugstākā ziņas, 
bet Dieva ceļi mums, cilvēkiem, ir 
ne  izdibināmi. Arī pagājušā gad-
sim ta 50. gadu otrajā pusē, kad 
dakte ris strādāja Liepājā, viņš ne -
aiz mirsa ceļu uz baznīcu. Kādā 
pri vātā sarunā Bertrams Rozen bergs 
atzinis: „Man katrs baznīcas ap -
meklējums nozīmē ļoti daudz.”

Iespējams, reliģiozitāte bija viens 

latviešu valo dā, perfekti pratis 
arī krievu un vācu valodu. Šī 
mazā epizode raksturo ārsta 
attieksmi arī pret dzimteni.

Te būtu vietā jautājums: par 
ko tiesāja Bertramu Rozen ber-
gu? Par to, ka šis cilvēks mīlēja 
dzim  teni; par to, ka „nelaikā” 
(no 1941. līdz 1943. gadam) 
bija Tukuma pilsētas vecākais; 
par to, ka bijis leģionā; par to, 
ka, vāciešiem ie  nākot, pie slim-
nīcas uzvilcis sarkanbaltsarka-
no karogu. Šādu un līdzīgu 
„grēku” dakterim daudz, un pēc 
to laiku likumiem par tiem 
pienācās nāvessods. Kad Ber tra-
mam Rozenbergam lasīts tiesas 
spriedums par 25 gadiem labo-
šanas darbu nometnēs, viņš 
gandrīz sācis smieties – tas ir 
ter  miņš, kas fiziski nav „atsē-
žams”. Dakteris bijis pārlieci-
nāts, ka brī  vībā tiks ātrāk. Kad 
Bertramam Rozenbergam tiesā 
dots pēdējais vārds, viņš paudis: 
„Es uzskatu padomju varu Lat-
vijā par neliku mīgu, tāpēc sevi 
par PSRS pilsoni neuzskatīju un 
neuzskatu. Žēlas tību no tiesas 
neprasu, bet prasu godāt tais-
nību pēc romiešu tie sībām.”

Meita Ilze savam tēvam pēc 
Baigā gada šausmām vairākkārt 
jautājusi, ko darīt, ja komūnisti 
atkal ienāktu Latvijā. Uz to Ber-
trams Rozenbergs viņai vienmēr 
atbildējis: „Viņi neienāks! Neie-
nāks!” Šoreiz gan dakteris kļū-
dījās…

FAKTI NO BERTRAMA 
ROZENBERGA
BIOGRAFIJAS:

Bertrams Rozenbergs dzimis 
1904. gada 23. oktobrī Valmie-
ras apriņķa Mazstraupes mācī-
tāj muižā.

Nacistiskās okupācijas laikā 
bijis Tukuma birģermeistars. 
Vē  lāk ārsts latviešu leģionā. 

1949. gadā ārstu arestēja, ilgus 
gadus pavadījis ieslodzījumā. 

Liepājas slimnīcā par chirurgu 
sāka praktizēt 1956. gada va  sarā.

Parallēli darbam ārstniecības 
iestādē neilgu laiku strādāja 
rūp nīcas „Sarkanais metalurgs” 
me  dicīnas punktā, pēc tam pil-
sētas poliklīnikā.

Pēc ierašanās Liepājā Ber-
trams Rozenbergs vispirms ap -
metās dzīvot kādā telpā psichi-
atriskajā slimnīcā, jo sava dzī -
vokļa nebija un arī iespējas to 
tuvākajā laikā dabūt līdzinājās 
nullei. Pēcāk da  būja apdzī vo ja mu 
istabu Jūrma las ielā 4 ot  rajā stā-
 vā. Tikai pēc laulībām ar Rasmu 
Ozolu ieguva divistabu dzīvokli 
šās pašas mājas pirmajā stāvā.

1957. gada 24. augustā salau-
lā jās ar studiju un vēlāk darba 
biedri Tukumā Rasmu Ozolu, 
kuŗa arī dabūja darbu Liepājas 
slimnīcā.

Chirurgs, dzīvojot Liepājā, 
kat ru rītu līdz jūras aizsalšanai 
gājis peldēties.

Bertrams Rozenbergs, smagas 
aknu slimības pieveikts, mira 
1960. gada 18. februārī. Apbedīts 
Meža kapos Rīgā.

Bertrama Rozenberga meita 
Rita Petričeka Latvijas Okupā-
cijas mūzejam uzdāvinājusi sava 
tēva vēstules.

No kreisās: māsa Ada, māte Marija, otrā sieva Rasma un Bertrams. Pieņemu, ka 1957. ga -
dā, kad Bertrams otrreiz precējās

Pirmā sieva Lidija un Bertrams 1937. gada 
Kalpaka ballē

Tā kā laikraksta lasītājiem jau 
iepriekš esam vēstījuši par iz  ci-
liem Liepājas slimnīcas medi-
ķiem, šis nebūs izņēmums. Arī 
Bertrams Rozenbergs prakti-
zējis Liepājā, taču tur ieradies 
nevis uzreiz pēc studiju absol-
vēšanas, bet gan kā pieredzējis 
ķirurgs un vairākas personīgās 
dzīves traģēdijas pārdzīvojis 
cilvēks.

Betrams – dēls, 
brālis un tēvs

1904. gada 23. oktobrī Valmie-
ras apriņķa Mazstraupes mācī tāj  -
muižā Pēteŗa un Marijas Eifro-
zīnes ģimenē pasaulē nāca pirm-
dzimtais dēls. Viņam sekoja vēl 
seši, no kuŗiem vistuvākās attie-
cības Bertramam Rozenbergam 
izveidojās ar māsu Adu. Tieši 
viņa no saviem trūcīgajiem ienā-
kumiem brālim uz Sibirijas soda 
nometnēm sūtīja paciņas; Ada šai 
smagajā laikā kļuva par uzticības 
personu, kuŗai vecākais brālis 
sūtīja vēstules, tajās pauzdams sa -
vas domas, ilgas un bažas. Kādā 
vēstulē Adai viņš atzīstas: „Nees mu 
nodomājis un negribu Tev sagā-
dāt kādas nepatikšanas, bet ne -
varu arī galvot par turpmākās 
polītikas kursu. Ka es nezagšu, ne -
slepkavošu un nelaupīšu, to zini 
labi, bet tad zini arī, ka „ozianna” 
es arī nesaukšu, it īpaši pēc tā, ko 
esmu piedzīvojis.” Tas pausts 

gadus vecai meitai Lidijai un 6 
gadus vecam dēlam Pēterim. Ņe -
mot vērā, ka studiju laikā topo ša-
jam dakterim pašam nepiederēja 
itin nekas, tas bija drosmīgs solis. 
Šai laulībā piedzima divas meitas 
– Ilze un Rita. Otrā pasaules kaŗa 
gadi, Latvijas okupācija un Ber-
trama Rozenberga arests viņa ģi -
meni izšķīra uz visiem laikiem. 
1944. gadā dzīvesbiedre Lidija ar 
meitām devās bēgļu gaitās uz Vā -
ciju, bet dakteris iestājās latviešu 
leģiona 19. divīzijā, kur bija gal-
venā pārsiešanas punkta vadītājs.

Bertrama Rozenberga meita 
Rita Petričeka tēvam veltītajā grā -
matā atzinusi, ka viņu redzējusi 
vien pirmos 10 savas dzīves ga -
dus. Pēc soda izciešanas, tā sauktā 
Liepājas periodā, Bertrams Rozen-
  bergs meitām uz ASV rakstīja vēs-
tules un sūtīja dažādas dāvaniņas. 
Ilze uz savām kāzām no tēva sa -
ņēmusi skaistu koka pūra lādi ar 
tautiskiem rakstiem, bet Rita – 
lielisku ādas mapi, arī ar tautis-
kiem rakstiem. Bertrams Rozen-
bergs ar saviem bērniem ļoti le -
pojies, taču dziļi sirdī visu lai -
ku kremta, ka pats nespēj pie 
viņām būt un nav redzējis mei-
tas iz  au gam. Kādā vēstulē abām 
māsiņām dakteris atzinies: „Vis-
pār pasaulē vairāk ir muļķu 
nekā gudru, bet es esmu pār lie-
cināts, ka manas meitas pie 
pirmējiem nepieder. Esmu un 
palikšu uz tām lepns.”

varēja pacelt roku. Grāmatā atai-
nota neparasta epizode: reiz Ilze un 
Rita nav gribējušas iet uz skolu, 
tāpēc teikušas, ka abām sāpot vē -
ders. Vispirms tas dakteri ļoti sa -
traucis, taču tad viņš sapratis, ka 
meitas tikai izliekas slimas. Tā kā 
skolā bija vajadzīga kavējumu at -
taisnojoša zīme, Bertrams Rozen-
bergs klases audzinātājai uzrak-
stījis, ka meitas simulējušas sli -
mību, tāpēc skolā nav bijušas.

Arī praktizēdams Liepājā, viņš 
nav atteicies uzrakstīt slimības 
lapu, ja pacients palūdzis, pat tad, 
ja darbā neiešanas patiesais ie  mesls 
bija paģiras. Savukārt, ja kāds dak -
terim centās ko slēpt vai slimību 
simulēt, viņš kļuvis nikns un iz -
palīdzēt atteicis. Daudzus savus 
pacientus kā privātārsts Latvijas 
pirmās brīvvalsts laikā Bertrams 
Rozenbergs ārstējis par velti. Jā -
maksā nebija ne viņa draugiem un 
to ģimenes locekļiem, ne kaŗa vī-
riem un to ģimenēm, ne arī lau-
ciniekiem, kuŗi bieži dakterim 
atveda dažādus lauku labumus.

Ticība Dievam ne par mata 
tiesu nekļuva mazāka arī tad, 
kad Bertrams Rozenbergs sešus 
ar pusi gadus pavadīja ap  cie-
tinājumā. Vēstulē māsai Adai 
dakteris raksta: „Novēlu Dieva pa -
līgu un svētību. Ceru, ka nākamā 
gadā redzēsimies. Par mani esiet 
bez rūpēm, jo Dievs svētī. Dzies  mu 
grāmata un Jaunā Derība ļoti 
de  rīgas. Paldies.” Savukārt kādas 

no iemesliem, kāpēc Valsts dro -
šības komitejas pārstāvji pēc ga -
diem atkal sākuši interesēties par 
Bertramu Rozenbergu. Liepājas 
slimnīcas vadība, šo interesi jau-
šot un kolēģim cenšoties palīdzēt, 
viņu nosūtījusi uz vairāku mē -
nešu kursiem uroloģijā Minskā un 
pēc tam Maskavā. Pēc Mas ka vā 
pavadītā laika sākusi progresēt 
Bertrama Rozenberga aknu sli-
mība. 1960. gada 18. februārī Dievs 
apžēlojies un savu uzticamo 
kalpu paņēmis pie sevis.

Bērēs, kas notika Meža kapos Rī -
gā, pēdējo godu izrādīja arī dau -
dzi Liepājas mediķi, to skaitā chi-
 rurgs Fricis Nikolajs Zandbergs, 
kuŗš pats nesen Mūžībā bija izva-
dījis savu dzīvesbiedri Nadeždu. 
Kā zina stāstīt kollēgas, Bertrama 
chirurgs pama tīgi saaukstējies, 
gandrīz vai ietie pīgi atsacījies 
ārstējies, līdz saslimis ar plaušu 
karsoni. Tas bija iemesls, kādēļ 
1960. gada pavasarī nomiris vis-
talantīgākais chi  rurgs, kāds Lie-
pājā bijis.

Patriots
Bertrams

Liepājas kollēgas, kas strādā-
juši kopā ar Bertramu Rozen-
bergu, vēl tagad ar humoru at -
ceras, ka dakteris nav ļāvis runāt 
žargonā, bet sarunas biedra teik-
to mo  men tā izlabojis. Pats viņš 
runājis tīrā, lab skanīgā, izkoptā 
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Rainis – Amerikā
Lasītāji var iebilst: “Vai tad Rai-

 nis bija Amerikā?” Pats uz turieni 
viņš, protams, neaizbrauca, bet 
mūsu tautieši, kas pagājušā gadu 
simteņa vidū devās uz tālo zemi, 
savās ceļasomās līdzi paņēma 
kādu Raiņa dzejoļu krājumu vai 
lugu, bet – pats svarīgākais – at -
miņas par Raini glabāja savās sir-
dīs. Kad ASV darbību uzsāka mū  su 
teātŗa kopas, Rainis uz trimdas 
skatuvēm tik bieži kā Blaumanis, 
Zīverts vai Anšlavs Eglītis nepa-
rādījās, taču aizmirsts viņš nebija. 
Tiesa gan, Raiņa simboliem pie-
pildītās lugas uzvest bija krietni 
grūtāk nekā uz skatuves palaist 
kādu Blaumaņa vai Zīverta darbu. 
Tomēr notika brīnumi: par spīti 
grūtībām, vairākas Raiņa lugas 
atdzīvojās arī trimdas teātŗu ko -
pās. 1961. gadā nelielajā Linkol nas 
Latviešu teātŗa kopā Volde mārs 
Richters ļauj ieskanēties Raiņa sēr-
dieņu dziesmai “Daugava”, kas 
Latvijā toreiz bija aizliegta, bet 
tad pie šī Raiņa darba ķērās Os -
valds Uršteins, vispirms iestudēja 
“Daugavas” lasījumu Vašingtonā, 
bet pēc pāris gadiem izveidoja 
plaša vēriena lieluzvedumu, kas 
guva milzīgu atsaucību Pasaules 
brīvo latviešu Dziesmu dienās 
Visbijā un Gotlandē. Toreiz šis 
Raiņa kaismīgais sauciens pēc 
Latvijas kā valsts brīvības izska-
nēja Zviedrijā, un to pauda mūsu 
pašu skatuves mākslas pārstāvji 
no ASV.

Vairākas reizes sava veida pār-
steigumu sagādāja arī citu Raiņa 
liela vēriena drāmu ieskanēšanās 
Amerikā. Tā 1960. gadā teātŗa 
mākslas uzcītīgais kopējs un jau-
nas paaudzes skolotājs Edgars 
Šulcs Minesotas Latviešu apvie-
nības Jaunatnes teātrī ar krietnu 
jauniešu pulku iestudēja Raiņa 
simboliem bagāto, plašo lu  gu 
“Spēlēju, dancoju”, kuŗas centrā 
ir spēlmanis Tots, kas atdod savas 
asins lāses, lai dzīvotu Lelde, tur-
klāt mēģinājumu laikā režisors 
jau  niešiem skaidroja daudzus 
Raiņa darbā minētus tēlus vai 
ainas, piemēram, kas ir veļi, kas 
ir veļu valsts, ko simbolizē un kā 
var saprast Tota sirds pārkalšanu. 
Jaunieši apguva latviskuma dziļā-
kos pamatus, un to palīdzēja 
Raiņa entuziasts Edgars Šulcs. 

Aizritēja nedaudz gadu, un 
Amerikā skatītāji un klausītāji 
varēja būt klāt izcilā mākslas 
meistara Viļa Lapenieka radītam 
brīnumdarbam – Raiņa filozofis-
kās drāmas “Jāzeps un viņa brāļi” 
iestudējumam, kas pēc būtības 
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gan vairāk bija kā lasījums. Par tā 
norises vietu Lapenieks bija iz  vē-
lējies vienu no Losandželosas 
luterāņu baznīcām – moderna 
stila katedrāli – aktieŗi bija tēr pu-
šies vakartērpos, atradušies savās 
vietās, bet tekstu runājuši kā īstā 
izrādē. Izrādē-lasījumā iesaistījās 
arī Teicēja, kuŗa atgādināja par 
remarkās norādītajām darbības 
vietām un izpausmēm. Jāzepa 
lomā toreiz bija Olafs Stumbrs, 
Dina – Irēna Dugle, bet Asnate 
– Ilga Jankovska. Žēl, ka šo ne  pa-
rasto iestudējumu man nav bijusi 
izdevība noskatīties, bet, paka vē-
joties pie Raiņa izcilās traģēdijas 
“Jāzeps un viņa brāļi”, gribas pie-
 minēt vēl kādu pavisam neparastu 
tās iestudējumu 1966. gadā nelie-
lajā Sūlfosas pilsētā. Tikko kā bija 
apritējusi Raiņa simtgade, un 
Sūlfosas drāmatiskās kopas vadī-
tājs, bijušais Jelgavas teātŗa aktie-
ris Paulis Kalniņš, nolēma atgā-
dināt par Raiņa drāmu “Jāzeps un 
viņa brāļi”. Pēc dievkalpojuma 
draudzes locekļi sapulcējušies Kal-
 niņa mājas pagrabstāvā iekār to-
tajā zālītē, kur notika traģēdijas 
koncertveida uzvedums. Jāzepa 
lomā bija pats Pauls Kalniņš, 
Dina – Lidija Karnīte, bet pats sva -
rīgākais man liekas tas, ka galve-
nais izrādē bija nevis uzvedumu 
krāšņums, bet iespēja kādu brīdi 
dzīvot līdzi Raiņa domu un izjūtu 
pasaulei.

Citā vērienā un citās izpausmēs 
Raiņa lugu varoņi varēja parā dī-
ties vienā no vadošajām trimdas 
teātŗa kopām – Amerikas Lat vie šu 
teātŗa Bostonas ansamblī. Te ie -
spējas bija pavisam citas, jo tas 
pēc būtības pastāvēja kā profe sio-
nāls teātris un tajā darbojās aktie-
ris un režisors, kuŗš kopā ar 
Raiņa tēliem bija tapis un audzis 
– Reinis Birzgalis. Eduarda Smiļ ģa 
vadītajā Dailes teātrī viņam nācās 
citu pēc cita veidot tēlus Raiņa 
lugās: iesākumā viņš bija viens 
no kalpiem lugā “Pūt, vējiņi!”, bet 
tad nācās pārtapt par Uģi traģē-
dijā “Indulis un Ārija”, kuŗā In -
duli tēloja Eduards Smiļģis. “Jāze  -
pa un viņa brāļi” iestudējumā Birz-
galis bija viens no brāļiem – Dans, 
bet “Zelta zirgā” – gan Bierns, gan 
Lipsts. Bostonas teātrī Birzgalis 
bija pavadījis vairākus gadus, bet 
viņu kremta un nelika mierā 
doma par kādas Raiņa lugas uz  -
vešanu, un – kāpēc gan lai tā ne -
būtu “Krauklītis”? Viens no vado-
šajiem tēliem lugā ir Svešzem-
nieks, toreiz Latvija bija okupēta, 
tajā valdīja svešzemnieki, kālab 

gan lugu neuzvest uz skatuves? 
Birzgalim izrādes veidošanā bija 
labs sabiedrotais – pieredzējušais 
scēnogrāfs Ardis Vinklers, kas 
izrādei veidoja vēsturiskā stilā 
ieturētas dekorācijas, no vienkār-
šiem materiāliem Bostonas teat-
rāļi kala, diedza un meistaroja 
saktas un durkļus, važas un šķē-
pus, šūdināja mazliet stilizētus, 
bet senajam laikam piemērotus 
kostīmus, un centrālajām lomām 
Reinim Birzgalim izdevās pie sais-
tīt piemērotus aktieŗus. Nekāds 
jauneklis vairs nebija Jānis Lejiņš, 
taču režisors viņam uzticēja Venta 
lomu, ko Lejiņš bija tēlojis 1921. 
gadā “Krauklīša” pirmuzvedumā, 
bet Reinis Birzgalis pats iejutās 
Svešzemnieka lomā, to traktējot 
neparasti. Uz latviešu skatuvēm 
Svešzemnieks tika rādīts kā vācu 
bruņinieks, iekarotājs, taču Birz-
galis to rādīja kā bramanīgu, va -
renu aziātu izcelsmes pārstāvi, un 
līdz ar to Svešzemnieka tēls ie -
mantoja gluži citāda pavērsienu 
un skanējumu. Teātŗa kritiķe Paula  
Jēgere-Freimane pilnīgi pieņēma 
Reiņa Birzgaļa režiju un mūsu 
laikrakstā Laiks rakstīja: “Jau tas 
vien modina īpašu interesi par šo 
izrādi, ka to iestudē jauns režisors 
– līdz šim par lielisku rakstur-
lomu tēlotāju pazītais Reinis Birz-
galis. “Krauklīša” izrādes prob lē ma 
viņam nav devusi mieru visus 
trimdas gadus; arī viņš ieskata 
“Krauklīti” par visaktuālāko Raiņa 
lugu, ja Svešzemniekam un viņa 
kaŗakalpiem dod citu – laikme-
tisku izstarojumu.” (Raiņa “Krauk-
līša” izrādi gaidot. Laiks, 1954, 
17. nov.) Paulai Jēgerei-Freimanei 
varēja ticēt. Interesanti, ka “Krauk-
līša” izrādē Reinis Birzgalis bija 
iesaistījis savu astoņpadsmit ga-
dīgo meitu Rasmu, viņa debitēja 
gan tikai kalponītes lomā.

Ar “Krauklīša” izrādi Reiņa 
Birz    gaļa saites ar Raiņa daiļradi 
nepārtrūka, viņš gatavojās pār-
kost vienu no cietākajiem riek-
stiem – iestudēt senu dziesmu 
jaunās skaņās – simbolu drāmu 
“Uguns un nakts”, un 1958. gadā 
šī luga Reiņa Birzgaļa režijā pa  rā-
dījās uz Bostonas teātŗa skatuves. 
Kopā ar Birzgali atkal sadarbojās 
Ardis Vinklers, radot teiksmainu 
vidi piecu dažādu ainu darbībai. 
Taču tūliņ pacēlās jautājums: kur 
ņemt aktieŗus, kas varētu tēlot 
galvenās lomas? Domājot par Lāč -
plēša tēlu, Bizgaļa izvēle atkal ap -
stājās pie Jāņa Lejiņa – viņš gan 
jaunības gados tā īsti nebija va -
roņlomu veidotājs, taču atrast 

citu, piemērotāku tēlotāju reži-
sors nevarēja. Spīdolas lomai re  -
žisors izvēlējās Anci Rozīti, kas 
visbiežāk bija sevi apliecinājusi 
par raksturotāju, taču režisors no -
teikti uzticējās šo aktieŗu profe-
sionālitātei. Par Laimdotas tēlo-
tāju viņam nebija šaubu: “Laim-
dotu – pašas latviešu tautas sim-
bolu – uzticēju savai meitai Ras-
mai, kuŗa jau no bērna kājām 
neatlaidīgi tiecās uz teātŗa lietām 
un augstskolā, studēdama ķīmiju, 
ņēma arī kursus drāmā,” tā Birz-
galis vēlāk rakstīja savā grāmatā 
“Šoreiz bez grima”. Kangara lo -
mu uzņēmās pats režisors. 

kārt neiedomājamiem un nepār-
varamiem ikdienas šķēršļiem.” 
(Bostonas ideālisti Ņujorkā. Laiks, 
1958, 30. okt.) Tāpēc vēl šodien 
gribas noliekt galvu cieņā, patei-
coties par kādreizējo teatrākļu 
degsmi un cieņu pret mūsu tau-
tas garīgajām vērtībām. Rainis 
nemēdza daudz smaidīt, bet par 
to bostoniešu nesavtīgā darba 
rezultātu viņš noteikti būtu pa -
smaidījis.

Sadarbība ar Raini netika pār-
traukta, aizritēja daži gadi, un bos -
tonieši aicināja uz “Pūt, vējiņi!” 
izrādi, kuŗu atkal veidoja Reinis 
Birzgalis: viņam labā atmiņā bija 

Eduarda Smiļga iestudētie “Pūt, 
vējiņi!”, tagad Bostonas ansam-
blim bija pienākusi desmit gadu 
jubileja, un tai par godu Birzgalis 
iestudēja Raiņa “Pūt, vējiņi!”. Šo -
reiz aktieŗu ansambli sakom plek-
tēt nenācās grūti: Ulda lomā kā 
radīts bija aktieriski nobriedušais 
Silvestrs Lambergs, Baibiņas lomu 
varēja uzticēt Maijai Grīnbušai, bet 
viņas māsu lomās iejutās Ras ma 
Birzgale kā Zane un Marta Sala, 
tēlodama Andu, Mātes lomā labi 
iederējās Elza Pūce, bet Didža 
lomai kā radīts bija pats Reinis 
Birzgalis. Izrādes dalībnieki bija 
savākti, tā bija vienota, draudzīga 
saime, un dziesma varēja skanēt – 
mūsu pašu iemīļotā “Pūt, vējiņi!”. 
Tās darbība šoreiz notika tālu no 
Latvijas un mājām, bet sajūtas – 
gluži kā īstajās mājās. Reiņa 
Birzgaļa veidoto izrādi skatītāji 
vēroja siltām, pukstošām sirdīm!

Tas bija pirms krietni daudz 
gadiem, kad latviešu teātŗos un 
teātŗa kopās Amerikā dzīvoja 
Raiņa lugas, Rainis bija tur! Jā -
saka paldies mūsu teātŗa entu-
ziastiem, kas par spīti grūtai un 
sarežģītai situācijai, uz savām 
skatuvēm ļāva atdzīvoties vērie-
nīgajām, mūžam dzīvajām Raiņa 
lugām.

Ansamblis bija nokomplektēts, 
izrādes vizuālais tēls izveidots, bet 
– ko likt izrādes centrā? Un arī 
šajā ziņā Reinis Birzgalis, spēra 
neparastu soli. “Ugunī un naktī” 
Melnais bruņinieks vispirms iz -
rādē parādās kā krustnešu pār-
stāvis, bet, pēdējā cēlienā parā-
doties, noteikti saka:

Es nāku no tatāriem,
Visas zemes tas min zirgu pa -

kaviem.
Tāpēc visā bostoniešu izrādē 

Melnais bruņinieks parādījās ta -
tāra izskatā. Pavisam izrādē pie -
dalījās divdesmit dalībnieki! Ne -
nācās nemaz tik viegli atrast kriet-
nu skaitu jauniešu, kuŗi būtu 
gatavi ņemt dalību izrādē – 
tēlojot kārsējas, vērpējas un au -
dējas, iekļāvās Marta Sala, Maija 
Grīnbuša, Lolita Lejiņa, bet kā 
Laika meitas viņām pievienojās 
Mirdza Melkerte un Valentīna 
Vasiļevska. 

Man ir žēl, ka šo izrādi nere-
dzēju, un atliek tikai atkal atsauk-
ties uz Jēgeres-Freimanes rakstīto 
”Ko nozīmē mūsu apstākļos iz -
veidot šādu lielizrādi, to aptvert 
var tikai tie, kam kaut cik pieejams 
ieskats izrādes tapšanā un pašas 
izrādes norisē, kur izrādes radī-
tāju ideālismam jāsaduŗas ar daž-

Bet Uldis Zemzaris to visu dara 
ar ievērības cienīgu intensitāti: 
viņš raksta, kā mēdz teikt, ar 
sirds asinīm. Kamēr mūsdienu 
avīzes un avīžu pielikumi, kas 
domāti senioriem, aicina dzīvot 
līdzi pašreizējam laikmetam, Zem-
 zaŗa jauno laiku atraidījums ir 
totāls: „Mans laiks ir pagājis, to 
es saprotu, bet arī visa pasaule, 

manuprāt, iet uz galu.” (244.)
Varētu citēt vēl un vēl, parādot, 

kā reizē krāsu un vārdu māksli-
nieks pamato savu drūmo prog-
nozi, kas sasaucas ar reiz pama-
nītu kāda šova vai filmas nosau-
kumu – „Apturiet pasauli, es 
vēlos izkāpt!” Atcerējies savus 
jau  nības un spēka gadus un tos 
domās apmīļojis, autors atgriežas 
nožē lojamajā tagadnē:

„Es stāvu ceļa malā, vecs un 

slims, un gaŗās sirmo matu lēk-
šķes karājas pār maniem pleciem. 
Drebošā rokā turu spieķi un, 
šausmās acis izpletis, skatos, kā 
gaŗām zibēdams un rūkdams 
drāžas laiks. Kaukdamas joņo au -
tomašīnas – cita aiz citas, vairākās 
rindās, drūzmējoties un apdze not. 
Tikai ātrāk un ātrāk. Reaktīvās 
lidmašīnas ar detonējošu troksni 
sasvītro debesis. Rasas vietā pu -
tekļi birst ceļmalas zālē. Es slauku 

asaras no muļķīgajiem, sasarku-
šajiem plakstiem, jo nevaru iz -
skaidrot, kādēļ gan zeme tik 
strauji griežas, kādēļ virpuļo 
nami, tilti, torņi. Saule kā izšauta 
aizdegusies raķete triecas bez ga-
lībā, un zeme kā diegā iesiets 
svērtenītis to aplido.” (261.)

Cik uzjautrinošs un jestrs šo -
ferīša neskaidrās izrunas vai gi  des 
lāga nedzirdēšanas dēļ izvērtās 
kādas svētdienas ekskursijas pats 

sākums, tik pateicības pilnas par 
nodzīvoto mūžu un, līdztekus, 
raudu pilnas par pasaules pārvēr-
tībām ir Ulža Zemzaŗa jaunākās 
grāmatas beigas, kuŗu mākslinie-
ciskā izvērsuma dēļ vien grāmatu 
ir vērts iegādāties un izlasīt. 
Spilgtākajā atmiņā taču arvien 
paliek pats sākums un pašas bei-
gas, vai ne? Bet tekstam pa vidu 
grāmatā iesēti tās autora gleznu 
melnbalti fotoattēli.

Ar emocionālu uzrāvienu
Uldis Zemzaris „Nupat bija rīts”, apceres un tēlojumi, Laika Grāmata, 2015. gada 264 lpp.
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Evarista Bērziņa „Melnbaltā drāma”

Nācis klajā krāšņs, apjomīgs 
kultūrvēstures darbs
ATIS GUNIVALDIS BĒRTIŅŠ
"Latviešu
skaņuplašu vēsture"
367 lappuses, daudz attēlu,
firmu apraksti un skaņuplašu katalogi.
Pētījums aptver laika posmu līdz
1944. gadam. Rit darbs pie otrās daļas.

I n t e r e s e n t i  A m e r i kā  g rām a t u  v a r  i e gād ā t i e s ,
n o s ū t o t  č e k u  R A S M A I  A D A M S
11 4  4 t h  Av e  N W,  L a r g o ,  F L 3 3 7 7 0
T ā l . :  7 2 7  9 5 3  6 3 1 3
e - p a s t s :  r a s m a @ l a i k s . u s
C e n a ,  t .  s k .  p a s t a  i z d e v u m i  –  U S D  7 5 , –

JAUNUMS SĒRIJĀ "LAIKA GRĀMATA"

Vēl ir dabūjama
Māras Celles

grāmata

MEITENE NO MEŽAPARKA
Autore spilgti apraksta savas dzīves pirmos 12 gadus –

sešus Mežaparkā, nākamos sešus bēgļu nometnēs Vācijā.
Grāmatu ASV var iegādāties, rakstot uz adresi

27 Highland Rd., Boxford, MA 01921
Cena $20, plūs $5 par pasta izdevumiem.

Čeki rakstāmi uz vārda Sarma Liepiņš.

Rīgā, Mencendorfa namā, 
jūlija pirmajās nedēļās bija 
aplūkojama fotomākslinieka, 
mūsu laikraksta uzticama la  sī-

„Esmu no jauna „atklājis” meln-
balto fotografiju, un tas man 
palīdzējis radīt daudz drāma-
tiskākus uzņēmumus. Man cil-
vēku dzīves drāma ir vienmēr 
bijusi pievilcīga, un, manuprāt, 
fotografija dod pasaulei vien-
reizēju iespēju to attēlot,” atzīst 
mākslinieks.

„Tāpēc šajā izstādē es mēģinu 
attēlot cilvēku sajūtas, acīm re-
dzot, grūtos personīgos mirkļos. 
Kādi, varbūt, jūtas izstumti no 
sabiedrības, citi varbūt nespēj 
pārvarēt dzīves grūtības. Mēs re -
dzam drūmumu, vienaldzību, 
vientulību. Vai varam just vi  ņiem 
līdzi? Vai viņi dod mums pār-
domas un arī uzrunā mūsu sa -
jūtas, varbūt pat kādu mūsu pa -
gāt  nes dzīves posmu? Mēs re  dzam 
reti staigātas un varbūt pat bīs-
tamas takas un kritušu kaŗavīru 
kapu vietas. Vai šodien mums ir 
laiks arī domāt par citiem?”

Evarists pats ir atradis „laiku 
domāt par citiem”, un savus 

vērojumus fiksējis ar smalku 
iejutību, ieinteresētību un vēlē-
šanos izprast. Fotografijās do -
minē ritms, līnijas, perspektī-
vas, gaismēnas, kas ne vien 
sniedz dziļu vizuālu vēstījumu, 
bet liek ļauties filozofiskām 
pārdomām. Mākslinieks šajā 
izstādē (šī ir trešā, ko Rīgā ap -
lūkoju) atklājas kā filozofisku 
noskaņu meistars, darbos ma  nāms 
vairāk trausluma un nianšu.

„Nodarbojos ar fotografiju 
kopš universitātes gadiem. Ar 
laiku mani uzskati par fotogra-
fiju kristallizējās, un es sāku mē -
ģināt simboliski attēlot sajūtas 
un skatus par bēdām, prieku, 
bailēm, utt. Beidzamos gados 
datortechnika pārmainīja manu 
pieeju fotografijai un burtiski 
kļuva par neaizstājamu „otu””.

Autors ir apņēmies pilnīgāk 
apgūt datorgrafiku, „kas bur-
tiski atbrīvo fotografijas mākslu 
no jebkādām robežām.” Nu, ko 
– gaidīsim nākamo izstādi!

LIGITA
 KOVTUNA

Pastāstiet mums par sevi un
savu nodarbošanos! 

LAIKA lappusēs varat apsveikt
savus draugus un kollēgas!

Laikraksts Laiks (pielikums JAUNO LAIKS) piedāvā
jums iespēju ievietot KRĀSAINU sludinājumu 
2015. gada krāsainajā septembŗa numurā. 

Visi krāsainie sludinājumi tiks ievietoti īpašā lappusē, 
un sludinājuma cena būs par 30% augstāka. 

Laipni lūdzam KRĀSAINO, 
pilnīgi gatavo  („Camera Ready”) sludinājumu

līdz 28. augustam nosūtīt tieši uz Rīgas redakciju.

Par techniskiem jautājumiem rakstīt Solvitai – redakcija@laiks.us
Vispār. info: Diāna Simmons Rudzīte: e-pasts: LaiksDSR@aol.com. 

VAI VĒLATIES SLUDINĀJUMU  KRĀSĀS?

tāja un arī fotokorespondenta 
(Milvoku Dziesmu svētkos) 
Evarista Bērziņa darbu izstāde 
„Melnbaltā drāma”. 35 foto māk-
slas darbi, kā jau nosaukumā 
pateikts, ir melnbaltā technikā. 
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(Turpinājums 10. lpp.)

L A T V I J A  D I E N U  R I T Ē J U M Ā S P I L G T S  C I T Ā T S

Šajās dienās Lidija Lasmane svin 90 gadu jubileju. Savas pār -
liecības dēļ viņa četrpadsmit gadus pavadīja padomju cietumos 
un izsūtījumā. 1947. gadā Lasmane tika notiesāta par palīdzības 
sniegšanu mežabrāļiem, 1977. gadā par azliegtas literātūras lasī -
šanu, 1983. gadā vienkārši par “pretpadomju propagandu”. Šī  
ap    brīnojami stiprā Latvijas patriote izturēja smagos pārbau   dī -
jumus, palika labestīga, spriedumos izsvērta, dzīvespriecīga. 
Žurnālā Ir viņa dalījās pārdomās par savu un citu cilvēku dzīvi. 
Dažus fragmentus no intervijas sniedzam mūsu laikraksta  
lasītājiem.

Es nevaru pateikt, kad man ir klājies slikti. 
Arī tagad man ir dzīvoklis, man ir trīs jauki 
mazbērni ar visām ģimenēm Latvijā. Visi 
strādā šeit, neviens nav ārzemēs. Man ir 
brīnišķīga meita, seši mazmazbērni, septī  -
tais pieteicies. Kas var būt labāks par šo, kā 

saka Mārtiņš  Rītiņš. (..)
Domājot par to sistēmu, man vienmēr 

prātā ir tie, kuŗi neatgriezās. Viņi man vienmēr 
nāk līdzi, tas ir mans smagums, mana nelaime. Es neaizmirsīšu 
šos upurus. Man jau asaras bira arī par filmu Dieva putniņi [par 
Otrā pasaules kaŗa laika bēgļiem, kas nonāca Rietumos]. Vajadzētu 
turēties cītīgāk, iekrampēties šajā zemē, nekustēties un pārciest 
visas tās mazās mocībiņas, kas mums šeit uzliktas. Jo Latvijai ne -
 kad tik labi nav klājies [kā tagad]. Es pat pārtraucu sarakstīties    
ar dažiem [kas negrib te dzīvot]. Lai viņi nepeļ Latviju. Viņi mīlot 
Latviju, bet nevarot ciest to varu, kas šeit ir. Nu tad nāc un valdi! 
Tā nevar runāt ar mani.    

*
Sveicam Lidiju Lasmani nozīmīgajā jubilejā un vēlam daudz 

spēka, labu veselību un možu garu! Un daudz domubiedru...

“Lai viņi nepeļ Latviju...”
Atzinīgi vārdi par veiksmīgo 

Latvijas prezidentūru 
ES Padomē 

Pēc aizvadītās Latvijas pirmās 
prezidentūras ES Padomē, kas 
ilga no 1. janvāra līdz 30. jūnijam, 
Ārlietu ministrija un ministrs 
Edgars Rinkēvičs saņēmuši pa  -
teicības un daudz atzinīgu vārdu 
par prezidentūras sekmīgo un 
profesionālo organizāciju un no -
risi no kollēgām Eiropas Savie  nī -
bas valstīs un citiem sadarbī bas 
partneriem, tostarp Lielbri  ta ni -
jas un Ziemeļīrijas Apvieno tās 
Kara  listes, Ukrainas, Vācijas un 
citu valstu ārlietu ministriem. 
Vāci jas federālais ārlietu ministrs     
Dr. Franks Valters Šteinmeiers  
vēstulē ārlietu ministram Edga - 
r  am Rinkēvičam atzinis, ka laikā, 
kad ārpolītika un Eiropas polī-
tika sastopas ar lieliem izaici nā-
jumiem, Latvija ļoti profesionāli 
un suverēni novadīja savu pirmo 
prezidentūru ES Padomē, salie -
k ot svarīgus akcentus. Vācijas fe   -
de   rālais ārlietu ministrs īpaši 
atzinīgi novērtējis Latvijas prezi -
dentūras iesaisti ES – Centrālāzi-
jas stratēģijas pārskatīšanā, kas 
ES dienaskārtībā būtiski pavirzī-
jis jautājumu par attiecību veici -
nāšanu ar Centrālāzijas valstīm. 
Šteinmeiers pateicies E. Rinkē  vi-
čam personīgi par ļoti ciešo un 
uzticības pilno sadarbību, paužot 
pārliecību, ka Latvijas preziden-
tūras ES Padomē lielie panāku -
mi ir arī ministra neatlaidīgās 
iestāšanās par kopīgu Eiropas 
ārpolītiku rezultāts.

***
NATO kollektīvās 

aizsardzības garantijas 
Baltijas valstu drošībai

Ārlietu ministrijas valsts sekre -
tārs Andrejs Pildegovičs uzturē-
jās darba vizītē Vašingtonā. Viz ī -
tes laikā valsts sekretārs tikās ar 
ASV amatpersonām un apsprie-
da drošības polītikas jautājumus, 
un NATO sadarbības stiprinā -
šanu, Latvijas un ASV divpusējās 
ekonomiskās sadarbības inten  si-
ficēšanu, ES un ASV transatlan-
tisko saišu veicināšanu, atbalstu 
Austrumu partnerības polītikas 
un Centrālāzijas reģiona valstīm, 
iestāšanās procesu OECD, kā arī 
ES un ASV Transatlantiskās tirdz  -
niecības un investīciju partnerī-
bas (TTIP) līgumu.

No kreisās: Latvijas vēstnieks 
ASV Andris Razāns, ASV kon-
gresmenis Riks Larsens  un Ār  -
lietu ministrijas valsts sekretārs 
Andrejs Pildegovičs

Pārrunājot Krievijas agresiju 
Ukrainā, valsts sekretārs ar ASV 
amatpersonām apmainījās vie - 
d okļiem par sankciju polītikas 
turpināšanu pret Krieviju un at  -
balsta sniegšanu Ukrainai re   for-
mu īstenošanai. ASV amatperso-
nas apliecināja apņemšanos tur -
pināt atbalstīt Baltijas valstu dro-
šības nostiprināšanu NATO kol -
lek  tīvajā aizsardzībā, vienlaikus 
uzsverot nepieciešamību visiem 
sabiedrotajiem palielināt iegul  -
dījumu savā un alianses kopīgajā 
drošībā. Sarunu laikā tika pār  ru-
nāti NATO Varšavas galotņu ap  -
spriedes sagatavošanas jautāju -
mi, Irānas kodolsarunu vienoša-
nās ietekme uz Tuvo Austrumu 
reģionu un terrorisma apka ŗo-
šanas kopīgie centieni.  

***
Par nākamo 

Latvijas vēstnieku NATO kļūs 
bijušais ārlietu ministrs 

Par nākamo Latvijas vēstnieku 
NATO kļūs bijušais ārlietu mi -
nistrs Indulis Bērziņš, nomainot 
pašreizējo vēstnieku Māri Riek - 
s tiņu.

Indulis Bērziņš // Foto: LETA

Paredzēts, ka akreditācijas vēs -
tuli Bērziņam Valsts prezidents 
Raimonds Vējonis pasniegs 30. jū -
lijā.

1990. gadā Induli  Bērziņu ie  -
vē lēja par Augstākās padomes 
deputātu. Vēlāk viņš ievēlēts par 
Saeimas deputātu, bet 1999. ga -
dā Saeima Bērziņu apstiprināja 
par ārlietu ministru Andŗa Šķē -
les valdībā, savukārt 2000. gadā –  
Andŗa Bērziņa valdībā. Bērziņš 
pildījis arī vēstnieka pienākumus 
vairākās valstīs.

***
Pateicība ASV 

par Baltijas valstu 
inkorporācijas neatzīšanu

1940. gada 23. jūlijā ASV valsts 
sekretāra vietnieks Velss nosodīja 
PSRS vardarbīgo iebrukumu Bal-
 tijas valstīs, kā arī deklarēja turp -
mākās ārpolītiskās nostādnes.

Latvijas Valsts prezidents Rai -
monds Vējonis vēstulē Amerikas 
Savienoto Valstu  prezidentam Ba     -
rakam Obamam izteicis pa  tei-
cību ASV par atteikšanos atzīt 
Baltijas valstu vardarbīgo ie  kļau-
šanu Padomju Savienībā 1940. ga -
dā. Vējonis vēstulē Obamam no -
rāda, ka 23. jūlijā aprit 75 gadi 
kopš ASV Valsts sekretāra viet-
nieka Samnera Velsa deklarācijas 

par Baltijas valstu neatkarību 
parakstīšanas. Velsa deklarācijai 
bijusi pozītīva ietekme uz starp-
tautisko notikumu gaitu, tādējādi 
iedrošinot citas valstis aizstāvēt 
principus, kas ir pasaules miera 
un starptautiskās kārtības pa  -
matā. Vējonis raksta: “Šī dekla rā-
cija uzsvēra Latvijas okupāciju kā 
jautājumu, kuŗam bija nepie cie-
šama starptautiskās sabiedrības 
uzmanība, un kas vienlaikus ilg -
termiņā veicināja tik ļoti nepie-
ciešamo atbalstu Latvijas brīvībai 
un sagatavoja ceļu uz iespējamo 
atgriešanos Eiroatlantiskajā val -
s tu saimē. Pēc trīs gadiem mēs 
svinēsim Latvijas valsts dibināša-
nas 100. gadadienu,  un, lai gan 
Latvijai ir bijusi  nemierīga vēs -
ture 20. gadsimtā, mēs varam ar 
lepnumu teikt, ka mūsu diplo  mā-
tiskās saites saglabājās ciešas šajā 
laika posmā. Latviešu tauta vien-
mēr atcerēsies, kā ASV saglabāja 
ticību tai grūtos un nedrošos lai-
kos, un šīs atmiņas sekmē sav star-
pējās draudzības stiprinā ša nu.”

***
Latvijā godina 

Samnera Velsa deklarāciju
Ārlietu ministrijā, atceroties 

Samnera Velsa deklarācijas (Sum-
 ner Welles Declaration) 75. gada-
dienu, notika profesora Pauļa 
Lazdas lekcija “Latvijas de iure ne -
    pārtrauktā patstāvība: Samnera 
Velsa Latvijas okupācijas juridis-
kā neatzīšanas polītika”.

Atklājot sarīkojumu, Ārlietu 
mi  nistrijas valsts sekretārs An  -
drejs Pildegovičs uzsvēra, ka jau 
1940. gada 23. jūlijā ASV valsts 
sekretāra vietnieks Samners Velss 
nosodīja PSRS iebrukumu Bal  ti -
jas valstīs un deklarēja nozīmīgu 
ārpolītisko nostāju, kas neatzina 
okupācijas leģitimitāti nedz de 
iure, nedz arī de facto. Padomju 
Savienības realizētā okupācija 
tika nosodīta kā neleģitīma, – 
kuŗa ir “pretrunā ar saprātu, tais -
nīgumu un likumību, kas ir civī -
lizētās pasaules pamati”. Tas kļuva 
par pamatu demokratisko valstu 
ilgstošai polītikai, kas 50 gadu ga -
 rumā būtiski noteica un ietek-
mēja attiecības ar PSRS. 1947. ga -
da Trūmena doktrīna neatzina  
ar spēku veiktās pārmaiņas pa  -
saulē. Gala rezultātā “ļaunuma 
im   perija” – PSRS – sabruka un 
Bal tija kļuva brīva. Samnera Vel -
sa juridiski pamatotā pozīcija 
kļuva par ASV polītisko nostād-
ni, kuŗai pievienojās arī vairums 
pasaules valstu – vairāk nekā 50 
valstis.

***
Godina juristi Gitu Miruškinu 

no Latvijas
ASV Valsts sekretārs Džons 

Ke   rijs 27.  jūlijā plkst. 10 Valsts 
de   partamentā Vašingtonā atvēra 
2015. gada ziņojumu “Par cilvēk-
 tirdzniecības novēršanu”. Svinīgā 
ceremonijā sekretārs Kerijs go   -
dināja šī gada Varoņa balvas ie  -
guvējus, kuŗu vidū ir arī nevalsts 

organizācijas “Patvērums “Drošā 
māja”” juriste Gita Miruškina no 
Rīgas. Gita Miruškina ir to asto-
ņu aktīvistu vidū, kas no visas pa   -
saules izvēlēti balvai par paš   aiz -
liedzīgu darbu, piedaloties glo-
bālajā cīņā pret moderno ver  dzī-
bu. Viņa ir pirmā latviete, kam 
ASV Valsts sekretārs pasniedza 
ziņojuma “Par cilvēktirdzniecī-
bas novēršanu” Varoņa balvu.

***
Bruņoto spēku komandieris 
darba vizītē apmeklē ASV

24. jūlijā Nacionālo bruņoto 
spēku komandieris ģenerālleit-
nants Raimonds Graube sāka 
vairāku dienu darba vizīti ASV, 
lai ar augstākajām militārajām 
amatpersonām pārrunātu div pu-
sējās sadarbības un starptautis -
kās un reģionālās drošības jau-
tājumus.

Raimonds Graube

Raimonds Graube tikās ar ASV 
Apvienotās stābu priekšnieku 
komitejas priekšsēdi (bruņoto 
spēku komandieri) ģenerāli Mār-
 tinu Dempsiju, Nacionālās gvar-
des komandieri ģenerāli Frenku 

Grasu un ilggadējā sadarbības 
partneŗa – Mičiganas pavalsts 
Nacionālās gvardes – komandieri 
ģenerālmajoru Gregoriju Vad -
nai su, izskatot divpusējās sa   dar-
bības plānu un diskutējot par 
dro šības situāciju Baltijas reģionā. 
Šos jautājumus, kā arī operācijas 
Atlantic Resolve, kas izveidota, lai, 
izpildot NATO galotņu apsprie-
des Velsā pieņemtos lēmumus, 
atbalstītu sabiedrotos NATO aust  -
rumu pierobežā, tostarp Lat  vijā, 
norisi, bruņoto spēku ko  man -
dieris pārrunāja ar citām ASV 
bruņoto spēku amatpersonām. 
Graube apmeklēja starptautiskās 
militārās mācības Northern Stri ke, 
kas no 19. jūlija līdz 31. jūlijam 
notika Mičiganas pavalstī.

***
Latvijas un ASV militārie 
inženieŗi pabeidz darbus 

Naujenes bērnu namā

ASV Bruņoto spēku virspavēl-
niecība Eiropā sadarbībā ar ASV 
vēstniecību Latvijā un Daugav-
pils novada domi 2015. gada jū  -
nijā uzsāka civīlmilitārās sa   darbī-
bas projektu Naujenes bērnu 
namā. Projekts tuvojas nobeigu-
mam, un 23. jūlijā tika organizē ta 
nobeiguma ceremonija (attēlā). 
Daugavpils novada domes izvē -
lētajam civilmilitārās sadarbības 
projektam financiālu atbalstu  
195 000 ASV dolaru apmērā pie-
šķīra ASV Bruņoto spēku virspa-
vēlniecība Eiropā.
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(Turpināts no 9. lpp.)

L A T V I J A  D I E N U  R I T Ē J U M Ā 
ieguva divas sudraba un divas 
bronzas medaļas. Sudrabu izcī nī-
 ja Cēsu Valsts ģimnazijas 12. kla - 
s  es skolniece Marta Rudzīte un 
Aglonas vidusskolas 12. klases 
skolnieks Daniels Krimans. Pie 
bronzas medaļas tika Ņikita Tro-
janskis (Rīgas Valsts 1. ģimnazija, 
11. klase) un  Ventspils 1. ģim na-
zijas 11. klases skolnieks  Emīls 
Kalugins. 

 ***
Ārzemnieki 

lūdz patvērumu Latvijā
Pēc Pilsonības un migrācijas 

lie tu pārvaldes informācijas,  
kopš 1998. gada Latvijā patvē -
rumu lūguši 1592 ārzemnieki, 
bet tikai 202 tas piešķirts. Šajā 
laikā bēgļa statuss piešķirts 65 
personām, bet alternātīvais sta-
tuss noteikts 137 ārzemniekiem. 

Šogad līdz jūnija beigām pa   -
tvērumu Latvijā lūgušas piešķirt 
152 personas, bet alternātīvais 
statuss pagaidām piešķirts tikai 
12 cilvēkiem. Kopš 90. gadu bei-
g  ām visvairāk patvēruma mekl -
ē  tāju Latvijā ieradušies pagājuša-
jā gadā, kad valsts iestādēs patvē-
 rumu lūguši 364 ārvalstnieki.

***
Jūrmalas festivāla 

Galā koncertā skan skaistākie 
Vīnes valši un operu ārijas

Ar krāšņu programmu un iz -
cilu mākslinieku piedalīšanos iz  -
skanēja pirmā Jūrmalas festivāla 
Galā koncerts. Tajā skanēja skais-
 tākie Vīnes valši un operu ārijas. 
Skaistākās ārijas dziedāja Alek - 
s andrs Antoņenko, Egils Siliņš, 
Alisa Zinovjeva un Rebeka Tīma, 
savukārt melodiskie Vīnes valši 
skanēja Jūrmalas festivāla orķes -
t ŗa atskaņojumā.

Egils Siliņš // Foto: LETA

***
LNB atklāta izstāde par 

Kanadas latviešiem
Kanadas dienā mūzejs un pēt-

niecības centrs “Latvieši pasaulē” 
(LaPa) kopā ar gandrīz 60 vies-
iem Latvijas Nacionālajā biblio-
tēkā Rīgā atklāja izstādi “Kana -
das latvieši: Mūzeja “Latvieši pa  -
saulē” jaunieguvumi”. Atklāša nā 
piedalījās LNB direktors Andris 
Vilks, Kanadas ārkārtējais piln-
varotais vēstnieks Latvijā Alēns 
Osērs, LR Ārlietu ministrijas 
speciālo uzdevumu vēstnieks 
dia sporas jautājumos Pēteris 
Kārlis Elferts, Daugavas Vanagu 
Kanadā pārstāve Astrīde Sīlis, 
“Latvieši pasaulē” valdes priekš-
sēde Maija Hinkle un izstādes 
kurātore Marianna Auliciema.

Ziņas sakopojis
P. KARLSONS

gavpils novadā.
Nometnēs paredzētās aktīvitā-

tes ir īpaši vērstas uz diasporas 
bērnu saiknes stiprināšanu ar 
Latviju, kā arī diasporas un Lat-
vijā dzīvojošo bērnu kopīgu dar-
bošanos. Vasaras nometnes tiek 
organizētas Sabiedrības integrā-
cijas fonda programmas “Ārpus -
skolas pasākumu programma. 
Vasaras nometnes Latvijas un 
diasporas bērniem 2015” ietvaros.

***
Pasaules latviešu jaunieši 

pulcējas leģendārajā 
“2x2” nometnē

Latviešu jaunieši no astoņām 
pasaules valstīm pulcējās “2x2 
pa  saules jauniešu seminārā” Si -
guldas novada Ratniekos. No -
met nes mērķis bija  stiprināt lat-
vie  tību, diskutēt par mūsdienu 
Latviju, latviešu valodas un kul-
tūras nākotni un jauniešu lomu 
tajā. Līdz šim “2x2” norisinājās 
ārzemēs, šī bija pirmā reize, kad 
jaunieši satikās Latvijā. 

Bērni nometnē Ratniekos

Nedēļas gaŗumā “2x2” dalīb-
nie kus uzrunāja Latvijas uzņē -
mē ji, polītiķi un viedokļu līderi – 
uzņēmēja Baiba Rubesa, pētnie-
ciskā žurnāliste Sanita Jemberga, 
radio personība Toms Grēviņš, 
re  žisors Dāvis Sīmanis, sociāl  an-
tropologs Roberts Ķīlis, polītiķis 
un ārsts Hosams Abu Meri u.c. 
Nometnes dalībnieki ikdienas 
nodarbībās apguva latviešu ro t -
kal šanas mākslu, tautasdejas, pa -
vārmākslu. Lekcijās un diskusi -
jās dalībnieki uzzināja aktuālāko 
polītikā, uzņēmējdarbībā, kultūrā 
un plašsaziņas līdzekļos  Latvijā.

***
Medaļas Starptautiskajā 

bioloģijas olimpiadā
Vasara ir starptautisko mācību 

priekšmetu olimpiadu laiks, un 
vienā no tām Latvijas skolēni iz   -
cīnījuši kārtējos labos panāku-
mus – 26. Starptautiskajā biolo -
ģijas olimpiadā Orhūsā Dānijā. 

Visi četri Latvijas skolēnu ko  -
mandas dalībnieki no Dānijas 
atveduši medaļas

Olimpiadā piedalījās 239 sko  lē-
ni no 61 valsts. Latvijas komanda 

labējai ideoloģijai, līdz ar to pa  -
gaidām nav pamata uzskatīt, ka 
pastāv nozīmīgi galēji labējā eks-
trēmisma pieauguma riski sai s -  
 tī bā ar imigrantu uzņemšanu. 
Vien  laikus, lai novērstu iespēju, 
ka, izmantojot pret imigrantiem 
vērstu retoriku, galēji labējās 
ideo loģijas atbalstītājiem nākot-
nē izdodas piesaistīt jaunus pie-
kritējus, ir būtiski laikus vērsties 
pret šādiem riskiem, veicinot sa -
biedrības informēšanu un iz  glī-
tošanu.

***
Aizturēts Grantiņš 

Drošības policija  aizturējusi 
Helsinki-86 izveidotāju Linardu  
Grantiņu. Viņš aizturēts, pamato-
joties uz tiesas lēmumu piemērot 
viņam drošības līdzekli – apcieti-
 nājumu. Šo drošības līdzekli tiesa 
viņam piemēroja jau 2014. gadā 
pēc DP lūguma par 2012. gada 
10. aprīlī sākto kriminālprocesu 
pēc Krimināllikuma panta par 
darbībām, kas apzināti vērstas uz 
nacionālā naida un nesaticības 
iz  raisīšanu, izmantojot automa  -
tizētu datu apstrādes sistēmu. 
Vācijā dzīvojošais Grantiņš iz    vei-
 dojis mājaslapu www.tautastri -
bunals.eu. Viņš iepriekš sevi bija 
pasludinājis par Latvijas Repub-
likas tautas tribunāla (LRTT) 
priekšsēdi un rēgulāri lamājis        
un kritizējis Latvijas polītiķus        
un ci tas amatpersonas. Iepriekš 
Gran tiņš paziņojis, ka piespriež 
augstāko soda mēru dažādām 
Latvijas amatpersonām un polī-
tiķiem.

***
ECT noraida 

Zikova sūdzību pret Latviju
Eiropas Cilvēktiesību tiesa 

(ECT)  nolēmusi noraidīt Latvijā 
par slepkavību kinoteātrī notie-
sātā Nikolaja Zikova prasību pret 
Latvijas valsti, atzīstot iesniegto 
sūdzību par nepieņemamu tālā-
kai izskatīšanai pēc būtības.  Savā 
2014. gada 21. februāŗa pieteiku-
mā par kinoteātrī Citadele izda-
rīto slepkavību notiesātais Niko-
lajs Zikovs sūdzējās par Eiropas 
Cilvēka tiesību un pamatbrīvību 
aizsardzības konvencijas 8. panta, 
kas nosaka tiesības uz privātās 
dzīves neaizskaramību, iespēja-
mo pārkāpumu Latvijā saistībā ar 
viņam piederošās automašīnas 
apskati. ECT izbeidza tiesvedību 
vēl divās lietās: “O.G. (II) pret Lat-
viju” un “Pancers pret Latviju”.   

***
Bērni no Krievijas piedalās 
vasaras nometnēs Latvijā

Jau otro gadu pēc kārtas ar Lat-
vijas vēstniecības Krievijā atbal -
s tu latviešu diasporas bērniem ir 
iespēja piedalīties vasaras nomet-
nēs Latvijā. Šogad septiņpadsmit 
bērni no Maskavas un četri no 
Omskas piedalīsies sešās vasa -  
ras nometnēs dažādās Latvijas 
vie tās – Jēkabpils novadā, Cēsīs, 
Maz  salacā, Limbažu un Dau-

pasaules kaŗa sākuma, un Latvijā 
joprojām ir simtiem objektu, kuŗi 
liecina par Latvijas vēsturei būtis-
kiem notikumiem, kas svarīgi 
sabiedrībai un interesanti pēt  nie-
kiem. Šīs vēstures liecības vēl nav 
pilnībā apzinātas un līdz ar to arī 
pētītas tikai daļēji. 2013. gadā Lat-
 vijas Kaŗa mūzejs sadarbībā ar 
Lat vijas Ģeotelpiskās informāci-
jas aģentūru sāka projektu, kuŗa 
mērķis ir apzināt maksimāli 
daudz objektus Latvijā, kas vēl 
ar vien glabā liecības par Pirmo 
pasaules kaŗu.

***
Kad uzņemsim pirmos bēgļus?

Pastāv iespēja, ka pirmos no 
250 bēgļiem Latvija varētu uz   -
ņemt nevis šogad rudenī, bet 
ziemā, sacīja iekšlietu ministrs 
Richards Kozlovskis (Vienotība). 
Iekšlietu ministra padomniece 
Daiga Holma aģentūrai LETA 
atzina, ka pirmos no 250 bēgļiem 
Latvija varētu uzņemt šogad ru -
denī. Pēc tikšanās ar Valsts pre-
zidentu Raimondu Vējoni mi -
nistrs norādīja, ka pastāv iespēja, 
ka pirmos patvēruma meklētājus 
tomēr varētu uzņemt nevis ru   -
denī, bet ziemā. Pagaidām nav 
precīzi zināms, kuŗas valsts ie  -
dzīvotājus Latvija uzņems, taču 
tie varētu būt gan Afgānistānas, 
gan Irakas, gan citu valstu pilso-
ņi. “Visticamāk, pašlaik augstā-
kais procents, kuŗi bēgļu statu - 
s am kvalificējas, ir Afgānistānas, 
Irakas un Sīrijas iedzīvotāji. Ir        
arī Afrikas valstis, taču precīzi 
pa    teikt vēl nevar,” uzsvēra Koz -
lovskis. Kritēriji, pēc kādiem Lat-
 vijas puse izskatīs, kurus bēgļus 
uzņemt vai neuzņemt, būs zinā-
mi tuvākajā laikā. Iekšlietu mi -
nistrs LNT atzinis, ka Latvija ir 
ieinteresēta uzņemt bēgļu ģime-
nes – vecākus ar bērniem, nevis 
atsevišķus bēgļus. 

***
Svētceļnieki uz Aglonu 

Pirmie svētceļnieki uz Aglonu, 
kur 14. augustā notiks Vissvētā-
kās jaunavas Marijas debesīs uz  -
ņemšanas svētki, dosies jau 3. au -
gustā. Pirmie uz Aglonu tradi -
cio nāli dosies svētceļnieki no 
Lie  pā jas, kuŗi Aglonā ieradīsies 
13.  au  gustā.

Ceļā uz Aglonu

Nākamie uz Aglonu dosies 
svētceļnieki no Valmieras un Jel-
gavas.

***
Imigrantu skaita pieaugums 

Latvijā var provocēt galēji 
labējos

Drošības policija paziņojusi, 
ka, ievērojot citu Eiropas Savie  -
nī bas  valstu pieredzi, pastāv ie  -
spē ja, ka imigrantu skaita pieau-
gums Latvijā var izraisīt galēji 
labējās ideoloģijas piekritēju pret-
reakciju.

DP skaidroja, ka patlaban Lat -
vijā nav nozīmīga atbalsta galēji 

ASV Gaisa spēku Nacionālās 
gvardes kaŗavīri no Kanzasas, 
Pensilvānijas un Misūri kopā ar 
Latvijas Bruņoto spēku militā ra-
jiem inženieŗiem veica renovā-
cijas darbus ēkā, kur dzīvo Nau-
jenes bērnu nama pusaudži. Kva-
litātes pārbaudi saskaņā ar Lat-
vijas būvniecības likumu nodro-
šināja konkursa kārtībā izvēlētais 
vietējais uzņēmums SIA Ditton 
būve, kas veica arī sākotnējos 
demontāžas un projekta sagata -
vošanas darbus, nodrošināja ma  -
teriālu piegādi un technisko eks-
pertīzi. Militārie inženieŗi darbu 
objektā uzsāka 8. jūnijā.

“Pirms pāris gadiem mēs uz   -
sākām par tradiciju kļuvušo sa  -
darbību starp Latvijas un ASV 
militārajiem inženieriem, kas 
sadarbojas, lai palīdzētu vietējai 
sabiedrībai. Esmu gandarīta, ka 
jau atkal varam redzēt šīs sa -
darbī bas augļus. Esmu pārlie  ci-
nāta, ka draudzība, kas šeit iz -
veidojas, būs dzīva vēl ilgi pēc 
tam, kad darbi šeit tiks pabeigti,” 
8. jūnija ceremonijas laikā teica 
Vanesa Akere, ASV vēstniecības 
Polītikas un ekonomikas nodaļas 
vadītājas vietniece.

2013. un 2014. gadā ASV vēst-
niecības Latvijā Aizsardzības 
sadarbības birojs ir reālizējis         
jau trīs civīlmilitārās sadarbības 
projektus: logu nomaiņas darbi 
Erns ta Glika Alūksnes Valsts 
ģim nazijā, Ogres 1. vidusskolas 
ēkas jumta nomaiņa un siltināša-
na  un žoga uzstādīšana Ādažu 
vidusskolā.  Iepriekš Daugavpils 
novadā Aizsardzības sadarbības 
birojs ir organizējis saimniecības 
lifta rekonstrukciju bērnu sociā-
lās aprūpes centrā “Kalkūni”, kā 
arī ēkas rekonstrukcijas darbus 
bērnu un jaunatnes centrā “Va -
bolīte”.

***
Radīta Pirmā pasaules kaŗa 

piemiņas vietu karte
1915. gada 1. augustā Krievi jas 

imperijas Ziemeļrietumu fron tes 
pavēlnieks ģenerālis Mich ails 
Aļeksejevs izdeva pavēli par lat-
viešu strēlnieku bataljonu dibi -
nāšanu. Vasarā un rudenī no 
brīv prātīgajiem, mobilizētajiem 
un no citām kaŗaspēka daļām 
pārceltajiem latviešiem tika sa -
for mēti astoņi latviešu strēlnieku 
bataljoni.

Strēlnieku bataljonu kareivja 
krūšu nozīme

Atceroties latviešu strēlnieku 
bataljonu izveidošanas simtgadi, 
Latvijas Kaŗa mūzejs sadarbībā ar 
Latvijas Ģeotelpiskās informā-
cijas aģentūru radījis interaktīvu 
Pirmā pasaules kaŗa piemiņas 
vietu karti.

Pirmā pasaules kaŗa norise 
tagadējo Latvijas territoriju skāra 
ļoti būtiski un traģiski. Pagājis 
vairāk nekā 100 gadu kopš Pirmā 
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Meli, liekulība un sazvērestību 
teorijas, ar kuŗām  t.s. “padomju 
vara”, var teikt, baroja tautu un 
apkārtējo pasauli  septiņus gadu 
desmitus, diemžēl  ir parādības, 
kas raksturīgas tagadējam “no -
briedušajam putinismam”, kas 
nocietinājies pretstāvē Rietu - 
m  iem. Izcils rafinētu melu un 
lie  kulības paraugs ir stiķis vai 
stri  ķis, pie kuŗa ķēries Putina re -
žīms, lai tam nebūtu jāatbild 
starptautiskā tribunāla priekšā 
par  Malaizijas  pasažieru lidma -
šīnas notriekšanu pirms gada. 
Kā atzīmēts The New York Times 
(NYT) 23. jūlija ievadrakstā, kas 
pauž šī cienījamā laikraksta re  -
d akcijas viedokli, Krievija tagad 
prasa, lai ANO Drošības pado-
me un Starptautiskā civilās aviā-
ci jas organizācija “aktīvāk iesais-
tās šī incidenta izmeklēšanā”, lai 
vainīgos varētu tiesāt. NYT re  - 
d  akcija netic, ka tas ir  samierinošs 
žests, ar kuŗu nāk klajā valdība, 
kas atbalsta separātistus, kuŗu 
ra  ķete acīmredzot notrieca to 
lidmašīnu – valdība, kas, iespē-

Liekulība  un meli
VĒROJUMI UN PĀRDOMAS

jams, šo raķeti tiem piegādāja. 
Patiesībā, norāda laikraksts, 
Krie vija ar šo rezolūcijas projek-
tu, ko tā 20. jūlijā iesniedza Dro-
šības padomē,  tikai vēlas nepie -
ļaut šī traģiskā incidenta krimi -
nālo izmeklēšanu, ko grasās ie  -
va dīt  Nīderlande. Krievija ne -
grib arī pieļaut,  lai ANO atbalsta 
rietumvalstu prasību – sasaukt 
tribunālu šajā lietā.

Nīderlande, Malaizija, Austrā-
lija, Beļģija un Ukraina, kas lid -
mašīnas notriekšanā vaino Don-
 basa separātistus un Krieviju, 
prasījušas, lai Drošības padome 
šādu tribunālu sasauc. Krievija, 
kā zināms, savu vainu noliedz, 
sameistarojot dažādas “alternā -
tīvas”, kurām neviens Rietumos 
netic. Prasot, lai ANO Drošības 
padome uzņemas  lielāku lomu 
šīs lietas noskaidrošanā, Krie -
vija meklē iespēju iejaukties in  -
cidenta izmeklēšanā. Krievija 
“kā velns no krusta” baidās no 
paša vārda “tribunāls”. Putina pro-
 pagandas aparāts, kā zināms, 
diendienā atgādina, ka Nirn-

bergas tribunāls pēc Otrā pa  -
saules kaŗa tiesāja nacistiskos 
kaŗa noziedzniekus, par kuŗu 
epigoniem Kremlis tagad uzska-
ta “Kijevas huntu”,  kas esot “pel-
nījusi tribunālu”. Vārdu sakot, 
Krievija ar liekulīgo  aicinājumu 
“visu jo rūpīgi noskaidrot” mē  -
ģina vilkt lietu gaŗumā un no  -
bloķēt jebkuru tribunālu. Liela-
jam Krievijas draugam Miloše-
vičam un serbu kaŗa noziedz-
niekiem bija jāstājas Hāgas tri-
bunāla priekšā, un drosmīgākie 
krievu demokrati vairs nebai -
dās pateikt, ka arī Vladimiram 
Putinam būtu vieta uz apsū -
dzēto sola ...

Sagrozīt citu personu teikto, 
izdomājot šo personu “domu 
graudus”, sacelt sašutuma vētru 
uz šo fantaziju pamata – tas ir 
iemīļots mūsdienu Kremļa pro-
pagandas paņēmiens. Man jau 
gadījās rakstīt par to, kā “Garri 
Gailit” (Harijs  Gailītis) noticēja 
mistiskajam “Dallesa plānam”, 
kas safabricēts pēc “Ciānas gud-
rajo protokolu” parauga. Tagad 

ASV žurnālā Forbes Pols Rode -
riks Gregorijs raksta, kā Krievi-
jas propaganda izzīdusi no pirk -
s ta bijušās ASV valsts sekretāres 
Madlēnas Olbraitas it kā teiktos 
vārdus, ka tas esot netaisni, ka 
Krievijai piederot Sibirijas dabas 
bagātības. Krievija neesot tiesīga 
būt tik plašai un vienai izmantot 
šīs bagātības. Madlēna Olbraita 
nekā tamlīdzīga nav teikusi, bet 
Krievijas propaganda tai atkal  
un atkal šos izteicienus piedēvē. 
Maskavas televīzijas raidījumā 
populārais komentētājs Aleksejs 
Puškovs teica: “Ja viņa (Olbraita)  
arī nav teikusi šos viņai piedēvē-
tos vārdus, tad viņa, iespējams, 
tā do  mājusi.”  Nu man, šo rindi -
ņu rakstītājam, patiešām “trūkst 
vārdu”!

No sevis piemetināšu, ka Mad-
lēna Olbraita “krievu cilvēka” 
acīs ir “ģiftīgās dāmas” iemieso-
jums, un tādu būtni “ir viegli ie -
nīst”. Viņa atbilst arī antisemītu 
priekšstatam par “vecu žīdeni”: 
Madlēna tikai pusaudža gados 
uzzināja, ka viņas vecāki – čechu 

diplomāts Jozefs Korbels un 
Anna Spieglerova 1941. gadā, 
bū   dami emigranti Londonā, 
kristījās un ka daudzi vecāku 
radi gāja bojā holokaustā.

Lieli meli mijas ar sīkiem, 
nekrietniem meliņiem.  Maska-
vas portālā www.pravda.ru parā-
 dījās ziņa, ka 26 g.v. krievu žur -
nāliste Margarita Valenko,  ziņu 
tīkla Russia Today korespon-
dente, Kijevā nogalināta ar       
trim šāvieniem galvā. Acumirklī 
šo ziņu pārņēma Kremlim pie -
tuvinātā aģentūra REGNUM un 
masu avīze Moskovskij Komso -
mo lec. Taču Kijevas policijai ne  -
kas nebija zināms par kādu slep-
kavību tai dienā, un Russia Today 
direkcija  paziņojusi, ka viņu šta-
 tos tādas Margaritas Valenko ne -
esot. Galu galā izrādījās, ka bil -
de, kas parādījās šajās šausmu 
ziņās, pieder citai krievu žurnā-
listei, kas nodarbināta Maskavas 
NTV telestudijā un ir  sveika un 
vesela.

Liekulība un meli melu galā.

Neapšaubāmi cilvēkiem ir tie-
sības uz viedokli, kas atšķiras no 
varas nostājas un rīcības kādā 
jautājumā. Un, protams, arī polī-
  tiķiem ir tādas tiesības. Mulsina 
tikai tas, ka partija, kuŗa nostājas 
pret valdības rīcību, pati ir šajā 
varā. Proti, Nacionālā apvienī -
ba (NA) varētu vērsties Satver -
s  mes tiesā (ST), lai apstrīdētu 
valdības lēmumu par bēgļu uz   -
ņemšanu. NA deputāti kopā ar 
vairākām biedrībām 4. augustā 
pie valdības ēkas plāno arī pro  -
testēt pret bēgļu uzņemšanu 
Latvijā. 

Kā zināms, valdība ir nolēmusi 
divu gadu laikā brīvprātīgi uz   -
ņemt 250 bēgļus no Afrikas un 
citu tuvējo reģionu valstīm. NA 
līderis Raivis Dzintars publiski   
ir paudis: “Tas ir viens no rīcības 
veidiem, kuŗu mēs apsveram. Pie 
šāda iespējamā projekta mēs 
šobrīd strādājam. Mūsu skatī  ju -
mā jautājumam par imigrantu 
uzņemšanu jaunā,  līdz šim nebi-
 jušā veidā ir precedenta nozī - 
me, kas var radīt tālejošas sekas. 
Tas ir būtisks jautājums, kuŗu 
nevarētu lemt, apejot parlamen-
tu.”  Raivis Dzintars arī neatbild 
uz jautājumiem, vai iesniegumu 
Satversmes tiesai palīdz gatavot 
Egils Levits, tā ļaujot domāt, ka 
varbūt arī Levits atbalsta NA ka  -
tēgorisko nostāju bēgļu jautā  ju-
mā. Patiesībā izskatās, ka NA 
ciniski izmanto Egila Levita vār-
du, lai spodrinātu savu tēlu at -
balstītāju acīs. Tādēļ nupat, 28. 
jū   lijā,  ikgadējā Publisko tiesību 
institūta rīkotajā  juristu konfe -
rencē Bīriņos Egils Levits bija 
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spiests nākt klajā ar publisku 
paziņojumu, apliecinot, ka viņam 
nav nekāda sakara ar prasības pie-
  teikumu Satversmes tiesā bēg ļu 
jautājumā un viņš neredz tādam 
pieteikumam juridisko segumu.

Deputāta Dzintara sacītajam,  
ka par lielāka skaita bēgļu uz  -
ņemšanu jālemj Saeimai, varētu 
piekrist, vienīgi jājautā, kādēļ tad 
līdz šim nekas nav darīts, lai sa -
kārtotu bēgļu uzņemšanu tā, lai 
šie cilvēki Latvijā nejustos kā ie -
naidnieka territorijā vai labā ka -
jā gadījumā – kā traucēklis, kuru 
piecieš. Galu galā bēgļi Latvijā 
šajos neatkarības gados ir bijuši 
un būs, neatkarīgi no tā, vai Eiro-
pas Savienība to vēlas. Tātad lo  -
ģiski būtu bijis izveidot sistēmu, 
kas ļauj bēgļiem iegūt kaut vis-
vienkāršāko darbu un sevi uz -
tu r ēt. Šajā valdībā NA ir trīs mi  -
nistri, to skaitā arī tieslietu mi -
nistrs. Ja palūkojas pēdējo gadu 
valdību sastāvā, tad tieslietas NA 
pārziņā ir bijušas kopš 2011. ga  -
da bez pārtraukuma, tomēr šajā 
jautājumā NA ministri nav cen-
tušies kaut ko mainīt. Turklāt 
vairāku NA polītiķu izteikumi 
par bēgļiem ir bīstami tuvu kla-
jam rasismam vai pat pārkāpj šo 
robežu, sakot, ka bēgļi no Afrikas 
valstīm noteikti ir noziedznieki, 
narkomāni un tamlīdzīgi. Jāteic, 
ka polītiķu izteikumi ir sasnie-
guši dzirdīgas ausis un uzjundī-
juši sabiedrībā klaju naidu pret 
cilvēkiem ar citu ādas krāsu. 
Sociālajos tīklos naida vilnis gā  -
žas pār katru, kurš atgādina, ka 
cilvēkiem ar citu ādas krāsu un 
kultūrvērsturisko pieredzi ir tā  -

das pašas cilvēktiesības kā kat-
ram latvietim. Jā, bēgļi var kļūt 
un nereti arī kļūst par radikāli 
noskaņotiem cilvēkiem, kuŗi ap    -
draud sabiedrības drošību, bet 
tādēļ ir drošībsargājošās iestā -
des, kuŗu kapacitāti var un vajag 
stiprināt – tas būtu jādara neat -
karīgi no bēgļu jautājuma, jo 
esam tajā ģeopolītiskajā situācijā, 
kuŗā esam.

NA nostāja mulsina arī dažos 
citos jautājumos – apvienība 
vien mēr sevi deklarējusi par ģi  -
menes un tikumības aizstāvi, un 
grozījumi Izglītības likumā tiku -
mības aizstāvībai un stiprināša-
nai tika izdarīti pēc Saskaņas un 
NA iniciatīvas. Patiesībā arī šī 
cīņa par tikumību izskatījās kā 
populāritātes celšana, jo likumos 
vajadzīgās normas jau bija. Tajā 
pašā laikā Saeimas deputāti, arī 
no NA, līdz šim īpašu uzmanību  
nav pievērsuši patiesajām un 
skarbajām problēmām saistībā 
ar vardarbību pret bērniem, 
bērnu seksuālajai izmantoša-
nai. Tiesībsargs ne reizi vien 
publiski ir aicinājis likumdevēja 
deputātus ieraudzīt problēmas 
un rīkoties, tomēr nekādu lielo 
atsaucību šie aicinājumi nav at  -
raduši. Nesen Latvijā sākās liels 
skandāls saistībā ar Liepājas tie-
sas lēmumu par diviem pedofi   l -
iem, kuŗi vairāku gadu garumā 
bija izmantojuši mazu meitenīti 
netiklām darbībām. Tiesa pedo-
filiem piesprieda piespiedu dar-
bus, un sabiedrībā sākās milzīgi 
protesti, notika piketi, tika vākti 
paraksti, pieprasot iejaukties 
pro kuratūrai. Protams, pēc tam, 

kad šī lieta ieguva tik plašu re -
zonanci, tieslietu ministrs arī 
pieprasīja lietas pārbaudi. Pār-
steidz tas, ka līdz šim skandālam 
NA tieslietu ministri nevērtēja 
Latvijas tiesu praksi pedofilijas 
lietās un to, vai tiesneši ir apgu -
vuši bērnu tiesības, vai izprot, 
kādas problēmas saistītas ar pe -
dofiliem un viņu pastrādāta - 
jiem noziegumiem. Diemžēl Lie-
 pājas gadījums nav vienīgais, kad 
pedofili saņēmuši visai maigu 
sodu, bet ne vienmēr šie lēmumi 
dažādu apstākļu dēļ ir ieguvuši 
tik plašu rezonanci. Piemēram, 
pagājušajā gadā Siguldas tiesa 
izskatīja līdzīgu lietu – apsūdzē-
tais tika atzīts par vainīgu piecos 
noziedzīgos nodarījumos par 
netiklu darbību veikšanu ar čet  -
r  ām meitenēm, kuŗām tobrīd 
bija 15, 13, 12 un 9 gadi. Tāpat kā 
Lie   pājā, vainīgais nenonāca cie -
tumā, bet, izmantojot likumīgu 
iespēju vienoties ar prokuroru, 
saņēma nosacītu brīvības atņem-
šanu uz pusotru gadu ar tikpat 
ilgu pārbaudes laiku un uzliekot 
par pienākumu piedalīties Pro -
bācijas dienesta programmās. 
Daudzi tiesneši uzskata, ka ne 
Siguldas, ne Liepājas tiesu iz  -
skatītie noziegumi nav izvaro-
šana un ka netiklu darbību vei -
cējus drīzāk var labot nevis cie-
tums, bet probācija. Acīmredzot 
ir vajadzīgas diskusijas un semi -
nāri šajos jautājumos un šo jau  -
tājumu apspriešanā jāiesaista ne 
tikai juristi, bet arī psīchologi un 
psīchiatri. Jebkurā gadījumā 
uzskatīt, ka viss ir kārtībā, nevar. 
Šķiet, ka šajos jautājumos NA 

polītiķiem vajadzētu būt pirma-
jiem, kas risina šos jautājumus, 
bet tā tas nenotiek. Gribas sacīt, 
ka rīkot piketus pret valdību, 
kuŗā strādā arī paši,  un skaļi un 
skaisti runāt ir vieglāk un patī  -
kamāk, savu atbalstītāju pulku   
tā var paplašināt daudz ātrāk, 
nekā strādājot katru dienu un 
reāli risinot šos jautājumus. Pro -
tams, tas nav nekas jauns – ar 
skaļiem saukļiem un kvēliem 
lozungiem var aizsegt gandrīz 
jebko. Diskusijas par tikumību 
un grozījumiem likumos bija     
tik kvēlas, aicinājumi neaizmirst 
par cilvēka dzīves pamatu – tiku-
 mību un ģimeni – bija skaļi un 
pravietiski. Tajā pašā laikā iz   ska-
tās, ka tikumības tribūni no po  -
lītiķu vidus nav daudz interesē -
jušies par to, kas Latvijā notiek   
ar vardarbības, arī seksuālās, upu  -
r  iem. Gluži tas pats notiek ar 
bēgļu jautājumu – skan lozungi 
un aicinājumi nepieļaut bēgļu 
ierašanos mūsu zemē, bet vai 
notiek reāls darbs, lai izveidotu 
sistēmu, kas ļauj svešiniekiem 
iekļauties mūsu sabiedrībā? Galu 
galā nav taču iespējams noslēg -
ties no visas pasaules, nevienu 
valstī neielaist, bet pašiem pie-
prasīt brīvību pārvietoties un 
dzīvot, kur vēlamies. Manuprāt, 
tā ir ne tikai bīstama divdabība, 
bet gluži noziedzīga liekulība no 
polītiķu puses. Tādēļ, manuprāt, 
vienmēr jāatceras, ka mēs varam 
ietekmēt polītiķu rīcību ne tikai 
reizi četros gados, vēlot Saeimu. 
Sabiedrībai ir liels spēks, vienīgi 
jāprot to saprātīgi un mērķtie  -
cīgi izmantot.
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šinieki ar valsts un pašvaldības 
pārstāvjiem. 

Otrās konferences darba die-
nas četrās sesijās visi konferen -
ces dalībnieki tika iepazīstināti 
ar darba grupu priekšlikumiem, 
idejām un ar tajās gūtajām atzi -
ņām. Ne vienmēr pēdējās des-
mit gadēs aizbraukušie atgrie zī - 
 s i es, tādēļ svarīgi ir saglabāt lat-
viešu valodu, lai latvieši nepa -
zaudētu savu latvietību, dzīvojot 
citās valstīs. Sarunās dalībnieki 
pauda, ka tikšanās un iepazīša-
nās klātienē ir ļoti svarīga, tas ne 
tikai veido kopības un vienotī -
bas sajūtu, bet dod arī jaunas 
ide jas, reizēm ļauj paraudzīties 
uz padarīto ar kritiskāku skatu. 
Konference arī ļāvusi saprast, ka 
atšķirības starp “jauno” un “veco” 
diasporu nav ļoti nozīmīgas un 
svarīgas, ka latvietības sagla bā-
šana ir grūts darbs, kas prasa 
ieguldīt laiku un līdzekļus. 

Vēl jāpiebilst, ka konferences 
dienās izskanēja jauna un sva-
rīga ziņa: Cēsis ir kļuvušas par 
vienu no 70 Eiropas Savienības 
kultūras lielpilsētām, un par to, 
cik sakopta, skaista un kultūras 
sarīkojumu  piepildīta ir pilsēta, 
varēja pārliecināties arī konfe-
rences dalībnieki.

zīciju Pasaules latviešu mākslas 
centrā. 

Otrā konferences diena sākās 
ar uzrunām tās dalībniekiem. 
Kultūras ministrijas parlamen -
tārais sekretārs Einārs Cilinskis 
savā uzrunā sacīja – diaspora ir 
vērtība Latvijai, to nedrīkst aiz -
mirst. PBLA priekšsēdis Jānis Ku -
  kainis atgādināja klātesošajiem 
par latviešu valodas nozīmi un 
spēku latvietības saglabāšanā, 
Latvijas Ārlietu ministrijas pār -
stāvis Pēteris Elferts atgādināja, 
ka, satiekoties diviem cilvēkiem 
katram ar savu ābolu rokās un 
apmainoties ar to, katrs cilvēks 
aiziet tikai ar vienu ābolu, bet,  
mainoties ar idejām, katrs aiziet 
ar bagātu ideju pūru. Savukārt 
Cēsu domes priekšsēdis Jānis 
Ro  zenbergs pastāstīja par to, kā 
devies uz Pīterboro Anglijā tik-
ties ar tur dzīvojošajiem latvie -
šiem, kā abi ar vēstnieku Andri 
Teikmani velti gaidījuši latviešus 
izziņotajā vietā un tad devušies 
pie cilvēkiem uz viņu mājām. Pa -
 mazām vien latvieši sapulcēju - 
š ies kādas mājas pagalmā, kur, 
cepot desiņas un iedzerot pa 
kausam alus, sākušas risināties 
sarunas, satiktie novadnieki un 
cilvēki vairs nav jutušies kā sve-

simtgades darba grupā, kur da  -
līb   nieki sadalījās vairākās ko  -
mandās, lai meklētu atbildes uz 
jautājumiem, kā ieinteresēt lat-
viešus visā pasaulē atcerēties Lat-
 viju un justies lepniem par savu 
latvietību, kā iesaistīt simtgades 
notikumos latviešus gan noma-
ļos Latvijas laukos, gan tālo val-
stu štatos un pavalstīs.

Pirmā konferences diena bei-
dzās ar tās neformālo atklāšanu 
un viduslaiku vakaru Cēsu pils 
dārzā. Pie pils dārza dzelzs mež -
ģīnēs kaltajiem vārtiem viesus 
sagaidīja 17. gs. apģērbos tērpti 
vīri (pils kalpotāji), kuŗi uzru-
nāja viesus, aicinot tos vakariņās 
un atgādinot, ka pirms ēdiena 
bau dīšanas rokas jāmazgā rož -
ūdenī. Sievietes (kalpones) vidus-
 laiku apģērbos katram viesim 
lēja uz rokām ūdeni ar rožu 
ziedlapiņām, bet bērni pasniedza 
linu dvieli, lai pēc tam viesi va   -
rētu baudīt maltīti.  Viesiem tika 
piedāvātas arī ekskursijas vi -
duslaiku pilī, viduslaiku spēka 
un veiklības spēles Pils dārzā, arī 
viduslaika galda spēles. 

Pirmajā konferences dienā vie-
si varēja arī apmeklēt gleznu 
izstādi Cēsu Izstāžu zālē un ap  -
skatīt arī jauno sezonas ekspo -

sadalītas divās lielākās grupās: 
dzīves materiālās jeb praktiskās 
vajadzības un identitātes apzi  -
nāšanās un stiprināšana. Pirmajā 
konferences dienā dalībnieki 
strā  dāja 6 darba grupās: Pašval -
dību atbalsts novadniekiem, Uz   -
ņēmējdarbības attīstība – priekš-
 nosacījums, lai paliktu un lai at  -
grieztos, Mobilitāte un piede rība – 
21. gadsimta reālitāte, aktuālitā-
tes izglītības jomā, Tautas māksla 
un profesionālā kultūra latviskai 
apziņai, Latvijas simtgade – kopī-
 bas apzināšanās un iespēja sa  -
dar  bībai. Darba grupās to dalīb  -
nieki tika iepazīstināti ar pētī-
jum iem un atziņām – piemēr am, 
ar Latvijas Universitātes (LU)   
pē   tījuma “Latvijas emigrantu 
ko  pienas: nacionālā identitāte, 
trans  nacionālās attiecības un dia-
sporas polītika” pirmajiem re    - 
zul tātiem, Latvijas vēstnieks Īrijā 
Gints Apals dalījās piere dzē, kas 
gūta Īrijā, strādājot ar diasporu 
izglītības jautājumos, pašvaldību 
pārstāvji stāstīja par savu piere-
dzi un iespējām ieinteresēt cil -
vēkus atgriezties dzimtajā pusē. 
Tāpat arī darba grupās tika vei -
doti ieteikumi un priekšlikumi 
turpmākajai saziņai ar diasporu. 
Interesants bija darbs Latvijas 

Konferencē bija pārstāvētas 
vis   dažādākās latviešu organi  zā  -
cijas: PBLA, ALA, Latviešu na   -
cio nālā padome Lielbritanijā, 
Grā cas latviešu kultūras biedrī-
ba, Latviešu apvienība Austrālijā 
un Jaunzēlandē, kultūras bied-
rība “Norvēģija – Latvija”, Lat   vie-
 šu biedrība Norvēģijā, Maskavas 
latviešu kultūras biedrība, Mi   ne-
 sotas Latviešu koncertapvie nī   -
ba, Gērnsijas Latviešu asociācija 
(Lielbritanija), Latviešu kultūras 
biedrība TILTS (ASV), grupa 
“Le   tiņi Maastricht” (Nīderlan-
de), Latviešu-dāņu biedrība, Dā -
ņu-latviešu biedrība, Andreja 
Eglīša Latviešu nacionālais fonds 
(Zviedrija), Latviešu biedrība 
Ham  burgā, Tartu Latviešu bied-
rība. Savukārt no Latvijas pieda  -
lījās ne tikai nevalsts organizā  -
ciju pārstāvji, bet arī vairāki Sa  -
eimas deputāti, Latvijas vēstnie -
ki Īrijā un Lielbritanijā, darbi-
nieki no sešām ministrijām, pār    -
stāv  ji no Latvijas Nacionālās bi   b-
     liotēkas, Latviešu valodas aģen -
tūras, Latviešu nacionālā kultū-
ras centra, Ziemeļu ministru pa  -
domes biroja, vairākām Latvijas 
pašvaldībām, arī no Latvijas Paš-
 valdību savienības u.c.

Konferences darba tēmas bija 

LATVIEŠI PASAULĒ – 
piederīgi Latvijai un savam novadam

ANITA BATARAGA, ALA, 
Ņu    jorkas štats: 

“Diasporas konferencē ne  es-
mu pirmo reizi, kamēr biju ALA 
priekšsēde, bieži esmu brau  kusi 
uz PBLA sēdēm. Mēs esam stipri 
ar to, ka mums, pateicoties Ņu   -
jorkas draudzei, ir divas latviešu 
skolas. Viena ir Ņūdžersijā, otra – 
Jonkeros. Tā ir Bronksas skola. 
Skolās piesaista arī tos bērnus, 
kuŗi nerunā latviešu valodā, jo 
viņi ir vai nu no jauktajām ģi  -
menēm, vai no latviešu ģime - 
n ēm, kuŗās nerunā latviešu valo-
dā. Draudze rīko arī vasaras no  -
metnes Katskiļu kalnos. Gan 
bērni, gan vecāki ir iemīļojuši šo 
vietu, svarīgi ir ne vienmēr mācīt 
latviešu valodu, bet būt kopā, 
sajust kultūru, tās mantojumu. 
Tāpēc varu teikt, ka tas ir mūsu 
lielais izaicinājums – iesaistīt un 
ieinteresēt tos, kuŗi vairs nerunā 
latviešu valodā.

Domāju, ka Latvijas simtgade 
interesēs visus latviešus, grūtā-
kais ir tas, ka Ņujorka ir: “izkai-
sīta”. Nokļūt no vienas Ņujorkas 
daļas uz otru ir dārgi, cilvēki ne  -
braukā bieži, tādēļ viņus nav 
viegli piesaistīt kādai vienai vie-
tai. Konference bija noderīga, 
simtgades darba grupā runājām 
par sazināšanos, komūnikāci-
jām, un tie ir tie sāpīgākie jautā-
jumi. Ļoti svarīgi ir iepazīt cilvē-
kus, ar kuŗiem var sadarboties 

MŪS VIENO LATVIETĪBA
projektos, un tas ir lielais kon-
ferences ieguvums.”

***

ELITA CAKULE apprecējās un 
1996. gadā pārcēlās uz dzīvi Nor-
vēģijā. Elita strādā Norvēģijas 
Pa š    valdību asociācijā un vada 
no   da  ļu, kas strādā ar starptautis-
kiem projektiem, viņa darbojas 
“Norvēģijas – Latvijas” kultūras 
biedrībā, arī “Latvijas – Norvē-
ģijas” biedrībā.

“Tā nav latviešu biedrība, tajā 
aptuveni puse biedru ir norvēģi, 
puse – latvieši. Biedrības mērķis 
ir populārizēt Latviju Norvēģijā, 
biedrība tika dibināta 1989. gadā, 
to dibināja norvēģis Rihards Be  -
rugs, kas savulaik bija Ziemeļu 
in   formācijas biroja vadītājs Lat -
vijā. 1989. gadā biedrība tika no -
 dibināta, lai polītiski darbotos 
Latvijas labā, palīdzētu valsts ne -
 atkarības atzīšanai un Latvijas – 
Norvēģijas sadarbībai. Mēs bied-
 rībā šo darbu turpinām. Visām 
valstīm – gan lielām, gan maz ām –  
ir vajadzīgi draugi, it sevišķi 
pašreizējā ģeopolītiskajā situā-
cijā. 

Šī ir pirmā reize, kad piedalos 
tāda veida sarīkojumā. Esmu 
maz  liet skeptiska jautājumā par 
to, ka Latvijas valstij financiāli 
jāatbalsta tie, kuŗi aizbraukuši. 
Kāpēc Latvijas nodokļu maksā-
tājiem būtu jāsponsorē tie, kas 

nemaksā nodokļus Latvijā? Ja 
cilvēks kaut ko grib darīt un da  -
ra, tad arī ir. Domāju, ka nevajag 
gaidīt ne no vienas, ne no otras 
valsts. Statistika liecina, ka katrs 
norvēģis ir piecās kaut kādās 
biedrībās, un valstij ir plašs pro-
grammu loks atbalstam neval - 
s  tiskajām organizācijām. Ir paš  -
val  dības, kas atbalsta to territo - 
ri jās reģistrētās sabiedriskās or   -
ga ni zācijas pēc biedru skaita, kas 
tajās ir. Tādēļ biedrību financē -
jumam ir dažādas iespējas, to - 
    m  ēr, manuprāt, pats galvenais ir 
katra paša vēlme darīt. Latviešu 
skaits Norvēģijā aizvien pieaug, 
bet biedru skaits biedrībās nav 
liels. Tas nozīmē, ka atbraucēji ir 
jāiesaista, jāuzaicina uz sarīko -
jumiem, tad arī biedru skaits 
aug. Es diasporas konferencē 
piedalījos, jo mani interesē Lat -
vijas simtgades svinības, infor mā -
cija par to, kā svinības noritēs, 
kādas ir idejas un ko varētu darīt 
mūsu biedrība. Darba grupas 
diskusijās un priekšlikumos re -
dzu, ko mēs varam īstenot, kā 
piedalīsimies.”

***

TAIRA ZOLDNERE, San  fran -
cisko, ALA: 

“Šī ir mana trešā diasporas 
konference. Tā katru reizi mai -
nās, pirms trijiem gadiem vis  vai-
rāk, aptuveni divas trešdaļas, bija 

diasporas pārstāvju, bet šogad 
jau Latvijas latviešu ir visvai r  āk. 
Domāju, ka tas nozīmē – pa   saule 
kļūst mazāka, jo komu  nikācija ir 
ciešāka un Latvijas latviešiem ir 
ļoti svarīgi runāt par šiem jautā -
jumiem. Es esmu par to, lai cil -
vēkus, kuri dzīvo ārpus Latvijas, 
nedalām vecajā un jaunajā dia  -
sporā. Domāju, ka tā nevar un 
nevajag skatīties. Mūsu Latviešu 
biedrības valdē roku rokā strā -   
dā tie, kas aizbrauca no Latvijas     
pēc kaŗa, un tie, kas devušies prom 
tagad. Mana pieredze lie   cina, ka 
Rietumkrasta XVI Dzies  mu svēt-
 ku rīkošanā, kas septembra sā   -
kumā notiks Sanhosē, no Rīcības 
komitejas septiņiem cilvēkiem 
seši ir dzimuši Latvijā. Trīs no 
viņiem ir atbraukuši uz ASV pēc 
Otrā pasaules kaŗa, trīs ir iera -
dušies pēc divtūkstošā gada. Tā  -
tad Rīcības komitejā ir plaši pār-
stāvēti dažādi latviešu kopienas 
cilvēki. Domāju, ka ārpus Lat-
vijas dzīvojošo mērķis ir tuvinā-
ties un aizmirst par paaudžu at  -
šķirībām. Diasporas vecās pa   au-
dzes bērni droši vien vieglāk at   -
rod kopīgu valodu ar nesen at   -
braukušajiem, jo ir viena vecu-
ma, bet vēlme jau ir viena – sa  -
gla bāt latvietību. Par konferen -  
ci domāju, ka ieguvu to, ko no 
tās gaidīju, jo man iepriekš ne  -
bija bijusi iespēja uzklausīt 
Latvijas valdības pārstāvju re -
dzē jumu par simtgadi. Ļoti in -
teresanta bija kultūras minis - 
t res padomnieces Latvijas simtga-
des jautā  ju  mos Leonardas Ķes  -
teres uz    ru na. Interesanti bija 
dzirdēt arī visas idejas, kuŗas 
pamazām briest un veidojas,   
dot arī savu ieguldījumu, dalo-
ties pieredzē.”

ILZE SALNĀJA, Igaunija, Tartu 
Latviešu biedrības vadītāja, dzīvo 
Tartu kopš 2006. gada, jo appre-
cējās un pārcēlās pie vīra.

“Sociālajos tīklos iepazinos ar ci -
tiem latviešiem, kas dzīvo Tartu. Sā   -
kumā tā bija kā draugu kopa, gā  jām 
cits pie cita svinēt 18. no   vembri, 
rīkojām kopīgus ģime ņu sarīko ju-
mus ar bērniem. Tad pirms diviem 
gadiem nāca lielie latviešu Dzies -
musvētki, viena no latvietēm apņē-
mās noorganizēt koŗi, par šo ideju 
ieinteresējās arī Latvijas vēstniecība, 
atradās pro  fesionāls diriģents. Tā 
tapa mūsu koris “Ziemeļu balsis”, 
piedalī jāmies lielajos Dziesmu-
svētkos. Korim vajadzēja finan  cē-
jumu, tādēļ bija vajadzīgs juridis -
kais statuss, konts. Tā nodibinājām 
bied  rību. Starp citu, deviņdesmito 
ga    du sākumā Tartu bija izveidota 
Dienvidigaunijas Latviešu bied  rība, 
kas formāli pastāv joprojām, bet 
viņi neko nedara. Tā nu mēs mā -
cāmies iesaistīt, ieinteresēt cil  vēkus, 
kuŗi mēdz būt visai kūtri. Reizēm 
izskatās, ka cilvēki labprāt piedalās 
sarīkojumos, ja vien ne    pamana, ka 
tos rīko kāda orga  nizācija. Varbūt 
viņi baidās, ka no viņiem pieprasīs 
skaļu patriotis ma apliecinājumu, 
nezinu. Tādēļ konference mani ie -
interesēja, lai gūtu jaunas iepa zī  -
šanās, idejas, ap  mainītos ar pie -
redzi. Ja Latvijai būs svētki, tad ir 
svarīgi zināt, ko kurš darīs, kas 
notiks, tādēļ konference man bija 
ļoti svarīga.”
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Briseles centra dzīvajā, ļaužu 
pil    najā ielā viņus nevarēja nepa-
manīt – koši, skaisti cilvēki lat  -
viešu tautastērpos – Kerija An   -
der  sena, Sigfred I. E. Andersen 
un abu mazā meitiņa Katrīna 
Šarlote no Norvēģijas te bija at   -
braukuši, lai piedalītos  Eiropas 
Latviešu kultūras svētkos. Pēc īsās 
iepazīšanās sarunas un fotogra -
fēšanās norunājām sarakstīties, 
uz ko darbīgā ģimene laipni 
atsaucās. 

Kādas ir jūsu abu izjūtas un 
secinājumi pēc svētkiem Bri -
selē?

Izjūtas ir brīnišķīgas! Latviešu 
dziesmu un deju svētki vienmēr 
ir devuši šo vienreizējo lepnu -
mu par mūsu deju, mūziku, kul -
tūru un kopābūšanu. Eiropas 
Lat viešu kultūras svētki Briselē 
piepildīja šo lepnuma un latvie -
šu vienotības izjūtu vispārākajā 
pakāpē! Tas bija vienreizēji satikt 
tik daudzus latviešus no Eiropas 
malu maliņām, kas ir tikpat lep-
ni par Latviju, aktīvi, draudzīgi 
un dedzīgi Latvijas kultūras at  -
balstītāji un populārizētāji. Re  -
dzēt tik daudzus latviešus (un ne 
tikai, jo mūsu deju kopā “Ziemeļ-
meita” ir divi norvēģi, manu vīru 
ieskaitot, Spānijas dejotāju gru  -
pā puse dalībnieku ir franči un 
spāņi), kas ziedo savu laiku un 

“Ziemeļmeitas” vilinājums norvēģu zemē
Ar Andersenu ģimeni Briselē tikās Ligita Kovtuna

naudu, organizējot un apmeklē -
j ot gan mēģinājumus, gan kon-
certus valstīs, kuŗās šobrīd dzī -
vo, gan arī atbraucot uz Briseli 
dejot un dziedāt šajā trīs dienu 
sarīkojumā. Bija lieliski izjust 
apbrīnu un sajūsmu par mums 
katru un mūsu priekšnesu - 
m iem. Zibakcijās tika iesaistīti 
arī skatītāji, kas izteica neviltotus 
pateicības vārdus  un kļuva patie-
si ieinteresēti par Latviju un lat-
viešiem. Atsauksmes bija pacilā -
jošas. Cilvēki uz ielas un restorā-
nos mums uzdeva jautājumus  
un slavēja svētkus! Tā bija arī 
mūsu iespēja stāstīt par latviešu 

kultūras mantojumu, tradicijām 
un aicināt uz Latviju,  uz Dziesmu 
un deju svētkiem un ne tikai!      
Ne velti svētki saucas “vispārējie”. 
Visi piedalās. Dejo, dzied, orga -
nizē utt. Visa valsts dzied un 
dejo. Es dejoju jau no trīs gadu 
vecuma un esmu piedalījusies 
gandrīz visos Dziesmu un deju 
svētkos ar nelieliem pārtrau-
kum iem – arī pirms diviem ga -
diem nācās izlaist, jo biju meiti-
ņas gaidībās. Bet koncertus ap  -
meklēju vienalga. Tad arī sati - 
k ām latviešu deju kopas Oslo 
di   binātāju Gati Ginteru, kas Nor-
vē  ģijā pārstāv  Latvijas investīciju 

un attīstības aģentūru (LIAA), 
un vienojāmies, ka abi iesim 
dejot uz  “Ziemeļmeitu”, kad bū -
s  im Oslo. Vīru pat pierunāt ne  -
vajadzēja.  Visiem par pārstei  gu-
mu, Sigfred ļoti ātri iemācījās 
latviešu polku un jau pēc pāris 
mēnešiem piedalījās  koncertā 
par godu Latvijas Neatkarības 
dienai.

Mans vīrs iepazina daudz jau-
ku cilvēku Latvijā. Viņam simpa-
tizē mūsu cilvēku augstais iz  glī-
tības un kultūras līmenis. Viņam 
ir interesanti iepazīt arī latvie - 
š us Norvēģijā, kā arī uzturēt kon-
taktus ar Latviju un latviešiem. 
Mēs, latvieši, dziedam un dejo - 
j am, un ar to mēs esam unikāli. 
Savukārt norvēģiem sportošana 
ir viņu “nacionālā identitāte”, arī 
vēsture un polītika. Liekas, visi 
norvēģi slēpo! Ne velti par nor -
vēģiem runā, ka viņi jau “pie-
dzimstot uz slēpēm”. Īstenībā     ļoti 
maz norvēģu savā brīvajā laikā 
dzied un dejo. Tā smeļamies abu 
tautu kultūras bagātībās, kas mū -
 su dzīvi padara jo interesan tāku 
un skaistāku.  Svētkos un kon-
certos Norvēģijā vismaz pu se da -
 lībnieku ir citu kultūru pār stāvji.

Kāpēc ne tikai pati esi ie  -
saistījusies Norvēģijas latviešu 
sabiedriskajā dzīvē, bet tur “ie -
vilkusi” arī savu vīru?

Sākumā dzīvojām Latvijā. Sig -

fred trīs gadus strādāja DNB 
valdē. Kad piedzima meitiņa, 
bija jāizvēlas, kuŗā valstī viņai     
iet skolā, bērnudārzā. Katrīnai 
Šarlotei ir abu pavalstniecība. Lai 
turpinātu uzturēt saites ar abām 
valstīm, mēs ar vīru esam Nor -
vēģijas-Latvijas kultūras biedrī-
bas valdē (Kulturlaget Norge Lat-
via), kur apmēram puse biedru 
ir latvieši un otra puse – norvēģi. 
Organizējam Latvijas Neatkarī -
bas dienas svinības Oslo, tik - 
š anās ar rakstniekiem un žurnā -
listiem (bija, piemēram, seminārs 
ar Paulu Raudsepu, literātūras 
vakars ar Noru Ikstenu un vācu-
gruzīnu rakstnieku Levanu Beri-
 dzi), kino dienas, latviešu māk - 
s  linieku uzstāšanās un sarīkoju -
mi sadarbībā ar citu valstu kul-
tūras padomēm Norvēģijā.  Šo -
vasar organizējam arī kultūras 
braucienu uz Latgali – Rēzekni, 
Aglonu, Ludzu.

Tev ir arī Latvijas mobilā tāl -
ruņa numurs. Tātad visu laiku 
esi arī Latvijā?

Man ir abu valstu mobilo tāl-
ruņu numuri. Kamēr meita neiet 
bērnudārzā, dzīvojam starp di - 
v ām valstīm. Jāņus nolīgojām ar 
radiem un draugiem pēc latvie -
šu tradicijām – ar dejām un 
dziesmām, ugunskuru, pūdeļa 
iedegšanu, Saulgriežu pirti un 
peldi līdz saules ausmai.

2010. gada decembrī abi ar sa  -
vu, diemžēl, aizmūžā aizgājušo 
sievu bijām Austrālijā. Apciemo-
jām radus, draugus un izmanto-
jām iespēju apmeklēt  Austrālijas 
Latviešu kultūras dienu sarīko  ju-
mus Melburnā. Mājās atgriezies, 
rakstīju trimdas laikrakstos,  kā  -
pēc Eiropā ārpus Latvijas jau ga   -
du desmitiem nenotiek ne Dzies-
 mu svētki, ne citi lielāki sarīko-
jumi?  Austrālijā Kultūras dienas 
agrāk notika katru gadu, pēdējā 
laikā katru otro gadu, Kanadā un 
ASV arī ar nedaudz gadu atstarpi, 
bet Eiropā nekā.

Kad pirms pāris gadiem izla-
sīju, ka 2015. gada jūnijā Briselē 
notiks Eiropas Latviešu kultūras 
sarīkojums, sapratu, ka man tas 
noteikti jāapmeklē. Nebija gan 
tik vienkārši. Parasti jau šādi 
sarīkojumi laikus tiek izziņoti 
trim das laikrakstos – kur kas no -
tiks, kā var pasūtināt biļetes un 
cik tās maksā utt. Beidzot laik-
raksta Brīvā Latvija 23. maija nu      -
murā bija publicēts raksts un sa -
rīkojumu programma, bet jo  pro-
jām nebija sīkākas informā cijas 
ne par vietām, ne cenām. 26. mai jā 
nosūtīju e-pastu ar šiem jautā-
jumiem rīkotājiem un  saņēmu 
atbildi, ka tas “noskaidrosies līdz 
nedēļas beigām”. Nedēļa pagāja 
bez ziņām. Biju jau laikus rezer-
vējis viesnīcu Briselē un arī sa  -
maksājis par sēdvietu  Lielkon -
cer tā. 6. jūnijā saņēmu atbildi –  
nu varēju doties ceļā.

Jau vairākus gadus biju vēlējies 
būt klāt svētbrīdī Lommeles Brā-

Vēl par Eiropas Latviešu kultūras svētkiem
ļu kapos, un nu bija iespēja. Pats 
gan savulaik  līdz Cēdelgemai ne -
 nonācu, jo no Putlosas aizgāju 
“brīvsolī” un nokļuvu DP.  Svēt-
brīdi 14. jūnija priekšpusdienā 
va  dīja  monsinjors Pēteris Du -
pats un prāvests Klāvs Bērziņš,   
to kuplināja Briseles latviešu vo  -
kālā grupa Ugunis. Bijām vairāk 
nekā  30 dalībnieki. Briselieši     
bija parūpējušies par ziediem, ko 
nolikām pie kapakmeņiem ar   
latviskiem vārdiem un uzvār - 
d iem. Lommeles Brāļu kapos ir 
apglabāti vairāk nekā  80  Cēdel-
gemā mirušie latviešu leģionāri. 
Daugavas Vanagu vainagu pēc 
svētbrīža nolika kriptā.

Briselē ierados 17. jūnija pēc -
pusdienā un devos uz Muntpunt 
bibliotēku, te uzzināju, kur ir in  -
formācijas centrs  un kad tas dar-
bojas. Informācijas centrā savu -
kārt  dabūju Briseles plānu, kuŗā 
bija iezīmētas visu sarīkojumu 
vietas. Nu viss gāja kā pa die-
dziņu.

Ceturtdien Oikumēniskais at  -
klāšanas dievkalpojums Svētās 
Trīsvienības katedrālē. Piedalījās 
Revd Canon John Wilkinson, bīs -
ka pe emeritus Jāna Jēruma-Grīn-
 berga, mācītājs Rinalds Gulbis un 
archibīskaps emeritus Elmārs 
Ernsts Rozītis. Dievkalpojums 
bija ļoti sirsnīgs un svinīgs ar 
skais tām, skanīgām, pazīstamām 
dziesmām. Beigu svētīšanā pie-
dalījās visi garīdznieki.

Tās pašas dienas vakarā notika  
atklāšana klubā La Tentation. Pa -
 mazām saradās publika, un      

plkst. 20.30  Aldis Austers, ELKS 
direktors, Eiropas Latviešu ap -
vienības priekšsēdis atklāja svēt-
kus, nu tie varēja ritēt. Pēc atklā-
šanas runām sekoja Londonas 
koklētāju ansambļa  “Kokļu zap-
te” koncerts. Jaunākā paaudze, 
kā   jās stāvot, šūpojās līdzi mūzi-
kai un vadīja laiku sarunās.

Mani  pārsteidza Alda Austera 
vārdi  dalībnieku ceļvedī: “Esat 
laipni lūgti pirmajos Eiropas Lat-
 viešu kultūras svētkos“, jo... man 
šie svētki nebija pirmie. Pašos 
pirmajos Eiropas latviešu Dzies-
mu svētkos 1964. gadā Hambur-
gā gan nebiju, bērni bija pārāk 
mazi, bet otrajos – 1968. gadā Ha   -
noverā bijām visa ģimene. Vecā -
kais dēls Kārlis tajos  bija brīv  prā-
tīgais darbinieks, strādāja biļešu 
kasē. Vēlāk emu bijis arī  Londo-
nā, Gotlandē, Minsterē.

Šos svētkus gan sauca par Dzies-
mu svētkiem jeb Dziesmu die - 
n ām, bet tajos dejoja tautas   dejas, 
no  tika rakstnieku rīti, teāt ru iz  -
rādes, simfoniskie koncer ti utt.

Piektdien no rīta notika kon-
certs-zibakcija pie Eiropas Par -
lamenta. Domāju, ka to skatīsies  
gandrīz visi Eiropas parlamen -
tārieši no Latvijas, varbūt izņe -
m ot Tatjanu, bet tā nebija. Bija 
gan ieradies Latvijas vēstnieks 
Beļ ģijā un viens latviešu polītiķis, 
Sand ras Kalnietes asistents (vārdu 
diemžēl neatceros). Grupas uz 
laukuma gan dejoja, gan dzie dā -
ja. Nobeigumā  koris nodzie dāja 
trīs vai četras dziesmas un saņē-
ma klātesošās publikas aplausus.

Vakarā – Briseles latviešu teātŗa 
izrāde “Vēlreiz Silmačos”. Tā vi  -
ņiem bija 10 gadu darbības jubi-
leja, un apbrīnojami,  cik daudz 
latviešu, teātŗa spēlētāju ir Brise-
lē! Saskaitīju 18 aktierus,  un kur 
tad vēl muzikanti, choreografi, 
gaismotāji un  vēl. Jautra izrāde!

Un tad – sarīkojums – dziesmu 
un deju lielkoncerts Albertine 
laukumā. Programma  plaša un 
lieliska, dziesmas mijās ar tautas-
dejām. Dejotāji turpināja dejot 
arī pēc koncerta oficiālajām bei-
gām, plašās publikas aplausu pa -
vadīti.

Kultūras svētki beidzās ar Lat -
viešu biedrības Beļģijā organizē-
to kantātes  “Dievs,  Tava zeme 
deg!” askaņojumu St. Michel et 
Gudule katedrālē svētdienas pēc-
pusdienā. Tas bija svinīgs un ļoti 
pacilājošs svētku nobeigums.

Ja manās  piezīmēs saklausāt 
kritiku, tā ir labi domāta, varbūt 
kaut kas var noderēt, organizējot 
nākamos svētkus. Publikai ir sva-
 rīgi laikus  zināt,  kur un kas no   -
tiks, ko tas maksās un kur var 
iegādāties biļetes.

Nobeigumā sirsnīgs paldies 
visiem svētku rīkotājiem un 
dalībniekiem. Svētki bija lieliski 
un pierādīja, ka arī Eiropā ārpus 
Latvijas šādi svētki ir vajadzīgi  
un iespējami. Gaidīsim nākamos.

Latvijas cilvēki dažkārt mēdz 
teikt: “Mēs jau neesam baznīcas 
cilvēki”, uz atklāšanas dievkalpo-
jumu maz bija atnākuši, bet 
mīļais Dieviņš tomēr apžēlojās. 
Visas dienas,  kamēr notika sa   rī-
kojumi,  nebija ne pilītes lietus. 
Pirmdienas rītā astoņos, kad 
braucu prom no Briseles, lija un 
lija stundām ilgi…

HARIJS
VALDMANIS
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ROM Ā N S  T U R P I NĀJ U M O S

ATKUSNIS SĀKĀS OKTOBRĪ
Ungārijai nav vajadzīga mūsu 

dzīvība, bet mūsu pašu zemei. Es 
nevēlos pasauli, kura man sveša 
un pat naidīga. Gribu vienīgi to 
bērzu, pie kura vectēvs veda mani 
pēdējā pavasarī pēc sulām. Norā 
bija iemīta taciņa, tā veda uz bal -
to kuplo bērzu laukmalā. Vēl ta -
gad jūtu, kā smaržoja toreiz ze  -
me, dzirdu, kā cīruļi sasaucās ar 
ķīvītēm. Tālumā zilgoja ezers. Vi   -
su citu esmu aizmirsusi, bet šo rītu 
atceros skaidri. Tā ir mana Lat -
vija. Mīļais, ir jābrauc cīnīties ne -
vis uz Budapeštu, bet uz Rīgu, uz 
Vidzemi, uz Zemgali, uz Kurzemi. 
Varbūt tur briesmas daudz lielā-
kas, bet mūsu upuriem būs jēga. 
Mūsu kapus rotās ja ne Latvijas 
puķes, tad savas zemes maurs. Vai 
tu mani tagad saproti?”

“Kā man tevi nesaprast...” čuk - 
s   tēja Imants. Viss, ko Baiba teica, 
no   ārdīja viņa iedomu celtni. “Tava 
patiesība ir stiprāka nekā mana. 
Bet ko teiks mani draugi, ja to 
pieņemšu, ko teiks tavi vecāki? 
Latvija viņu uztverē ir aizliegta 
teritorija, uz kuras neviens trim -
dinieks nedrīkst kāju spert, ie -
kāms no tās nav padzīts pēdējais 
ienaidnieks. Līdzīgi uzskati vai -
rumam …”

“Viņi dzīvo, lai ar godu nomir-
tu, mums jādzīvo, lai mūsu tauta 
dzīvotu. Te, manu zēn, ir atšķirī -
ba, šī grava šķir abas paaudzes. 
Cilvēks nevar palikt bez dzimte-
nes, ar atmiņām vien nepietiek. 
Dvēsele kā gājputns meklē vietu, 
kur tā pirmo reizi ieraudzījusi 
saulīti. Visām nēģeru un malajiešu 

meitenēm, ar kurām kopā studēju, 
ir zeme, kur tās reizi pa gadiem 
aiz  brauc, kur tās jūtas kā mājās. 
Šai zemei viņas krāj savas zinā  -
šanas, kopj savus talantus. Mums 
vairs nav tādas zemes. Mēs esam 
aplaupīti... Mūsu bērnība nozagta, 
mūsu jaunību izvazāja trimdas 
gadi. Mēs esam garīgi bezpa-
jumtnieki. Svešums nevar sagla-
bāt ne latviešu valodu, ne latviešu 
kul  tū ru. Man derdzas ilūzijas, ar 
kurām mūs ceptā un vārītā veidā 
baro. Jo pamatīgāk apgūstu sve - 
š as valo das, jo mana latviešu valo-
da kļūst nabadzīgāka. Pati bieži 
sev jautāju, kas esmu, un nevaru 
rast atbildi.”

Baiba apklusa, ievilka elpu, tad 
turpināja: “Tu arvien uzsver vārdu 
brīvība, bet nevajag aizmirst dzī  -
vību. To domāja arī tava māte, kad 
viņa ieminējās par simttūksto - 
š iem, kuru vairs nav... Kam es gla-
 bāju savu dzīvību, kam nodošu 
mūsu kopīgās dzīvības turpi nā-
tājus?”

Imants klusēja. Uz Baibas jau -
tājumiem nevarēja atbildēt dažos 
vārdos. Ne poļiem, ne ungāriem dzī-
 vības problēma nebija tik krasa. 
Viņi varēja upurēt miljonu un pēc 
tam vēl palika miljoni. Mums 
izšķīrējā brīdī var pietrūkt to simt-
 tūkstošu, kuru vairs nav un kuri 
nevietā upurēti, cīnoties par sve - 
 š  ām naidīgām varām un ideolo-
ģijām. 

Baibas elpa skāra Imanta seju. 
Viņa bija pavisam tuvu un gaidīja 
atbildi. Vienīgais, ko varēja tagad 
teikt par attaisnojumu, teikt, ka 
atkusnis ir sācies, varbūt tas jau ir 

lielo palu priekšvēstnesis.
“Baiba, piedod, ka tik ilgi do -

māju,” ie  sāka Imants nedroši. “Tev 
varbūt taisnība, bet ja palaidīsim 
garām šo izdevību, uz nākamo 
vajadzēs gaidīt desmitiem gadu. 
Pavasaris ir sācies, palu skrējiens 
meklē jūru,” Imants runāja arvien 
drošāk, bet īsteni nebija pārlieci-
nāts par saviem vārdiem. Tos ap  -
strīdēja Baibas maigā elpa, viņas 
trīsu pilnais augums.

“Rudenī nesākas pavasaris ...” 
Baiba teica nepacietīgi, glāstīda-
ma Imanta matus un pieri. “Šo -
dien kafejnīcā, īsi pirms jums,      
bija ienācis “Daily Couriers” re  -
daktors, viņš allaž iegriežas un ap   -
sēžas pie galdiņa, ko apkalpoju.        
Ja iznāk laika, mēs aprunājamies. 
Kas jauns? – viņam jautāju. Šo -
dien viņš nebija lādzīgā omā.  Pat-
 laban taisām muļķību. Iebrūkot 
Suecā, ļausim asinīs noslīcināt Un  -
gārijas revolūciju. Krievi iz   man   -
tos situāciju un norēķināsies ar 
ungāriem bez žēlastības. Taisnību 
sakot, par šo revolūciju Londonā 
gan jūsmo, bet neviens to nevēlas. 
Neviens nevēlas grozīt Eiropā 
pašreizējo stāvokli. Viņš izdzēra 
melnas kafijas tasi, līdzjūtīgi pa - 
s maidīja, uz mani noraugoties,  
un aizgāja. Viņš jau nevar man 
atklāt valsts noslēpumus. Bet Dē -
vids Hislops bija neapmierināts, 
nobēdājies.”

“Un tā viņš teica?” pārsteigts 
vaicāja Imants.

“Tie bija viņa vārdi. Tulko, kā 
vēlies.”

“Šausmas, šausmas, kas notiks 
ar tiem tur Ungārijā? Šandors un 

Janošs, arī Česlavs bija tik cerību 
pilni... Mums visiem likās, ka 
uzvara jau gūta.” 

“Jūsos par daudz acumirklīgas 
jūsmas... Bet labi, ka apzinies 
bries  mas. Es tevi neatrunāju, ne -
brīdinu, tikai vēlos, lai izprastu 
stāvokli.”

“Tagad es tevi saprotu... Sapro  -
tu, Baiba.” Jaunā sieva jutās kā uz -
varētāja.

“Nerunāsim vairs, Imant. Rau-
gies logā, pāri jumtiem spīd zvaig-
zne. Vai tā nav mūsu cerību zvaig-
zne? Visu laiku, ar tevi tērzējot, 
raudzījos, vai uzlēks mūsu kāzu 
zvaigzne. Raugies, tur viņa... Tā ir 
laba zīme. Nerunāsim vairs. Vis-
dziļākā gudrība atklājas tikai klu-
sumā. Raugies, tur  spīd mūsu 
zvaigzne.”

”Es redzu, Baiba...” čukstēja 
Imants. Baibas rokas apvijās vī - 
r  am. Viņš juta viņas elpu, kas bija 
maiga kā pūpols un tveicīga kā 
vasaras nakts pirms negaisa.

“Tu esi labs...” Baiba čukstēja, 
“labs un mīļš. Valstis celsies un 
grims, cilvēki cels tempļus un cie-
tumus, karogus un karātavas, bet 
mums ir jādzīvo jau šodien, jo 
stundas neapstājas, laiks negaida. 
Katram ir nolikts savs dienu      
skaits, ko nevar ne pagarināt, ne 
saīsināt. Es piederu tev, un tev 
jāpieder man. Tā ir vienīgā bagā-
tība, ko varam iegūt šai saulē.”

Viņas lūpas sakusa ar Imanta 
lūpām, viņu ķermeņi saplūda 
vienā. Viņi pildīja kādu augstāku 
misiju, kas stāvēja pāri labam un 
ļaunam, pāri taisnībai un netais-
nībai, pāri brīvībai un nebrīvībai.

Bet logā mirdzēja maza spoža 
zvaigzne, viņu kāzu zvaigzne.

***
ILŪZIJU PRIEKŠKARS

Lēdija Kesvika, tērpusies garā 
mēļā atpūtas svārkā, staigāja pa 
savu istabu uz priekšu un at -
pakaļ.

Lai notiktu, kas notikdams, 
viņa vēlējās runāt ar šo pārgal-
vīgo, kas dosies uz Budapeštu.     
Ja ne vairāk, būs jauns, ass pār-
dzī  vo  jums. Tik nepacietīgi, ar 
sa  trauk tu sirdi lēdija gaidīja viņa 
ierašanos, it kā tas būtu jauns 
mīļākais, šo cilvēku neredzējusi, 
viņa jau tam pieķērās.

Tad pēkšņi lēdija apstājās, pie-
lika roku pie pieres, pirkstus ie -
laida matos. Viņa atcerējās Ro -
bertu O’Kīfiju... Katru dzim šanas 
dienu, vienalga, jūrmalā, pilsētā 
vai uz laukiem, viņš ie   radās. Vai 
šoreiz izpaliks? Viņa piegāja pie 
tālruņa un grieza va  jadzīgos burtus 
un numurus. Glez notāja telefona 
numuru viņa zināja no galvas.

“Hallo, Bob, še Patricīja,” 
ierunājās viņa klusā balsī.

“Hallo, Pat,” atbildēja mīksts 
baritons.

“Kā tev veicies?” ievaicājās sie-
viete. Viņa pēkšņi vairs nezi -
nāja, ko Robertam O’Kīfijam 
teikt. Mākslinieka sejā arvien 
vīdēja smīns, kaut arī ne ļauns, 
tomēr pārākuma apziņas piesā-
tināts, ironisks. Viņa to juta, arī 
runājot tālrunī. Vai viņam teikt? 
Bobs droši vien pasmīnēs un 
teiks: “Viss ir relātīvs.”

(Turpināts no Nr. 28)

(Turpināts no Nr. 28)

Sievietes un bruņotie spēki Latvijas 
Neatkarības kaŗa laikā 1919.–1920. gadā

Sekoja trešais gājiens, šoreiz 
Bermonta spēku aizmugurē Lie -
tuvā, lai noskaidrotu ienaidnie  -
ka tālākos nodomus pēc padzīša-
nas no Latvijas. Tvaikonī Saratow 
nogādāta uz Liepāju, no turienes 
pa dzelzceļu nokļuva līdz uzspri-
 dzinātajam Ventas tiltam, tālāk 
kājām – iekšā Lietuvā, ceļā ap  -
meklējot visus iespējamos kara -
spēka štābus un cenšoties no -
skaidrot to galamērķi, un kā “le  -
ģendu” izmantot stāstu par mā    -
su, kas dien bermontiešu štā  bā 
par telefonisti un kuŗu viņa 
meklē. Sekojot stābiem, nokļu -
va Telšos, jo bija ziņas, ka tur kon -
centrējas kaŗaspēks. Tālāk ne    gā -
ja, jo nebija vācu naudas. No   -
skaidroja, ka Telšos kaŗa  spēks 
nekoncentrējas, bet virzās tālāk. 
Pati atcerējās: “Izlūkošana šoreiz 
man bija vieglāka. Man pietika 
sarunās ar kareivjiem dabūt zi    -
n  āt komandieŗa vārdu, lai es zi  -
nātu, kas tā par kaŗaspēka daļu. 
Tik tālu es jau biju izskolojusies.” 
Tad dienā nogājusi 47 kilomet-
rus un no Mažeiķiem ar vilcienu 
devusies uz Rīgu. Pēc tam bijuši 

vēl vairāki “braucieni pāri robe-
žām”, par kuŗiem 1934. gadā sī -
k   āk stāstīt nevēlējās. Katrā ziņā 
vēl 1941. gadā, atrodoties padomju 
čekas “izmeklētāju” varā, bijušais 
Latvijas armijas stāba priekš -
nieks un Armijas virspavēlnieka 
stāba Ārējās izlūkošanas noda -
ļas priekšnieks Hugo Rozen -  
š teins liecināja, ka “aģente” Z. Sir -
sone 1919. gadā vairākkārt nosū-
 tīta uz Bermonta kaŗaspēka aiz -
muguri caur 18. oktobrī izvei  -
doto Pārdaugavas un Jūrmalas 
at    sevišķo izlūkošanas punktu, ko 
vadīja virsleitnants Jānis Sausais.

Savukārt 1935. gada nogalē ka -
 ŗa ministrs Jānis Balodis apbal-
voja ar Latvijas atbrīvošanas cī  -
ņas 10 gadu jubilejas piemiņas 
medaļu Daugavpils pilsētas val -
des darbinieci Paulīni Laivecu-
mu. 1902. gadā dzimusī meitene 
1920. gada janvārī – Latgales at   -
brī  vošanas operācijas laikā – “vai-
 rākkārt sniegusi ziņas mūsu ka -
ŗaspēkam par lielinieku frontes 
stāvokli Līvānu rajonā un par 
lielinieku spiegu, svarīgu doku-
mentu un ieroču nodošanu   
valsts iestādēm.” Jau padomju 

varas laikā – 1919. gada aprīļa 
beigās pierunājusi brāli pāriet 
fronti un iestāties Latvijas Pa   gai -
du valdības bruņotajos spēkos, 
taču ceļā no dzimtajiem “Laive -
cumiem” uz Līvānu staciju abi 
aizturēti. Līvānu milicijā Paulī-
nei izdevies pārliecināt priekš -
nieku, ka brālis nevis izvairās no 
mobilizācijas, bet vienkārši ir 
slims, rezultātā viņš saņēmis no  -
zīmējumu uz ārstu komisiju 
Daugavpilī un abi atbrīvoti. 6. jū -
  nijā “Laivecumos” izveidots pa   -
domju kaŗaspēka stābs, un brālis 
pirmajā naktī pēc tā mēģinājis 
pāriet fronti, taču ceļā ievainots. 
Bezsamaņā esošu māsa ievilkusi 
viņu stallī, kur pārsējusi ievai  -
nojumu. Pēc tam viņa vairākkārt 
nogādājusi pāri frontei mājās 
atrasto municiju, atstājot to no -
rādītā vietā mežā, kur to saņē-
muši latviešu kaŗavīri, kā arī, ie  -
šujot apģērbā, Sarkanās armijas 
vienību sarakstus un dislokācijas 
plānus, nogādājusi tos Latvijas 
armijas Kurzemes divīzijas stā -
bā. Tādējādi viņa šķērsojusi fron-
tes līniju vairāk nekā 30 reižu, 
aiz  turēšanas gadījumā par ie -

meslu minot sāls meklējumus. 
Kaŗaspēka dislokācijas plānus 
frontē un aizmugurē, atzīmējot 
lielgabalu atrašanās vietas, zīmē -
jusi arī pati, kā rezultātā izdevies 
ienaidniekam atņemt 3 lielgaba-
lus, sagūstot to apkalpes. 1920. ga -
da janvāra sākumā, kad gatavota 
Latgales atbrīvošanas operācija, 
kārtējo reizi pārgājusi fronti un 
sniegusi ziņas par ienaidnieka 
ka  ŗaspēka pārgrupēšanos. Uz -
bru  kuma sākums bija paredzēts 
3. janvārī agri no rīta un, “lai sar - 
k   anarmieši nenojaustu uzbru-
kuma tuvošanos, ieteikusi tēvam 
sakurināt labi siltas istabas, atdot 
pēdējos ābolus (100 kg) un logus 
aizklājusi gultas segām, lai būtu 
silti un omulīgi. Visi sarkan - 
ar mieši pēc vakariņām siltumā 
cie ti aizmiguši, bet paši māju 
ļaudis nakti pavadījuši pagrabā 
no   modā. Pēkšņi gaisā parādījās 
signālu raķetes un sekoja lož me-
tēju tarkšķēšana. 1920. gada 3. jan -
vārī, plkst. 5 ieņēma “Laivecu-
mu” mājas. Kaŗavīrus viņa pava-
dījusi līdz Dubnas upei. Atgrie-
zusies mājās, atradusi sarkan - 
ar mieti-komūnistu – pulka darb-

ve  di, kuŗš gribēja izspiegot mū su 
kaŗaspēku un aizbēgt ar vi s iem do   -
kumentiem. Viņa ar tēvu sar kan      -
armieti sagūstījuši un ares  tē   ju  ši. 
Viņa vairākas reizes ievainotos 
no  gādājusi pārsie na mos punk -
tos. Reiz viņa arī pati ievainota.”

1920. gadā oficiāls izlūka      
amats tika izveidots robežsargu 
vienībās, un to ieņēma daudzas 
sievietes, piemēram, žēlsirdīgā 
māsa Olga Fridrichsone (dzi -
musi 1899. gadā Pēterburgā, pa  -
saules kaŗa sākumā – 1914. gadā 
pametusi ģimnāziju un iestāju - 
s  ies žēlsirdīgo māsu kursos), 
Priekules skolotāja Zinaīda Ge   -
laša (1895. gadā Viļņas guber -  
ņā, Latvijā – Liepājā dzīvoja no 
1900. gada), Paulīne Kluce (dzi-
musi 1891. gadā Zemītes pagastā, 
dzim   tais uzvārds Freiberga; jau 
1919. gadā strādāja Slokas pil-
sētas un iecirkņa komandantūrā 
kā rakstvede, 1920. gadā – Do   be-
les apriņķa priekšnieka kan  ce-
lejas pasu nodaļā, bet 1920. gada 
vasarā pārcēlās uz Jelgavu un ie  -
stājās robežsargu 2. rajona stābā 
kā izlūks dzelzceļa kantorī) u.c.
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Divdesmit Latvijas architektu 
parakstītā vēstule “Par Okupāci   -
jas mūzeja ēkas un Strēlnieku lau-
kuma ansambļa aizsardzību un 
saglabāšanu” datēta ar 2015. gada 
3. martu un adresēta kultūras mi   -
nistrei Dacei Melbārdei, Nacio  nā-
 lajai kultūras padomei, Nacionā -
lajai architektūras padomei, Lat -
vijas mūzeju padomei, Valsts kul-
tūras pieminekļu aizsardzības in  -
spekcijai un Rīgas domei. Archi -
tektu vēstulē pieprasītā Latvijas 
Okupācijas mūzeja rekonstrukci-
jas projekta – Nākotnes nama – 
ap   turēšana laikā, kad projekts bei-
 dzot tuvojas reālizācijai, ir mal    - 
di noša un bezatbildīga. Projekta 
ap   turēšana ne tikai draud zaudēt 
daudzu gadu sagatavošanas dar -
bu un ieguldītos līdzekļus, bet arī 
padarīt mūzeja darbu ilgstoši ne  -
efektīvu. Ilgtermiņā projekta ap   -
turēšana apdraud mūzeja eksis-
ten ci. Sekli izklausās architektu 
apgalvojumi, ka viņi nav pret mū -
 zeju, tajā pašā laikā labi apzino -
ties, ka Nākotnes nama apturēšana 
konkrēti nozīmē visu sākt no jau-
na: jaunu plānošanu, konkursus 
un ar tiem saistītus aizkavējumus 
daudzu gadu garumā. Saspring-
tajā starptautiskajā situācijā, kad 
Krievija lieto informātīvā kaŗa me  -
todes pret Latviju, Latvijas Oku  pā-
cijas mūzejs ir neaizstājams pub -
liskās vēstures avots Latvijas un 
ārvalstu sabiedrības informēša -
nai par Latvijas valsts, tautas un 
zemes likteņiem okupāciju varu 
pakļautībā. Tā darbība pilnvērtīgi 
iespējama, tikai nekavējoties pa  -
beidzot aizkavēto Nākotnes nama 
celtniecību.

Mūzejs savu darbību un attīstī-
bu balstījis uz tiesisko paļāvību,   
ka pieņemtie lēmumi ir un paliek 
spēkā. Pēkšņa un nepamatota ag  -
rāk pieņemto lēmumu atcelšana   
ir pretrunā ar tiesiskas valsts pa -
matprincipiem. Nākotnes nama 
un ta   jā iekārtojamā mūzeja at  -
tīstība plānota un īstenota kopš 
2006. gada, kad īpašums nonāca 
valsts īpašumā un tika nodots 
VAS “Valsts nekustamie īpašu -
mi” apsaimniekošanā, kā arī tika 
apstiprināts Latvijas Okupācijas 
mūzeja likums. Tas nosaka Latvi-
jas valsts un mūzeja īpašnieces 
Latvijas Okupācijas mūzeja bied-
rības attiecības un savstarpējos 
pie nākumus un saistības. Mūze-
jam ir zemesgrāmatā nostiprinā-
tas valstij piederošās mūzeja ēkas 
un zemes lietošanas tiesības “Mū  -
zeja darbības nodrošināšanai un 
Mūzeja krājuma izvietošanai”. 
Pirmais MK rīkojums celt Nākot-
nes namu izdots 2007. gadā. Nā  -
kotnes nama skiču projekts apstip-
 rināts Rīgas pilsētas būvvaldē 
2008. gadā. Par spīti financiālajai 
krizei, kas drāmatiski samazināja 
valsts dotāciju mūzeja darbībai, 
lēmumi par Nākotnes nama celt-
niecību nav atcelti, un jau 2011. ga -
 dā MK lēma līdz 2013. gada 
31. decembrim to pabeigt. Aiz -
kavējumi bijuši vienīgi sakarā ar 
iepirkuma konkursa kārtībā ap  -
stiprināto firmu nespēju līdz ga -
lam izstrādāt Nākotnes nama 

Latvijas Okupācijas mūzejs un 
20 architektu vēstule

Publikācija tapusi sadarbībā ar žurnālu Latvijas ArchitektūraVALTERS NOLLENDORFS

technisko projektu. Tas tagad pa  -
beigts un šā gada 11. maijā ie -
sniegts Rīgas pilsētas būvvaldē, lai 
iegūtu atļauju celtniecībai. Paļau-
joties uz šiem Saeimas un MK lē -
mumiem, mūzejs plānojis un at  -
tīstījis savu darbu, lai to varētu 
pilnvērtīgi veikt Nākotnes namā (..)

***
Latvijas Okupācijas mūzeja 
eksistences apdraudējums

Apturot Nākotnes nama celt ni e-
cību un tādējādi uz vēl ilgāku lai-
ku aizturot efektīvu Latvijas Oku-
pācijas mūzeja darbu, tiek kavēta 
mūzeja spēja par Latvijas likte - 
ņ iem informēt Latvijas un citu 
va  l s  tu sabiedrību un apdraudēta 
mū  zeja eksistence. Nākotnes nama 
apturēšanai, beidzot tuvojoties tā 
nobeigumam, paredzamas šīs 
konkrētās sekas:

• apmeklētāju skaita un līdz ar 
to no viņiem iegūto ienākumu sa -
 mazināšanās. Kamēr mūzejs vēl 
strādāja vecajā ēkā, to gadā ap  -
mek lēja vairāk nekā 100 000 viesu. 
Pārceļoties uz pagaidu telpām 
Rai ņa bulvārī 7, apmeklētāju  
skaits drāmatiski samazinājās – 
2014. gadā tas bija 30 000. Līdz ar 
to samazinājās mūzeja efektīvitā -
te, par rādītāju uzskatot izmaksas 
uz vienu apmeklētāju. No ap  me k-
lētājiem iegūto ienākuma zudu-
mu daļēji seguši mūzeja uzkrāju-
mi, atbalstītāju ziedojumi un  
valsts dotācijas palielinājums.  
Šāds financējuma modelis nav 
uztu rams ilgstoši. Nākotnes namā 
mū   zejs var uzņemt pat līdz 
200 000 apmeklētāju gadā;

• mūzeja attīstības apturēšana, 
darbinieku skaita samazināšana un 
attīstībā ieguldīto līdzekļu zau dē-
jums. Paļaujoties uz Nākotnes na  -
ma celtniecību, mūzejs atjaunojis 
financiālās krizes laikā pārtraukto 
programmu darbu, sācis gata-
voties pilnvērtīga darba sākšanai 
un palielinājis darbinieku skaitu, 
kam paredzētas darba telpas re  -
kons truētajā ēkā. Apturot Nākot-

nes nama celtniecību, šie sagata -
vo šanās darbi jāaptur, jāatlaiž jau 
pieņemtie darbinieki un jau izdo -
tie līdzekļi jānoraksta zaudēju  mos;

• atmaksājami specifiskiem no -
lūkiem Nākotnes namā ziedotie 
mērķa ziedojumi un zaudēti jau 
izdotie līdzekļi – līdz šim vairāk 
nekā 1 500 000 eiro. Tie ziedoti 
no   teiktām ekspozīcijas sadaļām, 
telpu iekārtošanai un specifis -
kiem objektiem. No tiem jaunās 
ekspozīcijas veidošanai izdoti 
aptuveni 500 000 eiro. Ziedotājus 
un mūzeju saista savstarpēja uz -
ticēšanās un paļāvība, ka līdzekļi 
tiks izlietoti lietpratīgi, paredzē -
tajiem nolūkiem un mērķiem. 
Ap  turot celtniecību, tiks apturēta 
ziedotāju uzticēšanās un paļā -
vība, ka mūzejs spēs pildīt savas 
saistības ar viņiem.

Valsts līdzfinancējums atka rīgs 
no mūzeja akreditācijas un tā spē-
jām izpildīt Latvijas Okupācijas 
mūzeja likumā paredzētos uzde-
vumus. Mūzejam vēl ilgu laiku 
turpinot darbu pagaidu režīmā, 
samazinās tā spējas pilnībā veikt 
savus likumā paredzētos pienā-
kumus. Ja mūzejs zaudē akredi-
tāciju, spēku zaudē viens no notei-
kumiem, kas mūzejam garantē 
valsts financējumu valstij svarīgo 
uzdevumu veikšanai.

***
Daži 20 architektu ieteikumi un 

mūzeja atbildes
Arhitektu apgalvojums: mūzejs 

var saglabāt esošo ēku, to nepa-
pla  šinot. Nākotnes namā telpas 
projektētas nesaimnieciski. Nav 
apsvērta pagraba telpu lietde-
rīga izmantošana.

Tas ir nepamatots apgalvojums 
un apvainojums gan Nākotnes na -
 ma architektiem, gan pašam mū   -
zejam, neiedziļinoties mūzeja dar-
bības būtībā. Mūzeja darbinieki 
il   gus gadus pašaizliedzīgi strādāja 
visās pieejamās vai pielāgotās, dar-
bam nepiemērotās telpās saspies-
tos apstākļos, ieskaitot pagrabu. 

Vie nīgā neizmantotā pagraba 
telpa – aiz ēkas korpusa uz Grē  ci-
nieku ielas pusi – bija izbūvēta, 
paredzot Latviešu sarkano strēl  -
nie  ku mūzeja paplašināšanu ar 
mūzeja darbībai un darbiniekiem 
nepieciešamajām telpām. Ēkas 
paplašinājumu neuzbūvēja; ēka 
palika kā ekspozīcijas un ceremo-
niālu sarīkojumu zāle – Revolūci-
jas mūzeja filiāle. Latvijas Okupā -
cijas mūzejs nav filiāle; tas ir dzīvs 
mūzejs. Ekspozīcijas zāle ir tikai 
viena, kaut svarīga mūzeja daļa, 
kas nav atdalāma no citām dar  bī -
bas jomām. Nākotnes nama archi-
tekts Gunārs Birkerts labi pazīst 
mūzeju vajadzības. Pēc viņa plā - -
n iem, ir celti vairāki mūzeji ASV. 
Viņš un architekti, kuŗi praksē īs  -
te  noja viņa idejas, izmantoja pa   -
domju laikā nepabeigtā projekta 
ideju, lai ēku paplašinātu. Ciešā 
sadarbībā ar mūzeju un vadoties 
no mūzeja vajadzībām, viņi iz  plā -
noja ēkas paplašinājumu, rodot 
telpas pilnvērtīgai mūzeja darbībai 
un krājuma glabāšanai, kā no -
teikts Latvijas Okupācijas mūzeja 
likumā.

Architektu ieteikums: mūzeju 
vai daļu mūzeja darbības nozaŗu 
var pārvietot uz Stūŗa māju, 
atstājot Latviešu strēlnieku lau-
kumā vienīgi ekspozīciju.

Šie ir vispārēji, nekonkrēti ie -
teikumi, neiedziļinoties to būtībā. 
Šis nav reāls risinājums vairāku 
iemeslu dēļ:

• Stūŗa mājas izmantošana ir 
daudzu gadu jautājums. Līdz ar to 
paliek spēkā visi apdraudējumi 
Latvijas Okupācijas mūzeja darbī-
bas efektīvitātei un eksistencei. 
Stūŗa māja ir milzīga. Tai vispirms 
nepieciešama zinātniska un tech-
niska izpēte. Tai nepieciešams ko  -
pējs apsaimniekošanas plāns, par 
ko nav nopietni domāts visu lai -
ku, kopš 2007. gadā ēku atstāja 
Valsts policija. Un – tai nepie cie - 
š ams dārgs kapitālais remonts. Tas 
ir daudzu gadu jautājums. Pat ja, 
par spīti citiem apsvērumiem,     

mū    zeju gribētu ievietot Stūŗa mā  -
jā, tas neaizņemtu vairāk nekā 
1/3 telpu. Ēkas izmantošana nav 
iespējama daļēji, jo visai ēkai ir 
saistītas komunikācijas un apsil  dī-
šana. Latvijas Okupācijas mūzeja 
tagadējā izstāde pirmajā stāvā un 
ekskursijas čekas cietuma telpās 
ziemā darbojas tikai, lietojot ļoti 
nesaimniecisku elektrisko apkuri. 
Darbība ir nodrošināta tikai līdz 
2016. gada beigām;

• vairāku citu iemeslu dēļ Stūŗa 
māja nav piemērota Latvijas Oku-
 pācijas mūzeja izvietošanai. 1) Stū-
 ŗa māja atrodas ārpus pilsētas 
aktīvā apmeklētāju centra. Tā grū-
tāk pieejama gan Latvijas apmek -
lētājiem, gan ārvalstu publikai, 
gan Valsts protokola viesiem ne -
kā ēka Latviešu strēlnieku lau ku -
mā; 2) ēka būvēta kā dzīvokļu 
na ms, kas vēlāk izmantota biroju 
vajadzībām. Tajā nav piemērotas 
plašas zāles, kuŗā izvietot jau daļēji 
uzbūvēto un Nākotnes namam pa  -
redzēto ekspozīciju. Jāzaudē dau-
dzu gadu plānošana, darbs un ie -
guldītie līdzekļi; 3) ēkas autentis-
kums pilnībā neatbilst mūzeja 
specifikai – triju okupāciju atspo -
guļošanai. Mūzejs vēsturiski un 
kopsakarībā apskata abu okupā-
cijas varu nodarījumus, bet Stūŗa 
mājā neatradās nacistiskās Vācijas 
represīvās iestādes. Tās atradās 
Reimersa ielā, bijušajā Iekšlietu 
ministrijas ēkā. Mūzeja izstāde     
un čekas cietuma apskate ir spe -
cifiska un neiekļauj nacistu nozie-
 gumus kā tādus: holokaustu, rep-
resijas pret latviešu patriotiem un 
pretestības kustību, nelegālo Lat  vi  -
jas pilsoņu iesaistīšanu savu mēr ķu 
īstenošanā; 4) ēkas autentiskums 
koncentrē un patērē apmeklētāja 
emocionālo enerģiju ar specifisko 
uzsvaru uz čekas darbību, bet tā  -
dējādi kavē izprast totalitāru varu 
aptverošo būtību. Ar šo problē-
mu, piemēram, sastopas Geno-
cīda upuŗu mūzejs Viļņā, kuŗš 
atrodas ēkā gan ar čekas, gan ges -
tapo cietumu, izmeklēšanas un 
eks ekūcijas telpām, kā arī daudzi 
citi mūzeji un memoriāli auten -
tiskās represiju vietās. 

Valters Nollendorfs un Gunārs Birkerts

No redakcijas. Kas jauns šo  -    
b   rīd notiek Nākotnes nama sā -
gā? Abas puses – Latvijas archi -
tek tu grupa un Okupācijas mū  -
zeja pārstāvji – joprojām nav 
no  nākuši pie kopīga viedokļa. 
Zaiga Gaile vāc parakstus “pret”, 
Okupācijas mūzeja atbalstītāji 
un Nākotnes nama idejas aiz -
stāv ji “par”. Ik pa brīdim atskan 
pa neglaimojošam izteicienam, 
ko redakcija neuzskata par vaja -
dzīgu publicēt savās slejās. Pats 
galvenais – Latvijas valdības, to  -
starp Ārlietu  ministrijas un Kul-
tūras ministrijas, kā arī Rīgas do   -
mes atbalsts ir apstiprināts, un 
par to esam vēstījuši. Nule Kul -
tū  ras ministrija piešķīrusi 14 
tūks tošus eiro mūzeja vajadzī - 
b ām. Ceram, ka architektu birojs 
veic savu darbu un ka septembrī, 
kā solīts, varēsim publicēt gaidīto 
ziņu, ka Rīgas būvvalde apstip -
ri nājusi projektu.
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Krustvārdu mīklas 
(BL Nr. 28) atrisinājums
Līmeniski.  1. Nasks. 7. Lūsis. 

10. Kanceleja. 11. Tunika. 12. Sē -
 lija. 13. Trubadūri. 14. Pumeks. 
17. Strokss. 20. Kamanas. 24. 
Idalgo. 25. Torero. 26. Remarka. 
27. Virkne. 28. Dangas. 29. Kai-
mani. 30. Pāriet. 31. Juaņas. 32. 
Statika. 36. Kastas. 40. “Oskars”. 
43. Tulumbass. 44. Kasiki. 45. 
Teniss. 46. Liellaiva. 47. Svins. 
48. Skals. 

Stateniski.  1. Nauru. 2. Saime. 
3. Skats. 4. Annuža. 5. Iecava.     
6. Medūza. 7. Lasis. 8. Salto. 9. 
Sijas. 15. Madrigāls. 16. Kolekcija. 
18. Tarantass. 19. Karnataka.      
20. Korekts. 21. Memfisa. 22. Nar-
 vaļi. 23. Stadija. 33. Tulpes. 34. 
Ti  mols. 35. Kraķis. 37. Amats. 
38. Triki. 39. Stils. 40. Ostas. 41. 
Kanna. 42. Risks.  

Svētki, kas vienmēr ar mums – 
ir, bija un būs. Tā var sacīt par 
Dzies mu svētkiem. Un, protams, 
arī par tikko aizvadītajiem XI Lat-
vijas skolu jaunatnes dziesmu un 
deju svētkiem, kuŗos piedalījās 
vai rāki desmiti tūkstoši dalībnie-
ku.  Viss bija kā allaž tādās reizēs – 
labi un skaisti. Ja vien ne daži 
dar  vas pilieni, kas radīja satrau -
ku mu daudzos svētku vērotājos. 
Svēt  ku ģenerālmēģinājuma laikā 
uz Mežaparka skatuves dziedātāji 
noģība.  Turklāt ne jau viens vien. 
Un, protams, ar televīzijas vieglu 
roku tas tika iespaidīgi tiražēts. Jo 
sliktā ziņa ir labā ziņa. Tas ir ie  -
spaidīgi. Šķiet, ka arī neatlieka mās 
palīdzības sniedzēji varēja savu 
dar bu veikt neuzkrītošāk. Tā man 
ir sacījuši mediķi, atceroties, ka ag -
rākajos gados (lai gan tad  ne   bija tik 
daudzskaitlīgs noģībušo skaits) tas 
noticis mazāk pama nāmi. 

Daudzi skatītāji, kas vēroja kon-
certa ģenerālmēģinājumu, noba -
žījušies, ka dziedātāju ģībšanu  iz  -
raisījusi neēšana vai nepiemērota 
ēšana. Dalībniekiem, lūk, kļuvis 
slikti no badošanās vai neveselīgas 
pārtikas. Daudzi ēduši čipsus un 
dzēruši kolu. Iepriekšējos Dzies-
mu svētkos ēdināšana esot bijusi 
turpat Mežaparkā , šoreiz – citviet. 
Taču ēdienkarte, ar kuŗu iepazi-
nos, bija Pārtikas un veterinārā 
die nesta apstiprināta. Turklāt piln-
 vērtīga un, manuprāt, pat mājās 
ne visi tā ēd. Cita lieta, ka lielās 
slodzes dēļ dalībnieki varbūt  ne 
vienmēr laikā paguva paēst. Tur -

Lai nepietrūkst spēkaARMĪDA PRIEDĪTE

k  lāt ne visiem bērniem un jau - 
n iešiem piedāvātais ēdiens garšo-
ja. Bet tā jau ir cita problēma. 

Kad šajā sakarā savas domas iz  -
teikt lūdzu pazīstamajam gastro-
enterologam, ārstam ar lielu pie-
redzi, profesoram Anatolijam 
Da   nilānam,  viņš pārliecinoši pa -
 teica: “Pilnīgas muļķības! Pie dzie-
 dātāju ģībšanas nav vainojama  
ne   ēšana vai nepilnvērtīga barība. 
Tādēļ neģībst! Kas attiecas uz čip-
diem un kolu, tad esmu pret to 
lie tošanu ikdienā. Taču reizēs, kad 
cilvēks ir izsvīdis, radies sāļu zu -
dums, kola ir laba. Pat labāka par 
tēju.” Tā, lūk. Profesora ieskatā  
dalībniekiem bijusi pārmērīga 
slodze. Vajadzējis pārdomāt, lai 
būtu lielākas atpūtas pauzes. Tas, 

protams, uz svētku rīkotāju  sirds-
 apziņas. Un, protams, kaut kas jā  -
paēd. Kaut vai gabaliņš šokolādes. 

“Nav jālej asaras,” sacīja profe-
sors. “Arī par to, ka  iznāca misēklis 
ar svētku dalībnieku gājiena at  -
celšanu. Protams, žēl, ka dažas 
ko   pas paklausīja izglītības minis -
t  res sacītajam un aizbrauca. Dažu 
pašvaldību vadītāji pieprasa mi -
nistres atvainošanos. Nav nekas 
slikts, ja viņa atvainosies.

Sarunas beigās profesors uz  -
svēra: “Esmu optimists. Svētki bija 
lieliski! Arī gājiens!”

Savs viedoklis par aizvadītajiem 
svētkiem ir arī pazīstamajam ārs -
t am fitoterapeitam  Artūram Te  -
reš  ko.  Abi ar dzīvesbiedri Baibu, 
homeopāti, vairāk par diviem  

gadu desmitiem bijuši tautasdeju 
kopu dalībnieki. Pavisam nesen 
no aktīvās dejošanas atteikušies. 
Abi ārsti piedalījušies vairākos 
Dziesmu un deju svētkos. Pūrā ir 
visai liela praktiskā pieredze. 

“Dejotāji taču neģība!”, saka 
Artūrs Tereško. “Tas notika ar dzie-
 dātājiem. Jaunie cilvēki nav tre -
nēti. Stundām ilgi sēž pie datoriem. 
Skolās nepieciešamas fiziskās au -
dzināšanas  stundas. Nav trenēti 
asinsvadi. Vajag  spēlēt futbolu, 
volejbolu, lēkāt  ar auklu, skriet!”  
Artūrs Tereško teic, ka vecāki ejot 
pie ārsta un lūdzot atbrīvot bērnu 
no fizkultūras nodarbībām. “Kā  -
pēc? Bērni nav trenēti, viņiem nav 
fiziskas slodzes. Un vēl, manuprāt, 
ļoti svarīgi ir iemācīt bērniem ele-
mentāru pirmās medicīniskās pa  -
līdzības sniegšanu. Tas ir jā  prot!” 

Artūrs Tereško teic, ka svēt -  
k iem jābūt dalībnieku dēļ. “Svētki 
ir viņiem, nevis skatītājiem. Un 
svēt  ku dalībnieku gājiens ir galve-
nais, ar īpašu pacēlumu. Un gājiens 
no  tika arī šoreiz. Bija skaisti!”

Daudzu Dziesmu svētku un 
lielkoncertu dalībnieks Maestro 
Raimonds Pauls  atceras, ka dzie-
 dātāji vienmēr ģībuši. taču tagad 
tas ir izvērsts par notikumu. Kā 
dzirdēts televīzijā, mediķi to skaid-
rojot ar nepietiekamu uzturu. Bet 
kādi mediķi to uzskata? Un vai 
viņi ir ielūkojušies svētku dalīb-

nieku ēdienkartē, kas ir visnotaļ 
normāla un pilnvērtīga. Tā, lūk. 

Svētki aizvadīti. Skaisti kā vien-
mēr. Arī dalībnieku gājiens. Ja 
vien nebūtu dažas darvas piles. 
Neapšaubāmi visai pārsteidzīgs  
bija izglītības un zinātnes minis - 
t res no rīta izteiktais lēmums par 
gājiena atcelšanu, bet ar atļauju 
tajā piedalīties brīvprātīgi. Dīvains 
formulējums, kuŗa dēļ dažas kopas 
aizbrauca no Rīgas un pēc tam ar 
skumjām  vēroja, ka gājiens no -
tiek. Žēl,  patiešām žēl šo bērnu un 
jauniešu, kuŗiem tika liegta iespē-
ja tajā piedalīties. Jo galu galā tas 
kā allaž bija skaists ar valsts pirmo 
amatpersonu piedalīšanos. 

Ministre  pēc notikušā izteicās, 
ka ir gatava no amata atkāpties. 
Taču pēc sarunas ar Ministru pre-
zidenti Laimdotu Straujumu savu 
viedokli mainīja. Un ir izteikusi 
gatavību tūlīt pat sākt gatavoties 
nākamajiem svētkiem, kas notiks 
pēc pieciem gadiem. Lai nu šī ga  -
tavošanās  notiktu pareizā vir zie-
nā. Lai jau no jaunā mācību gada 
skolās būtu obligātas un rēgulā-
ras fizkultūras stundas.  Lai bērni 
būtu trenēti.  Arī pirmā medicī-
nis  kā palīdzība būtu obligāti jā  -
iemāca. Par pārslodzēm svētku 
no  rises laikā varēs domāt pēc pie-
c  iem gadiem. Tagad ministrei jā -
pievēršas būtiskām lietām. Atliek 
vēlēt ministrei veiksmi to īstenot.                

Daugavpilī 18. jūlijā “Lokomotīves” treks kļuva par pasaules la  -
bāko spīdvejistu cīņas arēnu piektajā Grand Prix posmā, kur piedalī -
jās  15 pasaules elites braucēji, kā arī trīs no Latvijas. Viņi sacentās par 
svarīgiem ieskaites punktiem Pasaules meistarsacīkstēm. Daugavpils 
posmu bija iespējams vērot vairāk nekā 100 pasaules valstīs, bet klātienē  
tas notika pie pārpildītām skatītāju tribīnēm. 

Nīcas pagasta SIA “Piejūra” jūlijā uzsākusi zivju produkcijas 
eksportu uz Ķīnu,  kur nogādāti šprotu konservi un auksti kūpinātu 
lašu produkti. Šopavasar uzņēmuma speciālisti reklamēja produkciju 
Starptautiskajā izstādē Ķīnā SIAL CHINA 2015. Lai gan eksports uz 
Krie viju ir pilnībā apstājies, uzņēmums ir spējis palielināt kopējo ap  -
grozījumu par 20%  salīdzinājumā ar pirmo pusgadu pērn. Šogad ar 
izstrādāto produktu zīmolu AMBERFISH aktīvi piedalās starptautis -
kās izstādēs Lielbritanijā, Beļģijā, Amsterdamā, kā arī plānots apmeklēt 
izstādes Vācijā, Kazachstānā  un atkārtoti Ķīnā.

Kuldīgā 29. jūlijā, Dobelē 6. augustā,  Valmierā 11. augustā notiks 
vakanču tirgus “Darbs laukos”,  aicinot bezdarbniekus un citus inte-
resentus strādāt laukos – gan par  sezonas strādniekiem, gan patstāvīgā 
darbā. To rīko biedrība “Lauksaimnieku apvienība” sadarbībā ar No  -
darbinātības valsts aģentūru (NVA) un Lauksaimnieku organizāciju 
sadarbības padomi (LOSP). 

Jaunpiebalgas novada dabas saimniecībā “Lielkrūzes” no 7.  līdz 
9. augustam notiks VI Vislatvijas dziesminieku saiets, kur skanēs 
Ievas Akurateres un Ilzes Gruntes, aktrises Indras Burkovskas,  Austras 
Pumpures un austrasbērnu  – Valža Atāla, Arņa Miltiņa un daudzu citu  
dziesmas. Lielkoncertos uzstāsies dzejnieki Leons Briedis, Amanda 
Aizpuriete, Valdis Bisenieks un  citi. 7. augusta vakaru plkst.19 ie -  
skan  dinās pirmais lielkoncerts, kuŗu šogad kuplinās grāmatas “Tur 
dzimušais” atvēršanas svētki, kuŗā sakopota Saietā radusies, tam  veltīta 
vai iedvesmota dzeja. 8. augustā “Dziesminieka darbistabā” būs iespēja 
mācīties dziesmas un kopā mūzicēt ar klātesošo autoru. Savukārt 
“Dzīvesziņas skolā” Latviešu folkloras krātuves pētnieks Guntis Pa  -
kalns vēstīs par mutvārdu daiļradē – teikās, pasakās un spoku stāstos ie -
tverto tautas gudrību.

Latvijas valdība 16. jūlijā  nolēma saglabāt valsts īpašumā un no   -
dot Iekšlietu ministrijas valdījumā valsts robežas joslas zemes vienības 
vairākos Latgales novados – Blontu, Līdumnieku, Briģu pagastā, Goli-
ševas, Malnavas, Salnavas, Pasienes un Zaļesjes pagastā. Tas nepie cie-
šams, lai veiktu Latvijas un Krievijas robežas ierīkošanu,  atbilstoši li   ku-
 ma nosacījumiem. Ņemot vērā, ka zemes robežojas ar Latvijas un 
Krievijas valsts robežu, to ierakstīšana Zemes grāmatā tika atlikta līdz 
Latvijas un Krievijas valsts robežas noteikšanai dabā. 

Īsziņas sagatavojusi Valija Berkina

Līmeniski. 1. Krievijas prezi-
dents. 6. Latvju dainu sakopo-
tājs. 9. Vienādums. 10. Svītra.     
11. Apgaismošanas ierīce. 12. Jaun-
ie  vēlētais Latvijas prezi dents.      
13. Pasaules lielākā upe. 18. Drau-
 došs. 21. Nicinošs smaids. 22. Ra  -
gana. 24. Mākslas mūzejs Mad -
ridē. 25. Vācijas imperijas do -
minējošā valsts (1871-1919). 26. 
Sejas daļa. 27. Vinnija Pūka au -
tors. 29. Romas pāvesta kronis. 
31. Latviešu hokejists. 33. Daiļš. 

38. Augstskolas vadītāja. 39. 
Aust riešu kaimiņi. 40. Himalaju 
kalnu valsts. 41. Censties patikt. 
42. Sievietes vārds (martā). 43. 
Bulgārijas galvaspilsēta. 

Stateniski.  Pāvesta Jāņa Pāvila 
II dzimtene. 2. Bezmeža līdze -
nums, kuŗā ir kavēta koku aug-
šana zemās temperātūras un īsās 
veģetācijas sezonas dēļ. 3. Ievē-
rojams. 4. Pamatdoma. 5. Apme-
š anās vieta. 6. Pamatot. 7. Astoņ-
 rindu pants. 8. Ass, bargs. 14. 

Latviešu rakstniece, esejiste, fi -
lozofe (1897-1978). 15. Latviešu 
drāmaturgs (1903-1990). 16. Is  -
lā  ma valstu vēsturē augstākās 
aristokratijas tituls vai arī mili -
tā rais rangs. 17. Sīks kukainis. 
19. Noteikti laika posmi. 20. 
Rosināt. 23. Dzejnieks........  Vā  -
cietis. 28.  Pasaules daļa, kas ap -
vieno divus kontinentus. 30. 
Kādas valodas izrunas īpatnība. 
31. Afgānistānas galvaspilsēta. 
32. Paresnas nūjas. 34. Dārzeņu 
ēdieni. 35. Cilvēka psīches stā -
voklis. 36. Meitene (sarunv.). 37. 
Militārs nocietinājums.    

// Foto: Imants Urtāns
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SLUDINĀJUMI

Sludinājumu un reklāmas
pieņemšanas punkts 

internetā
www.307.lv

www.307.lv

VESELĪBAS
APDROŠINĀŠANA

uz īsu vai ilgāku laiku
LATVIJAS CIEMIŅIEM

CEĻOTĀJIEM UZ ĀRZEMĒM
Zvaniet:

RESNICK & ASSOCIATES
800-324-6520

Tālr: 973-746-3075

Latviešiem piederošs uzņēmums
PĒRK MEŽUS UN ZEMI VISĀ LATVIJĀ.

Tālrunis +371 29420502
e-pasts: gunita@amg-eksports.lv

100% LATVIEŠU UZŅĒMUMS
PĒRK MEŽUS UN ZEMI VISĀ LATVIJĀ.

Tālr.: +371 22003161
e-pasts: abmezs@inbox.lv

Latvijas un ASV 
kopuzņēmums “Baltinami”,
LV Reg Nr 40003640547, 

piedāvā apsaimniekot vai 
nopirkt Jūsu īpašumu 

(daudzdzīvokļu namu vai 
tā daļu) Latvijā. Zvaniet uz 

845-462-3317 (NY).

Trīs Latvijas Tenori – Latvijai un pasaulei!
Mūsu populārie Trīs Tenori un solisti no LNO gatavojas mūs iepriecināt jau sesto reizi Amerikā ar plašu vispusīgu pro-
grammu 2015. gada oktobrī. Ierakstiet kalendāros jau tagad, lai rezervētu datumu! Viņu programmā būs retāk dzirdētas 
Emīla Dārziņa solo dziesmas, operu ārijas, skanīgs operetes karuselis un jautrais Amor hispano. Atšķirīgas programmas 
Klīvlandē, Igauņu namā, no Priedainē, Salās un Floridā! Nāciet uz visiem koncertiem! Gaidīsim! Baudīsim!

Kļūstiet par LNOĢ labvēļa patronu. Pieprasiet labvēļu ieejas karti $100.– Tas ieskaitīs arī Jūsu ieejas karti uz koncertu. Atbalstot Ģildi,
Jūs atbalstāt LNOĢ vispusīgos projektus. Nosūtiet maksājumu labvēļu ieejas kartei pirms 1. oktobra uz: LNOĢ c/o Andris Padegs 2 Merry 
Hill Road, Pougheepsie, NY  12603 (Jūsu vārds tiks ievietots koncerta labvēļu lapā programmā.)

14. oktobrī, trešdien, – Klīvlandē plkst. 1:00 pēcpusdienā rīko Klīvlandes 
Latviešu koncertapvienība, 1385 Andrews Ave, Lakewood, OH 44107
Anda Sūna-Cook 216-651-0486
16. oktobrī, piektdien, – Ņujorkā Igauņu namā plkst. 7:30, 243 34th St. NYC, rīko
Latvijas Nacionālā Operas Ģilde (LNOĢ) Baiba Rudzīte Pinne 914-631-5725
17. oktobrī, sestdien, – Ņudžersijā, Priedaine rīko Ņudžersijas Latviešu biedrība 
kopā ar LNOĢ. Baltic Unity Day plkst. 2:00 os, koncerts seko plkst. 4:00 os.
1017 Hwy 33 East, Freehold, NJ 07728 Jānis Students 732-836-9750
18. oktobrī, svētdien, dievkalpojums 10:30 (piedalās arī Trīs Tenori), 
atspirdzinājumi. Koncerts seko plkst. 12:30 Ņujorkā, Salas baznīcas zālē, rīko 
Latvijas Nacionālā Operas Ģilde (LNOĢ) 4 Rīga Lane, Melville, NY 11747 
Aija Pelše Tel: 516-319-9491
20. oktobrī, otrdien, plkst. 5:00 Floridā, St Pētersburgā rīko Floridas Latviešu bied -
rība 1705 9th Ave N, St. Peterburg, FL 33713 Dace Kupača-Hohlova 727-479-8026

Trīs Latvijas LNO Tenori. No kreisās: Miervaldis 
Jenčs, stāv Nauris Puntulis, priekšā Guntars 
Ruņgis. Iztrūkst pianists Gints Bērziņš Ieejas maksa visās koncerta vietās – $25.–

Ņudžersijas Latviešu Biedrības
65 gadu dibināšans jubileja

Priedainē
Sestdien, 29. augustā, plkst 14:00

Dziedās un mūzicēs:
Armands Birkens  

un 
Lorija Vuda Cinkusa

Jubilejā piedalīsies
Ināra Mūrniece

Latvijas Saeimas priekšsēdētāja

Sekos svētku mielasts:
“Cūku Bēres” 

Dejošana un sadraudzīgs vakars
Ieeja par ziedojumiem, sākot ar $25.
Lūdzam pieteikies līdz 15. augustam.

e-pasts: priedaine@priedaine.com
ar pastu: 1017 State route 33, Freehold, N.J 07728

Zvaniet: 732-610-8226
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Indianapoles Latviešu sabiedriskā centra nams // FOTO: L. Kovtuna

Andris Bērziņš

(Turpināts 19. lpp.)

S A R Ī K O J U M I  /  D I E V K A L P O J U M I

LITGITA KOVTUNA

ZIGFRĪDS ZADVINSKIS

SARĪKOJUMI
DENVERA (CO)
Kolorado Latviešu kultūras 

centrs (10705 West Virginia Ave, 
Lakewood, CO 80226), tālr.: 303-
986-5337 vai 303-913-8081. Piekt-
dienās 19:00 tiekas latviešu deju 
grupa, 20:30 notiek koŗa mēģi-
nājums.

FILADELFIJA (PA)
8. augustā 12:00 notiks otrais 

pensionāru kopas vasaras pikniks 
pie Necijas Van Bessalar (1120 Bren-
  nan Dr, Warminster PA 18974, tālr.: 
215-672-2784. Ja vajag, Necija aiz-
 sūtīs ceļa karti. Līdzi ņemami gro-
 ziņi ar salātiem vai saldo ēdienu. 
Viesi arvien laipni gaidīti!

GAREZERS (MI)
Latviešu centrs (57732 Lone 

Tree Rd, Three Rivers MI 49093).
3x3 Gaŗezera vakara program-

ma 2015. g. no 9.-16. augustam.
9. augustā, sākot ar plkst. 15:00 

3x3 nometnes reģistrācija uz Saul-
griežu lieveņa. 19:00 3x3 dalīb nie-
kiem un vadītājiem iepazī ša nās 
vakars Kronvalda zāles pagalmā.

10. augustā 20:00 „Polītikas va -
kars” ar žurnālistu Ansi Bo  gus -
tovu Kronvalda zālē. Viesiem 
ieeja $7.

11. augustā 19:00 visu paaudžu 
dalībniekiem šķēršļu gājiens pa 
GVV territoriju. Sapulcēšanās 
pie Saulgriežiem.

12. augustā 19:00 Kronvalda 
zālē dalībnieku saziedoto mantu 
izsole-vairāksolīšana par labu 
3x3 nometnei. 20:15 Kronvalda 
zālē diriģenta/komponista Juŗa 
Ķeniņa referāts „Latvija ārpus 
Latvijas” par dziesmu svētkiem 
ar attēliem un atskaņojumiem. 
Viesiem ieeja $7, ieskaitot filmu 
19:00. Plkst. 21:30 Valdemāra 
zālē filma „Es mīlai ticēju, ne 
ienadībai. Rainis”.

13. augustā 19:00 zēnu kabīņu 
pagalmā Ugunskurs ar uzve du-
miem. Viesiem ieeja $7.

14. augustā 19:00 Kronvalda 
zālē mūzikas vakars „Saule, Pēr-
kons, Daugava”, gan klasiskā, 

gan tautas mūzika pašu dalīb-
nieku izpildījumā. Viesiem ieeja 
$7.

15. augustā 16:30-17:15 pie Sē -
nītēm amatnieku ieviržu iz  stā de. 
17:30- 18:30 Gaŗezera ēdamzālē 
vakariņas. 19:00 Vēja kalnā karo-
ga nolaišana. 19:15 noslēguma 
programma, saviesīgs vakars. Vie-
 siem ieeja $15. Info: www.3x3.lv. 

PRIEDAINE (NJ)
29. augustā 14:00 Ņudžersijas 

Latviešu Biedrība svinēs savu 
65 gadu dibināšanas jubileju! 
Dziedās un mūzicēs Armands 
Birkens un Lorija Vuda Cin-
kusa. Jubilejā piedalīsies arī Lat-
vijas Saeimas priekšsēdētāja Ināra 

Mūrniece. Sekos svētku mielasts 
„Cūku bēres”. Būs arī deju mūzika 
un sadraudzīgs vakars. Ieeja pret 
ziedojumiem, sākot ar $25. Bied-
rība lūdz pieteikties līdz 15. au -
gustam, e-pasts: priedaine@prie-
daine.com, tālr.: 732-610-8226. 
Ar pastu sūtiet uz adresi: Jubileja 
65, 1017 State Route 33, Freehold, 
NJ 07728.

ST. PĒTERSBURGA (FL)
St.Pēterburgas Latviešu bied-

rības nams (1705 (th Ave N, St.
Petersburg FL 33713).

Bibliotēka vasarā –no aprīļa 
līdz oktobrim – būs slēgta. 

Šo rakstu sākšu ar atvainošanos 
par kādu neprecīzitāti, kas bija 
ieviesusies manā intervijā ar 
In dianapoles Daugavas Vanagu 
organizācijas aktīvajiem bied-
riem Andri, Māri un Gunāru 
Kanciem (Laiks, nr.25) Proti, 

Indianapoles Latviešu centrs
ņemas spēkā un plašumā

Gadskārtējais katoļu dievkalpojums un 
pikniks Gaŗezerā

naudas līdzekļi, kas tika iegūti, 
pārdodot Indianapoles luterāņu 
draudzes baznīcu un par ko 
Laikā tika publicēta mūsu lasī-
tāja vēstule, kuŗā šis fakts atzī-
mēts kā saprātīgs un stratēģiski 
pareizs solis, netiek izmantoti 
saistībā ar Indianapoles Latviešu 
sabiedriskā centra darbību. Jo 
– Centrs ir financiāli patstāvīga 
struktūra, kas darbojas patstā-

vīgi un neatkarīgi, naudas lī -
dzekļus nopelnot no īres mak-
sām, kā arī no privātiem ie  gul-
dījumiem. Turklāt Centrs dāsni 
atbalsta vietējās latviešu or  ga-
nizācijas, tostarp Daugavas Va -
nagus, latviešu skolu un māk-

slinieciskās kopas. Un to India-
napolē ir apskaužami daudz: 
deju kopa „Jautrais pāris”, kas 
nesen svinēja jubileju, biedrī-
bas koris, mūzikas grupa ‘Ezīši”, 
vīru ansamblis „Baltā roze”, 
sieviešu ansamblis „Idvasa”. Lat-
viešu skolu ik sestdienu apmek-
lē 25 bērni – tātad aug jauna 
sabiedriski rosīgu tautiešu pa -
audze.

Kopš 2004. gada Centru vada 
Andris Bērziņš, ar kuŗu bija 
prieks iepazīties ALAs kongresā 
šā gada maijā. Andris piekrita 
sarunai pēc patiešām nevaino-
jami padarīta darba – kongresa 
organizācija ritēja kā pa die  dzi ņu, 
pats Andris ieinteresēti pieda-
lījās vai visās sēdēs. Un vēl pras-
mīgi un asprātīgi novadīja lielo 
Ziedoņa balli ar kongresa dalīb-
niekiem. Strādājot atbildīgā mai-
zes darbā – Andris ir izmeklētājs 
apdrošināšanas kompānijā, kas 
nodarbojas ar darba drošības 

likumdošanu, ir ieguvis gradu 
Indianas universitātē –, savas 
pārdesmit stundas nedēļā viņš 
velta darbam Centrā jeb, kā 
mēdz teikt, strādā dārgo un 
atbildīgo darbu – būt latvietim.

Andris. Mēs varam būt pa  tei-
cīgi un laimīgi,  ka mūsu vecāki 
un vecvecāki mums ir uzcēluši 
šo Latviešu centru. Vīri nedēļu 
nogalēs būvēja, sievas gatavoja 
ēst. Un nu mums ir savs nams, 
kur pulcēties un turpināt savas 
tautas tradicijas. Darbos pama-
zām iesaistījušās arī jaunākās 
paaudzes, pēdējos 10 – 11 gados 
esam ļoti daudz paveikuši – pār -
būvēta lielā un mazā zāle, uzlikts 
jauns jumts. Nesen pabeigts jau -
nais paviljons, kur ērti sasēst 
250 – 300 cilvēkiem. Pirmoreiz 
jau to izmantojām Jāņos, kad 
bi  ja sanākuši ap 130 apmeklētāju. 
Darbi turpinās, un ir liela at  sau-
cība no latviešu sabiedrības pu -
ses, tostarp no pensionāriem.
Esam saliedēta, laba komanda.

Kas ir jūsu klienti – īrnieki?
Daudz cittautu organizāciju, arī 

privātpersonas. Laika gaitā ir iz -
veidojies plašs pastāvīgo īrnieku 
loks – igauņi, lietuvieši, arī no 
Austrumeiropas – čechi, poļi, 
skoti, zviedri arī. Cittautieši pat 
nāk un piedalās mūsu talkās. Sa -
darbības spilgtākais piemērs ir 

mūsu sporta spēles, kuŗās dalīb-
nieku skaits pārsniedz tūkstoti.

Vai nāk arī tā saucamie jaun-
iebraucēji no Latvijas?

Maz – ap 10 – 20 cilvēkiem. 
Bet tie, kas atnāk, piedalās no 
sirds. Jā, un vēl jau arī cilvēki no 
Indijas, Ķīnas, Filipīnām. India-
nopoles pilsētas galva ir appre-
cējis filipīnieti un kopā ar viņu 
mēdz viesoties mūsu Centrā, 
katrā ziņā viņš labi zina, kas ir 
Latviešu centrs.

Kā pats izveidojies par lat-
viešu sabiedrisko darbinieku?

Parastais ceļš – gāju Gaŗezera 
Vasaras vidusskolā, dejoju „Jaut  -
rā pārī”, īstenībā uzaugu Latviešu 
centrā, jo mani vecāki bija aktīvi 
latviešu sabiedrībā. Šovasar ap -
meklēju Gaŗezera 50. gadadienas 
svinības, un esmu bezgala prie-
cīgs un pateicīgs svētku rīkotā-
jiem par lielo un ļoti labo darbu. 
Visi sarīkojumi bija patiešām 
izdevušies un labi apmeklēti.

Un vēl – esmu stingri pārlie ci-
nāts, ka jābūt lielai, spēcīgai or -
ganizācijai, kāda ir ALA, kas na -
cionālā līmenī vada šejienes lat-
 viešus, vada lietišķi un svarīgi, snie-
 dzot atbalstu vietējām orga nizā-
cijām un pretī saņemot to atbal-
stu. Ir vienoti jāstrādā vēl vairāk 
– tātad arī no mūsu puses varam 
darīt labus darbus Latvijas labā.

Nu jau pāri par 40 gadiem lat -
viešu katoļi no tuvienes un tā  lie-
nes pulcējās Gaŗezera āra baznīcā 
katoļu dievkalpojumam. Šogad tas 
notika 26. jūlijā. Pēc tam pikniks 
tuvējā Ciema Latvija paviljonā. 
Šajos dievkalpojumos, neatkarīgi 
kuŗa konfesija to vada, piedalās 
visa Gaŗezera vidusskolas un no -
metnes saime. Katoļu dievkalpo-
jumus organizē Amerikas lat viešu 
katoļu apvienība. Šogad dievkal-
pojumu vadīja viesis no Latvijas, 
Viļānu Mariāņu klostera priekš-
nieks pr. Rinalds Stanķēvičs MIC. 
Lasījumus lasīja Lūcija Sālzem-
nieks un Olģerts Svilāns, minis-

trants Edmunds Zadvinskis. Ēr -
ģelniece – Ieva Rozenbaha. Diev-
kalpojumu kuplināja Gaŗezera 
nometnes bērnu koris Ievas Ro -
zenbahas vadībā. Savā sprediķī pr. 
R. Stanķēvičs atzīmēja, ka Katoļu 
baznīca Latvijā šogad svin sva-
rīgu 800 gadu jubileju, kad 1215.
gadā pāvests Inocents III, La  te-
rāna IV koncila laikā  pasludināja 
Livoniju (tagadējo Latviju un Igau -
niju) par Terra Mariana – Ma  ri-
jas zemi, viņas aizbildniecībā. 
Kopš tā laika daudzas tautas pār-
stājušas eksistēt. Latviešu tauta 
daudz ko pārdzīvojusi, bet pastāv 
vēl šodien. Katru svētdienu Māte 

Baznīca mūs aicina ielūkoties sa  vā 
dzīvē – vai tā ir garīgi sakārtota 
un cerības pilna saņemt no Dieva 
palīdzību mūsu ikdienas dzīvei 
un garīgai izaugsmei. Šajā sevis 
svētdarīšanas ceļā, kuŗš nebūt nav 
viegls un vienkāršs, mēs neesam 
vieni. Kopā ar mums ir Baznīca. 
Viesim no Latvijas bija liels prieks 
redzēt Gaŗezerā tik daudz lat vie šu, 
kas runā mūsu senču valodā, un, 
brīžiem pārvarot lielas grūtības, 
drosmīgi turpina saglabāt no ie -
priekšējām paaudzēm saņemto 
bagāto kultūrālo mantojumu. Gaŗ -
ezerā latvieši to dara apbrīnojamā 
veidā jau 50 gadus. Lai Dievs dot 

spēku darīt to vēl neskaitāmus 
gadus.

Pr. Stanķēvičs pateicās par vi  ņam 
dāvāto iespēju būt Čikāgā un Gaŗ-
 ezerā, kā arī pateicās par dažāda 
veida palīdzību, ko Amerikas lat-
 vieši sniedz saviem tautiešiem Tēvu 
zemē. It seviški viņš bija priecīgs 
redzēt Gaŗezerā tik kuplu jau nie šu 
skaitu un teica pateicību jauniešu 
vecākiem un vecvecākiem par 
doto iespēju šiem jauniešiem iet 
latviešu skolā, kā arī skolotājiem, 
kas savu vasaras brīvlaiku veltī 
šiem jauniešiem. Uzrunājot tieši 
jauniešus, viņš teica: „Jūs esat ne 
tikai savu vecāku un vecvecāku 

cerība, ne tikai  Amerikas latviešu, 
bet arī Latvijas cerība un nākotne.”

Pēc dievkalpojuma latviešu ka -
toļi un viesi pulcējās Ciema Lat -
vija paviljonā pie [ļoti] bagātīga 
ēdienu galda, ko bija sarūpējušas 
sabraukuma dāmas un viesi. Dr. 
Z. Zadvinskis Amerikas latviešu 
katoļu apvienības vārdā sveica 
visus piknika dalībniekus un pa -
teicās pr. R. Stanķevičam par diev-
 kalpojumu un ļoti izjusto spre-
diķi. Pāris stundas pagāja nema-
not savstarpējās sarunās. Daudzi 
gribēja runāt ar Pr. Stanķēviču, 
viņš atbildēja arī uz daudziem 
klātesošo jautājumiem.
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D I E V K A L P O J U M I

Mīļi piemiņā paturēs:
DĒLS ULDIS AR LORENU

MAZBĒRNI ANNA, JULIA, MARISA, AARONS, UN PAUL
DĒLS KĀRLIS AR MAALU

NALINS, AKASH UN ANAKA 

Viņu mīļā piemiņā paturēs
VĪRS EDGARS, MEITAS DAINA UN SANDRA

MAZBĒRNI ALEX, MADISON UN MACKENZIE

Es tagad aizeju, bet ne jau prom,
Es aizeju tepat... ar citām puķēm, citu sauli,
Ar citu zemi parunāt.

Mūžībā aizgājusi mūsu mīļā 

GAIDA BITE
Dzim. ĀBOLIŅŠ 

Dzimusi 1932. gada 18. jūlijā Bebros, Latvijā,
mirusi 2015. gada 19. jūlijā Cambridge, Kanadā

Pēc ilgas cīņas ar neārstējamu slimību CREST
Mūžībā aizgājusi mūsu mīļā

ASTRĪDA R. ŠUPSTIKS
Dzimusi 1936. gada 23. aprīlī Rīgā, Latvijā, 

mirusi 2015. gada 28. maijā Aijovā, ASV

1. septembrī 10:00 Biedrības 
valdes sēde.

10. oktobrī 10:00 DV apvien. 
Floridā gadskārtējais pikniks 
War Veterans Memorial Park 
(9600 Bay Pines Blvd. N, nojume 
#4). Līdzi jāņem priecīgs prāts 
un groziņi kopīgam azaidam. Par 
ceptām desiņām, sautētiem sk.
kāpostiem un vēsu dzērienu 
gādās vanadzes un vanagi.

ZIEMEĻKALIFORNIJA
(425 Hoffman Ave, San Fran-

cisco), Info: www.zklb.wordpress.
com, ZKLB sekr. un informāc. 
daļas vadītāja Una Veilande tālr.: 
408-813-5104, e-pasts: una.vei-
lande@gmail.com

Katru otrdienu 20:00 koŗa 
mēģinājums.

DIEVKALPOJUMI
• Denveras latv. ev. lut. dr.: 

(10705 West Virginia Ave, Lake-
wood, CO 80226). Svētdienās 9:30 
dievk. Pēc dievk. sadraudzība. 
Trešdienās 17:00 Bībeles stun-
das. Trešdienās 15:00 – 17:00 un 
ceturtdienās 9:00 – 13:00 mācī-
tāja pieņemšanas stundas. Māc. 
H. Godiņa tālr.: 720-484-9857.

• Detroitas Sv. Pāvila latv. ev. 
lut. dr.: (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI 48334). 
Info: www.detdraudze.org. Visi 
dievk. notiek 10:00 no rīta. Māc. 
Biruta Puiķe Wilson. 9. augustā 
12:00 Kapu svētki Woodlawn kap-
sētā. Lūgums ņemt līdzi krēslus! 
23. augustā dievk. ar dievg.

• Dienvidfloridas latv. ev. lut. 
dr.: Shepherd of the Coast Luth.
Church (1901 E Commercial 
Blvd, Ft. Lauderdale FL). Info: 
Andrejs Jugs, tālr.: 561-447-9050, 
e-pasts: makej@aol.com. 

• Džamaikpleinas Trīsvie nī-
bas latv. ev. lut. dr.: Unitarian Con -
gregational Parish of Norton (2 W 
Main St, Norton, MA 02766). 
Katru svētdienu 11:00 dievk. ar 
dievg. Kalpo mācītājs Dr. Jānis 
Keggi, dr. sekretāre Zigrida Kruč-
kova, tālr.: 617-323-0615.

• Filadelfijas latv. ev. lut. Sv. 
Jāņa dr.: (301 N Newtown Street 
Road, Newtown Square, PA 
19073), tālr.: 610-353-2227. Visi 
dievk. notiek 10:00. Māc. Ieva 
Dzelzgalvis. 2. augustā angļu val. 
dievk. ar Sv. vak. 9. augustā 
dievk. 16. augustā dievk. ar Sv.
vak. 23. augustā Kapu svētki – 
Glenwood kapos 11:00, Montrose 
kapos 12:00. 30. augustā dievk. 
ar Sv. vak., pusgada informāc. 
sapulce.

• Kalamazū latv. apvienotā ev. 
lut. dr.: (122 Cherry Hill St, Ka -
lamazoo MI 49996). Visi dievk. 
notiek 10:00. 2. augustā dievk., 
māc. R. Franklins. 9. augustā 
dievk. ar dievg., māc. A. Graham. 
16. augustā dievk. angļu val., māc. 
A. Graham. 23. augustā Kapu 
svētki Riverside kapsētā, māc. A. 
Graham. Lietus gadījumā dievk. 
notiks dievnamā. 30. augustā 
dievk. ar dievg., māc. A. Graham.

• Klīvlandes Apvienotā latv. 
ev. lut. dr.: (1385 Andrews Ave, 
Lakewood, OH 44107). Katru 
svētdienu 11:00 dievk. Bībeles 
stundas 10:00 notiek katra mē -
neša otrajā un ceturtajā trešdienā. 
Baptistu dr. dievk. notiek svēt-
dienās 14:30.

• Lankastera: Mt. Calvary 
Lutheran Church (308 East 
Petersburg Rd, Lititz Lancaster, 
PA 17543). Māc. Dr. Ruta S. 
Ziedone (PO Box 380, Henryville 
PA 18332), mob. tālr.: 570-460-
5375, e-pasts: silver11@ptd.net 
un emer. māc. Dr. Arvīds Zie -
donis (529 Linden Place, Cresco 
PA 18326-7248), tālr.: 570-629-
6349, e-pasts: ziedonis@ptd.net

• Mančesteras latv. ev. lut. dr.: 
(21 Garden St, Manchester, CT 
06040). Dr. pr. Astra Vilinskis, 
tālr.: 413-568-9062. 22. augustā 
10:00 Kapu svētku dievk. Man  čes-
teras Austrumu kapsētā, Imants 
Gorbants. Lietus gadījumā dievk. 
notiks dr. baznīcā.

• Milvoku latv. ev. lut. Sv. 
Trīsvienības dr.: (1853 N 75th 
Str, Milwaukee, WI 53213), tālr.: 
414-258-8070. Prāv. L. Zušēvica, 
tālr.: 414-421-3934, e-pasts: pas-
torlauma@gmail.com, Dr. pr. S. 
Kalve, tālr.: 414-536-0358. Info: 
www.milwaukeedraudze.org 

• Mineapoles-St. Paulas latv. 
ev. lut. dr.: (3152 17th Ave S, 
Minneapolis, MN 55407). Visi 
dievk. notiek 10:00. 2. augustā  
dievk., sadraudzība. 9. augustā 
dievk., sadraudzība. 16. augustā 
dievk., sadraudzība. 23. augustā 
Kapu svētki Crystal Lake kapsētā 
(3816 Penn Ave N, Minneapolis 
MN 55412). 30. augustā dievk., 
sadraudzība. 6. septembrī dievk. 
nenotiks.

• Montrealas latv. Trīsvienības 
ev. lut. dr.: (Trinity Latvian 
Church, P.O. Box 39, Station 
NDG, Montreal QC H4A 3P7). 
Draudzes māc. Gundars Bērziņš, 
tālr.: 613-851-8281, e-pasts: rev@
draudze.org. Dr. pr. Jānis Mateus, 
tālr.: 514-481-2530, e-pasts: prez@
draudze.org. 2. augustā 11:00 
Avoka Kapu svētku dievk. 16. 
augustā 11:00 Tērvetē dievk. un 
pikniks.

• Ņubransvikas un Leikvudas 
latv. ev. lut. dr.:

Leikvudā Igauņu bazn. (607 E 
7th St, Lakewood, NJ).

Īstbransvikā draudzes bazn. 
(12 Gates Ave, East Brunswick, NJ).

 Māc. Ieva Pušmucāne-Kineyko, 
tālr.: 908-638-1101, e-pasts: lat-
vianlutheranchurch@gmail.com   
2. augustā 12:30 Leikvudā dievk. 
ar dievg. 9. augustā 10:00 Kapu 
svētki Van Liew kapsētā, North 
Brunswick (stipra lietus gadī ju-
mā- baznīcā 13:30). 16. augustā 
Lūdzu sekot dr.informācijai! 23. 
augustā dievk. nenotiek. 30. au -
gustā 13:30 Īstbransvikā dievk. 
ar dievg. 

• Ņujorkas latv. ev. lut. dr.: 
Īstoranža (153 Glenwood Ave, 

East Orange NJ)
Jonkeru bazn. (254 Valentine 

Ln,Yonkers NY)
Katskiļu nometne (231 Green-

hill Rd, Elka park NY)
Manhatena Seafarers & Intl 

House (123 E 15th St, NY NY)
Morristovna St. Mark Lutheran 

Church (100 Harter Rd, Morris-
town NJ)

Ņudžersija Holy Trinity Luther-
an Church (70 River Rd, Mont-
ville NJ) 

Parsippany St. Andrew Lutheran 
Church (335 Reynolds Ave, Par-
sippany NJ)

Priedaine (1017 State Rte 33, 
Freehold NJ)

Salas bazn. (4Riga Ln, Melville 
NY)

Springfilda Holy Cross Lutheran 
Church (639 Mountain Ave, 
Springfield, NJ 07081) 

2. augustā 19:00 Katskiļu no -
metnē dievk., māc. Saliņš. 9.au -
gustā 11:00 Katskiļu nometnē 
dievk. ar iesvētībām, māc. Saliņš. 
23. augustā 10:00 Jonkeru bazn. 
dievk., māc. Saivars. 10:30 Salas 
bazn. dievk., māc. Saliņš. 30. au -
gustā 13:30 St. Andrew bazn. 
dievk., māc. Saivars. 

• Ročesteras latv. ev. lut. 
Krusta dr.: (1900 Westfall Rd, 
Rochester NY). 9. augustā 14:00 
dievk., Linda Sniedze Taggart. 

• Saginavas latv. ev. lut. dr.: 
(128 N Elm Str, Saginava). Māc. 
Roberts Franklins. Dr.sekretāre 
Vija Arins, e-pasts: vijaarins@ya -
hoo.com 16. augustā 13:00 dievk., 
kafija. 20. septembrī 13:00 dievk., 
kafija.

• San Diego latv. ev. lut. dr.: 
Ascension Lutheran Church (5106 
Zion Ave, San Diego, CA 92120), 
Dr. pr. Jānis Legzdiņš, tālr.: 858-
598-5451, e-pasts: jlegzdins@
san.rr.com. Visi dievk. notiek sest-
dienās 12:00. Māc. Martins Ru -
benis. 19. septembrī dievk. Ka -
fija un groziņu galds.

• Sentluisas latv. ev. lut. dr.: 
Christ Lutheran bazn (#1 Selma 
Ave, Webster Groves, MO 63119), 
katra mēneša trešajā svētdienā 
14:00 dievk. Pēc dievk. saiets ar 
groziņiem. Māc. A. Kalniņa. Dr. 
pr. I. Kalniņa, tālr.: 314-457-1830, 
e-pasts: kalninsis@charter.net

• Sietlas latv. ev. lut. dr.: (11710 
3rd Ave N E Seattle, WA 98125). 
Visi dievk. notiek 10:30. Prāv. D. 
Cilne, tālr.: 206-674-9600, e-pasts: 
cilnis@earthlink.net. Info: www.

seattlelatvianchurch.org    2. aug. 
dievk. nenotiek. 9. augustā 
dievk. ar dievg. 15. augustā 17:00 
Kapu svētki Takomā, New Taco-
ma kapsētā. 16. aug. dievk. ne -
notiek. 23. augustā dievk. ar 
dievg. 30. aug. dievk. nenotiek.

• St. Pētersburgas (FL) latv. 
ev. lut. dr.: dievk. notiek 14:00 
Mūsu Pestītāja (Our Savior) bazn. 
(301 – 58th Street S, St. Peters-
burg, FL 33707). Bībeles stundas 
notiek biedrības namā 11:00. Māc. 
Aivars Pelds, tālr.: 727-368-0935. 
Dr. pr. Aija Norbergs, tālr.: 727-
367-6001. Uzmanību – vasarā 
dievk. notiks biedrības namā 
11:00! 2. augustā Bībeles stunda. 
9. augustā Bībeles stunda. 16. au -
gustā dievk. 23. augustā Bībeles 
stunda. 30. augustā Bībeles stun-
da. 6. septembrī Bībeles stunda. 
13. septembrī Bībeles stunda. 
20. septembrī dievk. 27. sep-
tembrī Bībeles stunda. 4. oktobrī 
Pļaujas svētki ar pašu nestām 
brokastīm.

• Toronto – Sv. Jāņa ev. lut. 
latv. dr.: (200 Balmoral Ave, To -
ronto, ON M4V 1J6), tālr.: 416-
921-3327, e-pasts: baznica@bell-
net.ca. Māc. Dr. Anita Gaide, tālr,: 
905-477-7042, e-pasts: aigaide@
yahoo.com. Diakone Aina Avo -
tiņa, tālr.: 416-920-8491, e-pasts: 
avotinsa@aol.com. Dr. pr. Kārlis 
A.Jansons, tālr.: 905-338-5613, 
e-pasts: kjan27@gmail.com. Pr. 
vietn. Sibilla Korule. Dāmu kom.
pr. Maija Sukse, tālr.: 416-221-
4309, e-pasts: sukse@sympatico.ca 
2. augustā  dievk. ar dievg., (Sv.
Jāņa dr. izkārt.), prāv.emer. Ivars 
Gaide. 11:00 dievk. Saulainē. 9. 
augustā dievk. (Sv. Andreja dr. 
izkārt.). 16. augustā dievk. (Sv.
Jāņa dr. izkārt.). 23. augustā 

dievk. (Sv. Andreja dr. izkārt.). 
30. augustā dievk.

• Vašingtonas (DC) latv. ev. lut. 
dr.: Draudzes nams (400 Hurley 
Ave, Rockville, MD 20850-3121), 
tālr.: 301-251-4151, e-pasts: dc -
draudze@verizon.net, Info: www.
dcdraudze.org Mācītāja prāv. Anita 
Vārsberga Pāža, mob.tālr.: 301-
302-3270, e-pasts: macanitavp@
gmail.com, dr. pr. Jānis Vītols, tālr.: 
703-264-0089. Svētdienās: 10:00  
Dievkalpojums. Kristīga sadrau-
dzība. Grāmatu galds. Paziņo jums 
– sākot ar 14. jūniju vasaras 
dievk. notiek 10:00, seko kris-
tīga sadraudzība. 2. augustā 
dievk. 9. augustā Sv. vak. dievk. 
16. augustā 10:00 Kapu svētki 
Rock Creek kapsētā, Vašingtonā 
DC. Rokvillē dievk. nenotiek. 
23. augustā dievk. 30. augustā 
Sv.vak.dievk. 13. septembrī Lat-
viešu skola atsāk mācības. 11. ok -
tobrī Jauniešu iesvētības. 

• Vilimantikas latv. ev. lut. dr.: 
Ebenezer Lut. Church (96 Oak St, 
Willimantic, CT). dr. pr. Vija 
Bachmuts, tālr.: 860-644-3268. 8. 
augustā 10:00 Kapu svētku dievk. 
Vilimantikas jaunos kapos, I. Gor -
bants. Lietus gadījumā dievk. 
notiks Ebenezer bazn.

• Ziemeļkalifornijas latv. lut. dr.:
Sanfrancisko (425 Hoffman 

Ave, San Francisco), Info: www.
zkldraudze.wordpress.com 

 16. augustā 11:00 Sanfrancisko 
dievk., diak. Ruta Bambāne. 16. 
augustā 15:00 Los Gatos dievk., 
diak. Ruta Bambāne.

Lūgums sūtīt SARĪKOJUMU 
un DIEVKALPOJUMU ziņas uz 
e-pastu: rasma@laiks.us, vēlākais 
– svētdienās. Kārtējam avīzes 
numuram ziņas uz redakciju tiek 
nosūtītas PIRMDIENĀS.
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Latvijas basketbola 
izlase gatavojas 

Eiropas 
meistarsacīkstēm 

Latvijas vīriešu izlase gatavojas 
Eiropas meistarsacīkstēm. D ap  akš -
grupas spēles no 5. līdz 10. sep-
tem brim risināsies Rīgā. Tajā Lat-
vija sacentīsies ar Čechijas, Uk -
rainas, Beļģijas, Lietuvas un Igau-
nijas vienību. Šobrīd izveidota  
Latvijas otrā izlase, bet pamat sas-
tāvs darbu sāks nedaudz vēlāk. 
Valstsvienības galvenais treneris 
Ainārs Bagatskis par gatavošanos 
lielajām cīņām: 

“Ideja par otro izlasi bija jau 
sen, lai mēs redzētu, kā spēlētāji 
paši izcīna vietu, un lai treneriem 
nav jāvadās pēc sausiem skaitļiem 
sezonas statistikā. Pēc pirmajām 
pārbaudes spēlēm pieci seši spē-
lētāji pievienosies pirmajai ko  man-
dai, kas dosies uz Liepāju, kur 
pievienosies arī Latvijas U-20 
izlases līderis Rolands Šmits. Lat-
vijas otrā izlase Šauļos aizvadīs 
divas pārbaudes spēles ar Tuni si-
jas izlasi (abās mūsu basketbolisti 
zaudēja – red.). Pēc tām treneri 
izraudzīsies tos spēlētājus, kuŗi pie-
 vienosies pamatsastāvā iekļauta-
jiem. Valstsvienībai šogad nepa lī-
dzēs Richards Kuksiks, kurš bija 
iekļauts otrās izlases sastāvā. Tam 
par iemeslu tiek minētas basket-
bolista nedienas ar veselību. Šis 
gads nav īpašs tādā ziņā, ka katru 
gadu neesam labākajā sastāvā. 
Tas nekas, ka tie, kuŗu nebūs, ir 
gados jauni basketbolisti. Viņi tik 
un tā varēja ieņemt vadošās lo -
mas. Tomēr būs arī citi spēlētāji, 
kuŗi varēs sevi pierādīt. Mūsu 
grupa uz papīra varbūt šķiet 
vieglāka, taču visās komandās ir 
pieredzējuši gan Eirolīgas, gan 
NBA spēlētāji,” uzsvēra Bagatskis.

Gatavojoties Eiropas čempio-
nātam, Bagatska palīgi izlases 
treneŗu kopā būs Ainars Zvirgz-
diņš un Roberts Štelmachers, 
kuŗš izlasē atgriezies pēc trīs 
gadu pārtraukuma. 

“Neesam paguvuši pateikties 
daudziem cilvēkiem par ieguldī-
jumu, ko viņi darījuši, lai Eiropas 
meistarsacīkstes notiktu Rīgā. Spē -
lē   tā  jiem savukārt liela atbildība, ap   -
ņemšanās, lai sasniegtu pēc ie  spē-
jas labāku rezultātu, ko mēs arī 
mēģināsim darīt. Kā komandai 
mums jābūt vienotai ne tikai spē-
 lētājiem, treneriem, bet arī sabied -
rībai kopā. Tad rezultāts būs arī 
labāks. Darīsim visu, kas ir mūsu 

spēkos,” sacīja valstsvienības 
kap teinis Jānis Blūms.

Arī Latvijas Basketbola savie-
nības (LBS) prezidents Valdis 
Voins norādīja, ka Eiropas meis-
tarsacīkšu grupas turnīra  norise 
Rīgā uzliks papildu atbildību un 
psīcholoģisku spiedienu. “Trene-
rim, spēlētājiem viss būs jāizdara 
maksimāli labi, lai meistarsa cīk-
stes mūsu skatītājiem paliktu 
labā atmiņā. Lai turnīram  sagata-
votos kvalitātīvi ir nepieciešama 
atbalstītāju palīdzība,” uzsvēra 
Voins. 

Lielās izlases pārbaudes spēļu 
seriālu ievadīs trīs komandu 
turnīrs Arēnā Rīga no 7. līdz 9. 
augustam, kad bez mājiniekiem 
tajā piedalīsies arī Polija un Slo-
vēnija. No 14. līdz 16. augustam 
Latvijas komanda piedalīsies pār-
baudes turnīrā Tbilisi, spēlējot ar 
Gruzijas, Italijas un Igaunijas 
izlasēm, bet nedēļu vēlāk latvieši 
Hamburgā trešo reizi startēs 
Vācijas Basketbola federācijas 
Superkausa izcīņā, kuŗā pieda lī-
sies arī mājinieku, Turcijas un Po -
lijas, vienības. Pēc tam 29. au  gus-
tā Latvija aizvadīs pēdējo pār-
baudes maču pret Maķedoniju.

***
Eiropas meistarsacīkstēs U-18 

junioriem Grieķijas pilsētā Vo -
losā  treneŗa Jāņa Gailīša vadītā 
Latvijas valstsvienība pirmajā 
spēlē pārspēja Melnkalnes līdz-
audžus – 70:61. Turnīra turpinā-
jumā mūsu basketbolisti ar 64:67  
piedzīvoja sāpīgu zaudējumu pret 
spēcīgajiem Serbijas vienību. Nā -
 kamajās spēlēs mūsu basketbo-
listi  ar 76:84 zaudēja vāciešiem, 
ar 62:91 – frančiem. Franči kon-
trolēja spēli jau no pirmajām 
mi  nūtēm, uzvarēja pārliecinoši, 
sarežģījot latviešiem cīņu par 
vietu ceturtdaļfinālā.

Daiļslidošana
Latviešu izcelsmes amerikāņu 

daiļslidotājs Lukass Kaugars (20) 
jaunajā sezonā gatavojas pārstā-
vēt Latviju. Lai īstenotu savu 
sapni startēt Eiropas un pasaules 
meistarsacīkstēs, viņam būs jā  pār-
spēj mūsu jaunais talants Deniss 
Vasiļjevs.

Lukass Kaugars // FOTO: no 
sportista  personiskā archīva

Krists Neilands – labākais jau-
nais braucējs

Miķelis Lībietis un Hanters Rīse 
// FOTO: www.prezidentotaure.lt

Madara Palameika
Savā mājaslapā Lukass sportists 

informē, ka slidot sācis piecu 
gadu vecumā Ņujorkā, daiļslido-
šanas treniņiem pievērsies Solt-
leiksitijā,  sacensībās sācis pie da-
līties no 2009. gada. Kaugara tre-
neris ir Deimons Allens. No jau-
nās sezonas latviešu izcelsmes 
amerikānis starptautiskās sacen-
sībās pārstāvēs Latviju. “Esmu 
ļoti lapns par savu izcelšanos un 
pagodināts par iespēju slidot par 
valsti, kur ir manas ģimenes 
saknes,” atzīst Lukass Kaugars. 
Viņš studē Kolorado universitātē 

Koloradospringsā. Starptautis-
kajās sacensībās Kaugars neko 
lielu nav sasniedzis, taču jāņem 
vērā, ka ASV daiļslidošanā ir 
augsts līmenis un liela konku-
rence, tāpēc izcelties nav viegli. 
Latvija viņam varētu pavērt logu 
uz pasauli.

Riteņbraukšana
Starptautiskās Riteņbraukšanas 

savienības (UCI) katēgorijas šo -
sejas riteņbraukšanas sacensības 
rīkoja Polija. Otrās katēgorijas di  vu 
dienu gaŗajā velobraucienā star-
tēja Eiropas kontinentālās, ama-
tieŗu un valstu izlašu komandas.

Latvijas izlases un Rietumu – 
Delfin komandas šosejas riteņ-
braucējs Krists Neilands izcīnīja 
otro vietu daudzdienu velobrau-
ciena Podlasie Tour otrajā posmā, 
kā arī kļuva par sacensību kop-
vērtējuma labāko jauno braucēju.

Plūdmales volejbols
Latvijas pludmales volejbolisti 

Aleksandrs Samoilovs/ Jānis 
Šmēdiņš ar divām uzvarām sāka 
Japānas Grand Slam pamattur-
nīru, garantējot vietu izslēgšanas 
spēlēs. Turpinājumā viņi sasnie-
dza astotdaļfinālu, kur  cieta ne -
veiksmi un sacensības beidza 
dalītā devītajā vietā.

Lielisks sniegums 
Dimanta līgas 

sacensībās  
Londonā

Latvijas labākā šķēpmetēja Ma -
dara Palameika pirmo reizi kar-
 jērā uzvarēja augsta prestiža Di -
manta līgas sacensībās vieglat-
lētikā Londonā. 

Palameika pirmajā mēģināju-
mā šķēpu raidīja 61,91 m tālu, 
kas pēc pirmās metienu serijas 
deva otro vietu. Labāko rezultātu 
Madara sasniedza trešajā metienu 
serijā, kad padevās metiens aiz 
65 m atzīmes – 65,01. Palameika 
par nieka vienu centimetru lai -
mīgi apsteidza titulēto čechieti 
Barbaru Špotākovu. Pēc šī panā-
kuma Palameika sacensību kop-
vērtējumā ar pieciem Dimanta 
līgas punktiem šķēpmešanā dā -
mām ierindojas dalītā otrajā 

vietā. Līdere ar septiņiem punk-
tiem ir Špotākova.

***
2015. gada Pasaules meistarsa-

cīkšu dalībnieku atlases periods 
sākās jau pērnā gada 1. oktobrī 
(dažās disciplīnās, tostarp mara-
tonā – pat ātrāk). Normatīvus 
var izpildīt līdz 10. augustam. Pa -
sau les meistarsacīkstes notiks no 
22. līdz 30. augustam Pekinā.

Somijas pilsētā Joensū latviešu 
labākā sprintere Gunta Latiševa-
Čudare 400 m skrējienā atkārtoja 
U-23 Latvijas rekordu (52,29 sek.), 
pietuvojoties pasaules meistarsa-
cīkšu un olimpisko spēļu norma-
tīvam (52,0). Gunta par 0,31 se  -
kundēm uzlabojot iepriekš sa -
sniegto personisko rekordu. Ta -
gad viņa arī atkārtoja Irēnai Žau-
 nai kopš 2002. gada piederošo 
U-23 Latvijas rekordu.

Sacensībās Vīlandē Latvijas la -
bākā gaŗo distanču skrējēja Je -
ļena Prokopčuka uzvarēja 10 000 
m skrējienā – 32:59,02, nedaudz 
atpaliekot no pasaules meistar-
sacīkšu normatīva (32:00.00). 
Jeļena Ābele ar rezultātu  2:52.19 
ieguva otro vietu 1000 m skrē-
jienā,  šķēpmetējs Gatis Čakšs ar 
72.26  bija sestais.

Airēšana
Pasaules meistarsacīkstēs aka-

dēmiskajā airēšanā U-23 sportis-
tiem Bulgārijas pilsētā Plovdivā 
Latvijas pārstāve Elza Gulbe (at -
tēlā) izcīnīja augsto piekto vietu. 

A finālā Gulbe 2000 m veica 
septiņās minūtēs un 54,310 se -
kundēs. Uzvarēja lietuviete Ieva 
Adomavičūte, kuŗa finišēja 14 se -
kundes ātrāk.  Pārairu divnieku 
sacensībās  Lana Bračka un Inga 
Lange ierindojās 11. vietā.  

Pasaules meistarsacīkstēs U-23 
smaiļošanā un kanoe airēšanā 
Portugalē  Dagnis Iļjins kanoe 
1000 m distancē izcīnīja piekto, 
Aldis Vilde – sesto vietu.

Briedis meklē
pretinieku

Latvijas labākais bokseris Mai-
 ris Briedis augustā Čečenijas 
galvaspilsētā Groznijā cīnīsies ar 
sīriešu izcelsmes Vācijas bokseri 
Manuelu Čaru. 

arī alternātīvus ceļus. Nolēmām 
parallēli mēģināt sevi skaļāk pie -
teikt arī Eiropas tirgū, piekrītot 
Groznijā aizvadīt cīņu pret Ma -
nuelu Čaru, kuŗš ar savu pieredzi 
un iepriekš ringā sasniegto no -
teikti būs mans līdz šim meista-
rīgākais pretinieks.

Teniss
Viļņas Futures 10 000 dubul-

spēļu turnīrā līdz finālam aiz  kļu va 
starptautiskais pāris – Mi  ķelis Lī -
bietis un amerikānis Han  ters 
Rīse. Izšķirīgajā spēlē viņi nep-
rata izmantot trīs mačbumbas un 
ar rezultātu 5:7, 6:3, 11:13 zaudēja 
mājiniekiem Laurinam Grigelim 
un Lukasam Mugevičam.

Abi tenisisti pagājušā gada 
novembrī uzvarēja Noksvillas 
Challenger turnīrā, bet otru titulu 
kopā izcīnīt neizdevās. Fināla 
sasniegšana dod 10 reitinga 
punktus, turnīrs notika uz māla 
seguma.

Pasaules kausa 
izcīņas 

kvalifikācijas izloze
Notikusi 2018. gada Pasaules 

kausa izcīņas kvalifikācijas grupu 
izloze futbolā. Nākamais atlases 
cikls sāksies 2016. gada septembrī, 
kad tiks aizvadīta viena kārta, bet 
nākamās spēles būs oktobrī. Sa -
skaņā ar sacensību kalendāru Lat-
vijas valstsvienība pirmo spēli aiz -
vadīs 6. septembrī, viesojoties pie 
apakšgrupas nomināli vājākās 
vienības Andoras. Mūsu grupā 
vēl ielozēta Šveice, Portugale, 
Fēru (Farēru) salas un Ungārija.  

***
Visi trīs Latvijas futbola klubi 

Eirolīgas UEFA kvalifikācijas tur-
nīra atbildes spēlēs cīnījās neveik-
smīgi. Rīgas Skonto pēc savā lau-
 kumā izcīnīta neizšķirta – 2:2 iz -
braukumā ielaida piecus vārtus, 
otrajā vēl četrus un ar 2:9 (divu 
spēļu summā 4:11) zaudēja Un -
gārijas Debrecen vienībai. Jelgavas 
vienība Maķedonijas galvas pil-
sētā Skopjē ar rezultātu 0:2 atzina 
Rabotnički pārākumu, divu spēļu 
summā zaudējot ar 1:2. Jūrmalas 
Spartaks ar FK Vojvodina (Ser-
bija) nospēlēja neizšķirti – 1:1 
(0:0). Pirmajā spēlē Serbijas klubs 
savā laukumā uzvarēja ar 3:0 un 
arī divu spēļu summā – 4:1.

Sporta ziņas sakopojis
P. KARLSONS

Mairis Briedis: “Kamēr no ASV 
joprojām nāk neskaidri signāli 
par tuvāko nākotni un iespē ja-
mām cīņām, nevēlējāmies sēdēt 
rokas kopā salikuši un meklējām 


